
روزنامه
5 دی ماه 1401  2 جمادی الثانی 1444 26 دسامبر 2022  شماره 5648  سال بیست و پنجم  3000 تومان دوشنبه 

آیت الله العظمی جوادی آملی  دردیدار رئیس دانشگاه آزاد اسلامی:

مردم بیشتر از »قول« 
به »عمل« احترام می گذارند 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای واحد قم خبرداد:

رونمایی از سامانه جامع مهارت افزایی، کارآفرینی و اشتغال زایی استان قم
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مسئولین حرف دانشجویان را بشنوند
عظام  مراجع  از  آملی  جوادی  عبدالله  العظمی  الله  آیت 
تقلید، گفت: همگان باید به کشور و قانون احترام بگذارند تا 
نظم مملکت همواره محفوظ بماند. آیت الله العظمی عبدالله 

جوادی آملی، در دیدار مهدی طهرانچی، رئیس دانشگاه آزاد 
اسلامی گفت: به تعبیر مولا امیرالمومنین )ع( مردم ستون 
آنان توجه شود، ولی مردم  نیاز های  به  باید  و  دین هستند 

مدیر روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: چهاردهمین 
جشنواره سراسری فراگیری نخستین واژه »آب« در هفته پایانی آذر ماهدر تمامی مدارس 

ابتدایی استان قم برگزار شد. 
به گزارش ندای قم به نقل از روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، محمد کربلایی 
ابراهیمی با اشاره به لزوم فرهنگ سازی مصرف درست آب از سنین کودکی اظهار داشت: با 
توجه به اینکه واژه آب، نخستین کلمه ای است که دانش آموزان پایه اول ابتدایی می آموزند، 
لذا همزمان با یادگیری این کلمه، بهترین فرصت برای انتقال مفاهیم مرتبط با اهمیت آب 
به آنها است. وی با بیان اینکه در تلاش هستیم با اجرای برنامه های  آموزشی، ترویجی و 
فرهنگی جایگاه ارزشمند و کمبود منابع آبی به ویژه در استان کویری قم را برای دانش آموزان 

تبیین کنیم، خاطرنشان کرد: ضمیر پاک دانش آموزان پایه اول ابتدایی، بستر بسیار مناسب 
و موثری در یادگیری مفاهیم مرتبط با آب است. مدیر روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت 
آب و فاضلاب استان قم برگزاری جشنواره فراگیری نخستین واژه »آب« را نیز در همین راستا 
دانست و گفت: امسال نیز چهاردهمین جشنواره سراسری فراگیری نخستین واژه » آب « 
با همکاری معاونت آموزش ابتدایی و روابط عمومی اداره کل آموزش و پرورش استان طی 
هماهنگی های انجام شده با تمامی مدارس ابتدایی ابلاغ و در هفته پایانی آذر ماه برگزار شد.
وی یادآور شد: در این جشنواره مدیران، مربیان و دانش آموزان مقطع ابتدایی با اجرای برنامه 
های خلاقانه همچون برگزاری نمایشگاه نقاشی، اجرای نمایش، روزنامه دیواری و آموزش 

چهره به چهره تمام سعی خود را در پرورش نسلی صرفه جو به کار می ببندند.

در راستای آموزش اهمیت آب به دانش آموزان قمی برگزار شد؛ 

چهاردهمین جشنواره سراسری فراگیری نخستین واژه»آب«

رئیس جمهور درجلسه هیئت دولت:
پرهیز از اقدامات تورم زا محور 

بودجه سال آینده است
رئیس جمهور در نشست هیئت 
دولــت »پرهیــز از تورم زایــی« را 
محوری ترین مســئله مــورد توجه 
در تنظیم لایحه بودجه سال آینده 
عنوان کرد. آیت الله سید ابراهیم 
رئیسی در نشست عصر یکشنبه 
هیئت دولت با بیــان اینکه دولت 
همه تلاش خــود را بــه کار گرفت 
تا لایحه بودجــه واقع بینانه تدوین 

سرلشکر باقری: 
ایران یکی از پنج قدرت برتر 

پهپادی جهان است 
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عضو هیات رئیسه مجلس:
برخی گزارش های وزرا با واقعیت 

جامعه تطابق ندارد
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با 
بیان اینکه ایران یکی از پنج قدرت 
پهپادی جهان محسوب می شود، 
گفت:نیروهای مســلح کشــور به 
رشد و توســعه پهپادی خود ادامه 
خواهند داد..   ســردار سرلشــکر 
پاســدار محمد باقری در حاشــیه 
افتتاح نمایشــگاه دســتاوردهای 
قرآنــی نیروهــای مســلح دربــاره 

عضو هیات رئیسه مجلس شورای 
اسلامی با انتقاد از عدم هماهنگی 
تیــم اقتصــادی دولت خطــاب به 
رئیــس جمهــور گفت: برخــی از 
گزارش هایــی کــه وزرا و روســای 
سازمان ها به شما می دهند دقیق 
نبوده و با وضعیــت جامعه تطابق 
ندارد. حسینعلی حاجی دلیگانی 
در نشســت علنی روزیکشنبه 4  22

تجربه کاربران متفاوت از گفته مسئولان است ؛

کاهش سرعت اینترنت؛ توهم یا واقعیت؟
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رئیس پلیس راه استان قم خبرداد:

افزایش 50درصدی مصدومان 
تصادفات جاده ای 

رئیس پلیس راه استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا 
پایان آذرماه، ۲ هزار و ۳44 نفر در تصادف های محورهای 
این  که  شدند  مجروحیت  دچار  استان  این  مواصلاتی 

آمار نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته، ۵۰ درصد 
اظهار  پناهی  مختار  سرهنگ  دهد.  می  نشان  را  افزایش 
داشت: ۱4۷ نفر طی مدت مذکور در محورهای مواصلاتی 

تاثیرات اجتماعی آلودگی هوا
مساله آلودگی هوا تنها از لحاظ جسمی خطرناک و 
زیان بخش نیست بلکه از لحاظ اجتماعی نیز تاثیرات 
و  اقتصادی  وضعیت  نظر  از  دارد  جامعه  بر  بسیاری 

تحصیل و شغل و کار و از منظر تاثیر بر روابط اجتماعی و حالات روحی و روانی و وضعیت 
آموزشی و پرورشی و از منظر سایر مسائل اجتماعی و همچنین مسائل سیاسی باید به 
این معضل توجه کرد. وقتی امروز این سوالات مطرح می شود به این معنی است که 
دولت و حکومت نتوانسته است در جهت رفع این آلودگی اقدامی بکند. این معضل 
سال ها است گریبانگیر جامعه بود و اقدامی در این رابطه نشده است. پس از لحاظ 

سیاسی و اجتماعی و اقتصادی باید به مساله توجه کرد.
مردم بیمار می شوند یا خانه نشین هستند و سر کار نمی روند. از نظر روحی و روانی 

انسان ها حالت عادی ندارند. هوای آلوده اعصاب و روان جامعه را به هم می زند.
سلامتی جسمی ارزشی بنیادی و ارزش پایه است. دو نوع ارزش وجود دارد یک 
ارزش پایه وجود دارد و در کنار آن یک ارزش غایی مطرح است. زیبایی و درآمد و 
سلامتی این ها همه ارزش پایه هستند. زیبایی می تواند باعث شود فرد خواهان 
بیشتری داشته باشد و ازدواج بهتری انجام بدهد. ثروت می تواند موجب شود در زمینه 
بهداشت و تحصیلات و زندگی امکانات بهتری کسب کنید. بنابراین ارزش های پایه 
اهمیت بالایی دارند. آلودگی هوا امروز ارزش های پایه را یعنی سلامتی را تحت تاثیر 
قرار داده است. بایداز نظر آموزشی و از منظر بالا رفتن هزینه بهداشت بر جامعه باید به 
این معضل توجه کرد. این مساله بدبینی ایجاد می کند و اعتماد عمودی یعنی اعتماد 
بین حاکمیت و مردم را تضعیف خواهد کرد. اثرات منفی آلودگی هوا بر جامعه باید از 
ابعاد گوناگون بررسی شود.از منظر حقوق شهروندی استمرار معضل آلودگی هوا به 
جامعه نشان می دهد که حقوق شهروندی رعایت نمی شود. انسان ها در جامعه دو 
حقوق فردی و اجتماعی خود را طلب می کنند و چنین معضلاتی هر دو حق اجتماعی 
و فردی را به خطر می اندازد. : حقوق اجتماعی حق و حقوق شهروندان است که باید 
توسط دولت و مسئولان رعایت شود. وقتی هوای یک شهر روزها پشت سر هم تیره و 
آلوده است یعنی حقوق شهروندانش پایمال می شود. این معضل به افراد جامعه نشان 
می دهد که دولت از حل این مسائل عاجز است. معضل آلودگی هوا نقض صریح 
حقوق شهروندی و قانون اساسی است. تمام ارگان ها و سازمان ها برای تامین رفاه 
اجتماعی مردم بوجود آمده اند. وزارت بهداشت و وزارت اقتصاد و وزارت نیرو و وزارت 
راه و… به چه کار مردم می آیند؟! تمامی این نهاد ها برای تامین زندگی مردم جامعه کار 
می کنند یکی از مواردی که باید در زندگی جامعه تامین و تضمین شود آب و هوای پاک 
است. استمرار آلودگی هوا تامین رفاه اجتماعی را به خطر می اندازد. با این وضعیت و 
با این ساختار گمان نمی کنم وضعیت بهبود پیدا کند. اعتماد عمودی نشان می دهد 
جامعه به مسئولانش در برخی بخش ها اعتماد ندارد چون آنچه که مسئولین می گویند 
به مرحله عمل نمی رسد و قول های بیهوده ای به مردم داده می شود. از این رو امیدی 
وجود ندارد. دو صد گفته چون نیم کردار نیست و پیش بینی من این است که با ادامه 

این وضعیت در سایر عرصه ها نیز موفق نخواهیم بود.
استاد دانشگاه و جامعه شناس

در سالروز شهادت حضرت زهرا)س( انجام می شود؛

برپایی دسته عزاداری باحضور
 آیت الله وحید خراسانی 

دسته عزاداری شهادت ام ابیها حضرت فاطمه زهرا )س( با حضور آیت الله وحید 
خراسانی از مراجع عظام تقلید در قم برپا می شود.

براساس این گزارش، همزمان با سالروز شهادت ام ابیها حضرت فاطمه زهرا )س(، 
دسته عزاداری شهادت آن حضرت، از بیت آیت الله وحید خراسانی از مراجع تقلید 
شیعیان واقع در خیابان شهدا به سمت حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( برگزار 
می شود. این مراسم از ساعت ۱۱ روز سه شنبه هفته جاری با سخنرانی یکی از اساتید 
حوزه علمیه قم در حسینیه آیت وحید خراسانی آغاز می شود و سپس خیل عزاداران 
همانند سال های گذشته همگام با این مرجع تقلید به سمت حرم مطهر حضرت 

معصومه )س( جهت عرض تسلیت حرکت کرده و عزاداری خواهند کرد.
هر ساله در این مراسم اقشار مختلف مردم قم از جمله طلاب و روحانیون حوزه علمیه 

قم و به ویژه جوانان و نوجوانان و هیئت های مذهبی حضور چشمگیری دارند.

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم کرد:

 مشخصات محل شهادت و خاکسپاری
 6 شهید گمنام در قم

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم مشخصات عملیات محل 
شهادت 6 شهید گمنام و مکان خاکسپاری آن ها در قم را اعلام کرد.

حجت الاسلام علی لقمان پور در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: روز سه شنبه ششم 
دی همزمان با سالروز شهادت حضرت زهرا)س(، پیکر های مطهر شش تن از شهدای 
گمنام دوران دفاع مقدس در مراسم باشکوهی تشییع و در شش مرکز نظامی، حوزوی و 
فرهنگی خاکسپاری می شود. وی با اشاره به مشخصات شهدای گمنام و اسامی محل های 
خاکسپاری هر یک، گفت: شهید گمنام ۱۸ ساله که در عملیات رمضان به شهادت رسیده 
و در شرق بصره تفحص شده در مجتمع نور منطقه نیروگاه قم، شهید ۲۳ ساله مربوط به 
عملیات بیت المقدس ۷ و تفحص شده در شلمچه در مجتمع امامت نیروی دریایی سپاه و 
شهید ۲۴ ساله عملیات بیت المقدس ۷ تفحص شده در شلمچه، در پژوهشگاه امام صادق 
)ع( خاکسپاری خواهند شد. لقمان پور افزود: پیکر مطهر شهید گمنام ۱6 ساله عملیات 
کربلای ۵ تفحص شده در شلمچه، در پردیس آیت الله طالقانی دانشگاه فرهنگیان، 
شهید ۴۱ ساله عملیات کربلای ۵ تفحص شده در شلمچه، در گردان زرهی والفجر و 
شهید ۱۷ ساله مربوط به عملیات کربلای ۵ تفحص شده در شلمچه نیز در مجتمع عالی 
بنت الهدی واقع در پردیسان تدفین خواهند شد. مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع 
مقدس استان گفت: مراسم تشییع عمومی شهدا همزمان با تشییع پیکر های مطهر 
۳۰۰ شهید گمنام در سراسر کشور، از ساعت ۹ صبح روز سه شنبه 6 دی از حرم مطهر 
حضرت معصومه)س( و مسیر خیابان شهدا، میدان جانبازان تا ابتدای ورزشگاه شهید 
حیدریان برگزار و این مراسم به صورت زنده از رسانه ها پخش می شود. لقمان پور گفت: 
معراج شهدای موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس قم واقع در ضلح جنوبی میدان مفید 
میزبان مردم ولایتمدار و شهیدپرور قم برای زیارت پیکر های مطهر شهداست و مراسم وداع 

نیز دوشنبه بعد از نماز مغرب و عشا در حرم مطهر حضرت معصومه )س( برگزار می شود.

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم تاکید کرد؛

ضرورت راه اندازی خانه های قرآن و عترت 
در مجتمع های پردیسان 

با  فعالیت های قرآنی  ترویج  و  توسعه  لزوم  بر  تبلیغات اسلامی استان قم  مدیر کل 
راه اندازی خانه های قرآن و عترت در منطقه پردیسان قم تاکید کرد.

حجت الاسلام والمسلمین مرتضی شعبان زاده در جلسه هماهنگی نهایی با داوران 
جشنواره بین المللی قرآن و عترت مرکز خدمات حوزه های علمیه اظهار کرد: با توجه به 
عدم تناسب تعداد مساجد منطقه پردیسان با جمعیت این منطقه، باید کاری کنیم که 
در هر مجتمع یک خانه قرآن و عترت راه اندازی شود تا قرآن آموزان بتوانند از ظرفیت 
مراکز قرآنی استفاده کنند. وی افزود: امیدواریم از درگاه این جشنواره با نوآوری هایی که 
می شود تعریف کرد، به سمت خانواده های موفق برویم و افرادی که در این جشنواره حائز 
رتبه های برتر می شوند میدان دار محافل قرآنی شوند. مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم 
بیان داشت: اساتید و داوران قرآنی به عنوان یک حلقه میانی می توانند در سامان بخشی 
و احیا و فعال سازی جامعه قرآنی استان قم اثربخش باشند. حجت الاسلام شعبان زاده 
ضمن تقدیر از داوران جشنواره بین المللی قرآن و عترت مرکز خدمات حوزه های علمیه، 
ابراز امیدواری کرد که این جشنواره فرصتی برای اتصال قاریان، حافظان و حاملان قرآن 

کریم با مساجد و هیأت های مذهبی ایجاد کند.

توسط مسئولان قضایی استان قم، 

مجتمع مهر و ماه پس از اخذ تعهد، فک 
پلمب شد

 مجتمع مهر و ماه قم پس از اخذ ضمانت های لازم شامگاه یکشنبه توسط مسئولان 
قضایی این استان فک پلمب شد.  به گزارش ایرنا ، این مجتمع که در روزهای گذشته 
بدلیل وجود ناهنجاری ها و عدم اعتنا به تذکرات مسئولین امر، براساس دستور مقام 
قضایی پلمب شده بود ، پس از برگزاری جلسات توجیهی و آموزشی برای مسئولین و 
کارکنان مبنی بر رعایت قوانین و مقررات مرتبط با عفاف و حجاب و پس از اخذ تعهد، 

شامگاه روزیکشنبه با دستور مقام قضایی فعالیت خود را مجددا آغاز نمود.
 

آیت الله العظمی جوادی آملی :

مردم بیشتر از »قول«، به »عمل« احترام می گذارند 
آیت الله العظمی عبدالله جوادی آملی از مراجع عظام تقلید، گفت: همگان باید 

به کشور و قانون احترام بگذارند تا نظم مملکت همواره محفوظ بماند.
رئیس  دیدار مهدی طهرانچی،  در  آملی،  عبدالله جوادی  العظمی  الله  آیت 
دانشگاه آزاد اسلامی گفت: به تعبیر مولا امیرالمومنین )ع( مردم ستون دین 
هستند و باید به نیاز های آنان توجه شود، ولی مردم بیشتر از »قول«، به »عمل« 
احترام می گذارند، زیرا عمل همواره اثربخش تر بوده است، لذا مسئولین باید این را 
مورد توجه قرار داده و در عمل به رفع مشکلات جوانان خصوصا مباحث مرتبط با 

کنکور، آینده درسی، ازدواج و اشتغال آن ها بپردازند.
این مرجع معظم تقلید افزود: همگان باید به کشور و قانون خود احترام بگذارند تا 

نظم کشور همواره محفوظ بماند.
استاد سطوح عالی حوزه های علمیه گفت: دانشجو ها به فطرت نزدیک تر هستند 
و به نظم و قانون هم احترام می گذارند، اما برخی از آن ها اشکالات علمی دارند 
که باید اساتید برطرف نمایند و برخی اشکالات عملی را وارد می دانند که باید 

مسئولین در عمل این اشکالات را از ذهن این ها بر طرف نمایند.
مسئولین حرف دانشجویان را بشنوند

این  نیستیم، فطرت  ناامید  ما  بیان داشت:  آملی  العظمی جوادی  الله  آیت 
جوانان خوب است و باید برگردیم به راه اصلی و مدیریت داشته باشیم و حرف های 
این ها را هم گوش دهیم، حرف این ها تنها این نیست که نماز اول وقت بخوانند، 
بلکه حرف دیگری نیز دارند و آن همان سخنی است که صاحب وسایل از قول 

امیرالمومنین)ع( نقل می کند که »من وجد ماء و تراباً فافتقر فابعده الله« کشوری 
که آب دارد، خاک دارد، و نتواند خود را اداره کند، نیازمند به دیگران باشد خدا او 
را از رحمت دور کند!، مسئولین باید این حرف ها را نیز از دانشجویان بشنوند و مد 

نظر قرار دهند.
این مرجع معظم تقلید در پایان گفت: در وضعیت کنونی نه تنها وحدت حوزه و 
دانشگاه که وحدت بین دانشگاهیان و بین حوزویان نیز مهم است و همگان باید 

مواظب زبانمان باشیم و با احتیاط بیشتری سخن بگوییم.

دکتر امان الله قرائی مقدم*

امام جمعه قم با تأکید بر اینکه حل بسیاری از مسائل می 
تواند توسط نوجوانان انجام شود، گفت: بدون شک ما در 
سطح استان به وجود نوجوانان و جوانان در صحنه احتیاج 

داریم و باید خود آنها هم پای کار باشند. 
آیت الله سید محمد سعیدی در دیدار جمعی از نماینده 
های تشکل های دانش آموزی استان قم که روزیکشنبه  در 
سالن محراب حرم مطهر بانوی کرامت انجام شد با بیان اینکه 
نمادهای مناسبتی شیعیان در دنیا بی نظیر است، اظهار 
کرد: سایر ادیان الهی و مذاهب اسلامی به بهانه توسعه 
نمادهای مناسبتی خود را از بین برده اند ولی شیعه هرچه 

توانسته این نمادها را حفظ کرده است.
وی با بیان اینکه دانش آموزان امروزی از نظر فکری در حد 
بالایی قرار دارند، گفت: باید در مسائل مختلف جامعه نظر 
دانش آموزان هم پرسیده شود و این نظرات ارتقاء پیدا کند و 

در حل مشکلات از آن استفاده شود.
حل  اینکه  بر  تأکید  با  کرامت  بانوی  مطهر  حرم  تولیت 
بسیاری از مسائل می تواند توسط نوجوانان انجام شود، 
گفت: بدون شک ما در سطح استان به وجود نوجوانان و 
جوانان در صحنه احتیاج داریم و باید خود نوجوانان هم پای 

کار باشند.

وی حضور و پای کار بودن مستمر و منظم نوجوان را لازمه 
نقش آفرینی آنان عنوان کرد و افزود: جوانان و نوجوانان باید 
تحمل و ظرفیت برخورد با بزرگترها را داشته باشند و این 

ظرفیت را در خود تقویت کنند.
آیت الله سعیدی تصریح کرد: برای ما افتخار است که 
نوجوانان و جوانان به میدان بیایند و در صحنه باشند و به 
صورت افتخاری و خود جوش برای اهل بیت علیهم السلام و 

نظام مقدس جمهوری اسلامی کار کنند.
همچنین در ابتدای این دیدار نماینده های تشکل های 
دانش آموزی به بیان دیدگاه ها و دغدغه های خود پرداختند.

آیت الله سعیدی:

کشور به نوجوانان و جوانان حاضر در صحنه احتیاج دارد 

مدیر آموزش و پرورش ناحیه دو استان قم ضمن 
اشاره به این که کلاس های تقویتی در پایه های اول، 
دوم و سوم ابتدایی و برای دروس فارسی و ریاضی در 
حال برگزاری است، گفت: معمولا تراکم دانش آموزی 
تراکم  اما  است  آموز  دانش   ۴۰ تا   ۳۸ کلاس ها  در 
کلاس های تقویتی با هدف بهبود عملکرد معلمان ۱۵ 

دانش آموز است. 

کار  محمود مطهری، در گفت وگویی در خصوص 
جهادی معلمین ویژه دانش آموزان محروم در منطقه 
نیروگاه، عنوان کرد: از ابتدای سال تحصیلی جاری 
تا آذرماه در مناطق کم برخوردار نیروگاه و شیخ آباد 
)ناحیه دو( به آسیب شناسی دانش آموزان در حوزه 

آموزشی پرداختیم.
وی با اشاره به تراکم دانش آموزی در این مناطق و 

افت تحصیلی دانش آموزان به واسطه شیوع کرونا، 
بیان کرد: با توجه به تراکم دانش آموزی در این مناطق 
و از طرفی دو سال و نیم آموزش مجازی به واسطه 
کرونا شاهد افت تحصیلی دانش آموزان بودیم، به ویژه 
از  ابتدایی که در دوران کرونا  پایه اول  دانش آموزان 
درک کلاس حقیقی محروم بودند و در حال حاضر در 

کلاس سوم هستند در پایه تحصیلی ضعیف هستند.

مدیر آموزش و پرورش ناحیه دو قم خبرداد:
برگزاری کلاس های تقویتی برای دانش آموزان بی بضاعت

معاون سازمان صمت استان قم خبرداد:
کشف 5۸0 میلیارد ریال

 کالای قاچاق
معاون بازرسی و نظارت سازمان صنعت،  معدن و تجارت  
اســتان قم گفت: ارزش کالاهای قاچاق کشــف شــده در 
اســتان از ابتدای ســال جاری تا پایان آذرماه بــه رقم ۵۸۰ 
میلیارد و ۳۷۰ میلیون ریال رســید. سیاوش فولادی وندا 
درگفت وگویی اظهارداشــت: بازرسان ســازمان صنعت،  
معدن و تجارت قم از ابتدای ســال جاری تــا پایان آذر ماه ۹ 
هزار و ۹۵۹ مورد بازرسی برای جلوگیری از تخلف )عرضه، 
نگهداری و فروش کالای قاچاق( انجام دادند که از این تعداد 
بازرسی، ۶۶ مورد منجر به تشکیل پرونده تخلف به ارزش 
۵۸۰ میلیــارد و ۳۷۰ میلیون ریال شده اســت. وی افزود: 

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:
دستگیری باند سارقان قطعات 

داخل خودرو 
فرمانده انتظامی شهرســتان از دستگیری باند سارقان 
قطعات داخل خودرو در اســتان خبر داد.   سرهنگ  امیر 
مختاری در تشــریح این خبر اظهار داشــت: در پی کسب 
خبری مبنی بر ســرقت های متعــدد محتویات و قطعات 
داخــل خودرو، موضوع در دســتور کار مامــوران کلانتری 
۲۵ شهرستان قم قرار گرفت. وی افزود: ماموران با انجام 
یکسری اقدامات پلیسی موفق شدند باند ۳ نفره سارقان 
را شناسایی و در  یک عملیات غافلگیرانه دستگیر کنند. 
ســرهنگ مختاری ادامه داد: ماموران  با هماهنگی مقام 
قضائی استان در بازرســی از منزل سارقان اموال سرقتی 

مدیر منطقه سه شهرداری قم خبرداد:
آغاز عملیات بهسازی و اصلاح 

هندسی میدان آزادگان 
مدیر منطقه ســه شــهرداری قم از آغاز عملیات عمرانی 
اصــلاح هندســی میــدان آزادگان بــا اعتبــاری بالغ بــر 
۱۰ میلیــارد ریال خبــر داد. مهــرداد روحانــی وزیری در 
گفت وگویی با اشاره به اهمیت اجرای پروژه های روان سازی 
ترافیک در ســطح منطقه اظهار داشت: یکی از پروژه های 
مهم منطقه که در جهت روان سازی ترافیک طراحی شده 
و به مرحله اجرا رســیده اصلاح هندســی میدان آزادگان 
اســت. وی به هم ریختگــی ترافیکی این میــدان را یکی از 
چالش های منطقه دانســت و بیان کرد: بعد از جلســات و 
بررسی های زیاد، کمیته فنی و شورای ترافیک طرح نهایی 
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چهار قطعه پازل سیاست چینی ها برابر ایران

گسترش تعاملات به ویژه روابط اقتصادی و تجاری واحدهای ملی در سطح جهان با 
کشورهای حوزه آسیاپاسیفیک از ویژگی های بین الملل کنونی است. این وضعیت یک 
دلیل ساده دارد و آن هم افزایش نقش کشورهای شرقی در اقتصاد و سیاست جهان 

است. این موضوع در میان کشورهای غربی نیز وجود دارد.
آمار تعاملات تجاری اروپا یا خود آمریکا با چین گواه این موضوع است. کشورهای 
منطقه خاورمیانه نیز از چنین منطقی پیروی کرده اند؛ از ترکیه گرفته تا کشورهای عربی 
حاشیه خلیج فارس تعاملات خود را با کشورهای شرقی به ویژه چین گسترش داده اند.
با این حال گرایش و گردش های کشورها به سوی شرق یا غرب زمانی زمانی مورد 

انتقاد قرار می گیرد که اصل توازن در سیاست خارجی رعایت نشود.
با نگاه تاریخی به رویکردهای سیاست خارجی در زمان دولت های مختلف جمهوری 
اسلامی ایران، عدم توازن و تعادل در روابط میان شرق و غرب بارها به چشم می آید. این 
در حالی است که دنبال کردن چنین رویکردی، اهرم های چانه زنی در برابر قدرت های 

شرقی یا غربی را از دست ما خارج می سازد.
در  ایران  اسلامی  جمهوری  که  شده  پذیرفته  پیش فرض  صورت  به  موضوع  این 
سیاست خارجی رویکردی متوازن را دنبال می کند. اما باید ابتدا رویکرد متوازن را 
حداقل به صورت مصداقی و عملی تعریف کرد. در حال حاضر بیشترین تعاملات 
تجاری و اقتصادی ما با چین است یعنی چین سهم عمده ای در تجارت خارجی ما به 

خود اختصاص داده است.
در عرصه مسائل نظامی و امنیتی اگر چه تبعات تحریم و فشارهای شدید بین المللی 
سبب کاهش این روابط شده اما بیشترین روابط امنیتی و نظامی ما چه در حوزه 
تسلیحاتی و چه در حوزه برگزاری مانورهای نظامی مشترک و ... با چین و روسیه بوده 

است.
در بررسی وضعیت کشورهای دیگر باید گفت همسایه غربی ما یعنی ترکیه اگرچه 
عضو ناتو است و تعاملات زیادی با کشورهای غربی دارد در عین حال به صورتی 
عملگرایانه تلاش می کند روابط خود با قدرت های شرقی چه روسیه باشد چه چین یا 
سایر کشورها را گسترش دهد. حتی این وضعیت در خود کشورهای اروپایی نمایان 

است.
چنین رفتاری در سیاست خارجی سبب می شود خود چین اشتیاق بیشتری به حفظ 
و ارتقای روابط داشته باشد چرا که همواره در ذهن رهبرانش این مساله وجود دارد که 
ممکن است کشور مقصد به دلیل داشتن اهرم ها و ابزارهای مختلف روابط خود با پکن 
را کاهش دهد. به عنوان نمونه، یکی از دلایلی که چین در روابط با کشورهای عربی 
حاشیه خلیج فارس آماده دادن امتیاز است این است که این کشورها همچنان سیاست 
چین واحد را حفظ کنند یا در مورد مسلمانان سین کیانگ به مخالفت با سیاست های 
پکن نپردازند. چرا که می داند این دولت ها از تعاملات قوی حداقل در بُعد امنیتی با 

واشنگتن بهره می برند.
از سوی دیگر به نظر می رسد درگیری کشور ما در پرونده های خاص سبب شده دیگر 
کشورها از میزان واقعی حساسیت تهران نسبت به برخی موضوعات از جمله همین سه 

جزیره خلیج فارس بی خبر باشند.
در این موضوع خاص، فارغ از موضع گیری در سطح برابر و نمایش حساسیت تهران 
به این موضوع، لازم است موضوعی چون »منافعِ محوری« )Core Interests( مطرح 
شود؛ ادبیاتی که برای چینی ها کاملًا آشنا است و در رابطه با موضوعات چون تایوان، 
هنگ کنگ و غیره به کار می برند. هدف از ارائه و تعریف منافع محوری این است که 
گفته شود آن ها به هیچ وجه قابل مذاکره نبوده و در بالاترین سطح به آن ها واکنش 

نشان داده خواهد شد.
چین به طور سنتی سیاست نزدیکی یا دوری برابر با کشورهای خاورمیانه را در پیش 
گرفته است؛ به این معنا که هر زمان به یکی به شیوه ای نزدیک شده و سعی کرده چنین 
رفتاری با طرف دیگر نیز در پیش بگیرد. اگرچه برخی معتقدند سفر اخیر »شی جین 
پینگ« به ریاض و بیانیه های منتشر شده نشان دهنده تغییر رویکرد چین است اما اگر 
به گذشته نگاه کنیم می توان به وضوح رفتارهایی از پکن مشاهده کرد که لزوما با منافع 

جمهوری اسلامی ایران همسو نبوده است.
پکن حتی پیش از آغاز روابط دیپلماتیک با ریاض، در سال ۱۹۸۸ اقدام به فروش 
موشک به عربستان کرد؛ اقدامی که آمریکایی ها انجام نداده بودند. انگیزه چینی ها 
در آن زمان کسب شناسایی از سوی ریاض بود. این انتقال تسلیحات ادامه پیدا کرده و 
در حال حاضر نیز چه در حوزه انتقال پهپاد و چه در کمک به ساخت کارخانه ساخت 
موشک -که در دسامبر ۲۰۲۱ با انتشار تصاویر ماهواره ای از سوی آمریکایی ها افشا 
شد- نمایان است. از سوی دیگر، پکن در سالیان اخیر روابط رو به رشدی را با تل آویو 

دنبال کرده است.
با این حال به طور خاص چند موضوع مهم شایان ذکر است که از دل آن ها می توان 

رویکردهای چین را واکاوی کرد.
۱- تاکید بر لزوم همکاری ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی نشان می دهد 
چین اساسا حامی وضع موجود در نظام بین الملل است و نمی خواهد کشور دیگری 
به کشورهای دارای سلاح هسته ای افزوده شود. به طور طبیعی در برهه ای که به نظر 
می رسد پکن خواهان مدیریت تنش ها با آمریکا باشد این موضع گیری در روابط با 
آمریکا به چین کمک خواهد کرد. به طور طبیعی این مسئله نگرانی اعراب را نیز کاهش 
می دهد. البته طرح این موضوع در دیدار با رهبران کشورهای عربی به ویژه ریاض برای 
این کشورها دستاورد مهمی محسوب می شود که یک قدرت بزرگ در نظام بین الملل و 

در گفت وگو با آن ها حرفی بزند که آنها تمایل دارند.
۲- به طور کلی به نظر می رسد چین اگرچه توافقی را نیز با تهران به امضا رسانده اما 
در عمل محدودیت های جدی در اجرای آن وجود دارد. یکی مساله تحریم ها است که 
عامل مهمی محسوب می شود. دیگری نااطمینانی است که احتمالا در ذهن رهبران 
چین نسبت به آینده سرمایه گذاری در ایران وجود دارد. حتی در صورت لغو تحریم ها 
امکان بازگشت آنها وجود دارد. در مثالی جدیدتر، اعتراضات در ایران نیز به گسترش 
این نااطمینانی چینی به آینده نقش دارد. بالعکس با گسترش روابط با کشورهای عربی 
می تواند ابتکارهای کمربند و راه نیز پیش ببرد و نگرانی از نبود ایران در این ابتکار را 

جبران کند.
۳- تجربه جنگ در اوکراین و نوع واکنش پکن نشان می دهد چینی ها خواهان ثبات 
در نظام بین الملل هستند. حتی پس از مطرح شدن امکان استفاده از تسلیحات 
هسته ای تاکتیکی، رئیس جمهوری چین نگرانی این کشور را به ولادیمیر پوتین 
انتقال داد. طبیعی است که پکن نمی خواهد درگیری دیگری به وقوع بپیوندد و نظام 
بین الملل وارد مرحله جدیدی شود که شاید آمادگی لازم برای ورود به آن را ندارد. به 
همین دلیل در خاورمیانه نیز چینی ها همواره بر لزوم حفظ ثبات تاکید می کنند. با 
تحولات اخیر احتمالا مقامات چینی به این نتیجه رسیده اند که جمهوری اسلامی 

خواستار دستیابی به توافق نیست.
سیاست  در  دگرگونی  را  اخیر  سفر  نمی توان  اگرچه  پایانی  نکته  عنوان  به   -۴
خاورمیانه ای چین قلمداد کرد اما با افزایش تعاملات چین با کشورهای منطقه به ویژه در 
حوزه اقتصادی، این کشورها نیز از اهرم های لازم برای همراه کردن چین جهت اعمال 

فشار این کشور بر تهران برخوردار خواهند شد؛ امری که پیش تر نیز انجام داده اند.
در این شرایط چینی ها نیز چیزی را می خواهند که آمریکایی ها همیشه از تهران طلب 
می کنند. در ضمن، اشاره به این موضوع نیز ضروری است که کشورهای عربی حاشیه 
خلیج فارس به چتر امنیتی آمریکا وابسته اند و چینی ها نیز در حال حاضر نه اراده لازم 

برای بسط حضور امنیتی نظامی در منطقه را دارند و نه ظرفیت آن.
* کارشناس روابط بین الملل و پژوهشگر مسائل شرق آسیا

 

مولوی در تذکر شفاهی:

دولت در مسیر پدیده بلاتکلیفی قرار گرفته است
نماینده مردم آبادان در مجلس با اشاره به اینکه رئیس جمهور کنونی در گذشته از 
بی برنامگی دولت روحانی انتقاد داشت، تأکید کرد: دولت کنونی اینک در مسیر پدیده 
بلاتکلیفی در تدوین برنامه ،تنظیم بودجه، تخصیص، ثبات اقتصادی و مدیریت قرار 

گرفته است.
سیدمحمد مولوی در جلسه علنی روز یکشنبه، ۴ دی ماه مجلس شورای اسلامی 
در تذکر شفاهی خود خطاب به رئیس جمهور گفت: شما گلایه مند بودید که دولت 
قبل گرفتار بی برنامگی بود اما اینک دولت در مسیر پدیده بلاتکلیفی قرار گرفته است، 
بلاتکلیفی در تدوین برنامه، تنظیم بودجه، تخصیص، معیشت مردم و سفره آنها، ثبات 
اقتصادی و مدیریت. نماینده مردم آبادان در مجلس ادامه داد: مدیرعامل سازمان 
منطقه ازاد سال ها است بازنشسته شده و ادامه خدمتش هیچ وجاهت قانونی ندارد. 
نمی دانم دبیرخانه مناطق آزاد و وزیر امور اقتصاد و دارایی چرا به ادامه فعالیت وی اصرار 

دارند چرا که یک روز فعالیت ایشان نیز تخلف است، این بلاتکلیفی بابت چیست.
وی تأکید کرد: از رئیس جمهور انتظار داریم به رفع این بلاتکلیفی بپردازد آن هم در 

شرایطی که آبادان و خرمشهر در حال نابودی هستند.

اخبار

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

همراهی نکردن مردم با اغتشاشگران به 
معنای رضایت از وضع موجود نیست

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با بیان اینکه مردم از دلار ۴۰ 
هزار تومانی، خودروی گران قیمت بی کیفیت داخلی و گرانی های اخیر گلایه مند 
هستند، گفت: همراهی نکردن مردم با اغتشاشگران به معنای رضایت از وضع موجود 

نیست.
ابراهیم رضایی در نشست علنی روز )یکشنبه ۴ دی( مجلس شورای اسلامی در نطق 
میان دستور خود ضمن تسلیت ایام فاطمیه، عنوان کرد: درس بزرگ فاطمیه برای ما، 
حمایت از ولایت تا پای جان است؛ امروز نیز به همه دشمنان ایران اعلام می کنیم که ما در 
حراست و پاسداری از جریان حق و خط سرخ عاشورایی امام خمینی و امام خامنه  ای با 

همه توان و همه وجود تا آخر ایستاده  ایم.
نماینده مردم دشتستان در مجلس یازدهم تصریح کرد: در ماه دی، ماه سردار دل  ها و 
ماه حماسه ۹ دی قرار داریم؛ بر روح بلند شهید حاج قاسم سلیمانی و شهدای فتنه ۸۸ و 

شهدای حافظ امنیت سال ۱۴۰۱ درود می  فرستیم.
وی افزود: امروز شاهد شکست توطئه سنگین امنیتی، فرهنگی، مجازی و سیاسی 
دشمن با هوشیاری و بصیرت ملت ایران هستیم، اگرچه خباثت های دُوَل غربی به ویژه 
آلمان، فرانسه و انگلیس این نوچه های آمریکا و صهیونیسم را فراموش نمی  کنیم اما وظیفه 
ما مسئولان است که پاسخ در خوری به بصیرت و هوشیاری ملت با کار شبانه روزی و 

همت مضاعف دهیم.
رضایی تصریح کرد: با توجه به تمرکز دشمن بر حوزه فرهنگ، انتظار داریم جهت گیری 
دولت در بودجه بر تقویت زیرساخت  های فرهنگی و خاکریزهای فرهنگی انقلاب اسلامی 
باشد. مسئولان به ویژه مسئولان اجرایی بدانند، عدم همراهی مردم با اغتشاشگران به 
معنای رضایت آن  ها از وضع موجود نیست. عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس با بیان اینکه مردم گلایه مند هستند، اضافه کرد: مردم از دلار ۴۰ هزار 
تومانی، خودروی گران قیمت بی کیفیت داخلی و گرانی های اخیر گلایه مند هستند،  
البته نقش اغتشاشگران و غرب گرایان داخلی در دادن گرا به دشمن در تشدید فشار بر 
ملت ایران را فراموش نمی  کنیم اما وظیفه مسئولان است که با همت مضاعف و تلاش برای 
حل مشکلات مردم اقدام کنند. وی یادآور شد: بعد از گذشت بیش از یک سال از عمر 
دولت سیزدهم انتظار می رود مدیران مورد ارزیابی قرار گیرند. مردم از بریز و بپاش ها گلایه 
مند هستند، از مهمانی چند میلیاردی فلان شرکت دولتی در یک شب و از حقوق های 

نجومی، مدیریت ضعیف، بیکاری و بی ثباتی ها گلایه مند هستند.
این نماینده مردم در مجلس ادامه داد: امروز هدف دشمن نا امیدسازی و مأیوس کردن 
مردم بوده هر مسئولی در کشور با عملکرد خود، موجب نا امیدی و یأس مردم شود، 

خیانت به کشور و خدمت به دشمن کرده است.
رضایی با بیان اینکه حیف و میل بیت المال، تبعیض، باندبازی و پارتی بازی مصداق 
خیانب به ملت ایران است، گفت: حقوق های نجومی آب به آسیاب دشمن ریحتن است. 
بارها در خصوص فساد در پتروشیمی مهر و غارت ثروت ملت ایران در این شرکت هشدار 
دادیم اما کاری صورت نگرفت. در خصوص پرداخت های تبعیض آمیز در دستگاه های 
دولتی هشدار دادیم اما کاری صورت نگرفت، اگر فراتر از شعار کاری می خواهید انجام 

دهید، به مردم خدمت کنید.
وی تصریح کرد: ماه ها از دستگیری مدیران تفرقه افکن تلگرامی می گذارد، کانال هایی 
که در لباس انقلابی مأموریت اختلاف افکنی میان قوا و مسئولان را با پمپاژ دروغ و تهمت 

به عهده داشتند؛ اما خبری از برخورد با عاملان و آمران آن نیست.
 

 حمید رضا مقدم فر: 

مراسم ملی بزرگداشت شهید سلیمانی
 ۱۳ دی برگزار می شود

رئیس ستاد مردمی سومین سالگرد بزرگداشت شهید حاج قاسم سلیمانی گفت: مراسم 
ملی بزرگداشت حاج قاسم سلیمانی ۱۳ دی از ساعت ۱۴ در مصلای تهران با حضور 

مردم برگزار می شود.
حمید رضا مقدم فر در نشست خبری ستاد مردمی سومین سالگرد بزرگداشت حاج 
قاسم سلیمانی، ضمن تسلیت شهادت حضرت فاطمه زهرا )س( و نیز تبریک ولادت 
حضرت مسیح )ع( گفت: نحوه شهادت حاج قاسم سلیمانی از شئون عاقبت بخیری 
است و شهادت او توسط شقی ترین اشقیا حال حاضر یعنی ترامپ خود از نشانه های این 
عاقبت بخیری است. در واقع شهادت او دل های بسیاری را در سراسر ایران، منطقه و 

جهان به سوی اش روانه کرد.
در ادامه مقدم فر با اشاره به اینکه شهید حاج قاسم سلیمانی خطرناک تر از خود حاج 
قاسم برای دشمنان است، اضافه کرد: برنامه های سومین سالگرد بزرگداشت حاج قاسم 
سلیمانی از مدت ها پیش با فراخوان ستاد مردمی در حال شکل گیری بوده استt هر 
چند باید اشاره کرد که بنای ستاد مردمی این است که از همه ظرفیت های مردم کمک 
بگیریم. در این راه اگر هم سازمان ها یا ارگان هایی خواستند به ما کمک کنند، از آنها 
خواسته ایم تلاش کنند بتوانیم از همه ظرفیت های مردم نهایت استفاده را ببریم. در این 
راه فراخوان مردمی داده شد تا از نظرات آنان استفاده کنیم. همچنین فراخوان دیگری 
برای شخصیت های ملی و دانشگاهی دادیم تا آنان بتوانند با نگاه فرهیخته خود ما را در 
بهتر برگزار شدن این بزرگداشت کمک کنند. در عین حال در پرتالی که در این مدت سه 

سال شکل گرفته است انبوهی از آثار مردمی به اشتراک گذاشته شده است.
وی افزود: از دیگر نشانه های عاقبت بخیری شهید حاج قاسم سلیمانی این بود که 
هر جور انسانی با مذاهب، افکار و عقاید مختلف برایش اشک ریختن و پیکر او را تشییع 
کردند. همچنین از دیگر نشانه های عاقبت به خیری او این بود که موجب وحدت ملی 
شد.  وی در خصوص شعار انتخابی امسال خاطرنشان ساخت: برای امسال شعار هشتگ 
جانفدا را انتخاب کردیم زیرا این دو کلمه نقطه وصلی خواهد بود میان مردم و این سردار 
دل ها. مقدم فر در توضیح سرفصل های انتخاب شده برنامه های بزرگداشت تشریح کرد: 
مردم در پویش های فرهنگی و اجتماعی به صورت فردی، خانوادگی، اجتماعی و نیز 
پویش های معنوی انواع و اقسام فعالیت ها را در برگزاری بزرگداشت انجام خواهند داد. 
مثلًا پویش ختم قرآن در مساجد، حفظ سوره صف به خاطر مفاهیم ارزشمند جهادی آن 
از این جمله است. همچنین شبکه یک سیما هر روز از ساعت ۷ الی ۸ بعدازظهر و نیز در 

سه وقت ۱۵ دقیقه ای به تشریح پویش های مردمی و انعکاس آن اقدام می کند.
وی افزود: پویش وصیت نامه خوانی، زیارت نیابتی، اهدای کتاب و نیز پویش به رسم 
حاج قاسم گره گشایی از مشکلات مردم از جمله دیگر فعالیت های مردم در سومین 

سالگرد بزرگداشت حاج قاسم سلیمانی است.
 

نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس :

بانک مرکزی مثل همه دنیا باید از ارزش 
پول ملی صیانت کند 

نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: بانک مرکزی به جای ارتباط دادن 
مسائل ارزی به اغتشاشات، جنگ یا تحریم پای مسئولیت خود بایستد و از ارزش پول 

ملی صیانت کند.
محسن زنگنه در حاشیه نشست علنی صبح روز یکشنبه، ۴ دی با حضور در جمع 
خبرنگاران با اشاره به درخواست خاندوزی وزیر اقتصاد از مجلس برای تسریع در تصویب 
طرح مالیات بر عایدی سرمایه و میزان تأثیر آن در بازار و مدیریت نرخ ارز، گفت: این قانون 
امری است که در همه دنیا پذیرفته شده است، اما سه نکته درباره آن وجود دارد؛ اولین 
اینکه با معافیت هایی که در طرح فعلی کمیسیون اقتصادی مطرح است، عملا شاید تنها 

شامل یک درصد از جمعیت کشور شود.
نماینده مردم تربت حیدریه و مه ولات و زاوه در مجلس شورای اسلامی در ادامه با اشاره 
به نکته دوم مبنی بر اینکه قانون خوب اجرای خوب نیز می خواهد، اظهار داشت: ما 
قوانین خوبی در مجلس یازدهم و پیش از آن داشتیم، اما در حوزه اجرا به خوبی اجرا 
نشد؛ مثل قانون مالیات بر خانه های خالی که می توانست در حوزه بازار مسکن بسیار 
موثر باشد همچنین مالیات بر خانه های لوکس و خودرو های لوکس را داشتیم که آن هم به 

درستی اجرا نشد و تحققی در بودجه ۱۴۰۲ برای آن نمی بینیم.
وی در ادامه با اشاره به نکته سوم که در نظر گرفتن ملاحظات اجتماعی و میدانی 
برای بررسی طرح مالیات بر عایدی سرمایه است، عنوان کرد: کلیات این طرح تصویب 
شده، اما بررسی جزئیات آن مدتی در کمیسیون اقتصادی به طول انجامید چرا که اگر 
ملاحظات اجتماعی آن را در نظر نگیریم، چه بسا خودش باعث فرار سرمایه از کشور و 
عدم سرمایه گذاری در کشور شود. زنگنه در ادامه با بیان اینکه همگان بر اصل این قانون 
متفق هستند، اما باید ملاحظات موجود در بررسی آن در کمیسیون اقتصادی هم صورت 
می گرفت که باعث طولانی شدن روند بررسی آن شد، گفت: از سوی دیگر اینکه وضعیت 
ارز را به قانون مالیات بر عایدی سرمایه ارتباط دهیم، بی انصافی است و خیلی در حوزه 

اخلاق سیاسی پسندیده نیست که این مسائل را میان مجلس و دولت پاس بدهیم.

گفت: دکتر محمد جواد قهرمانی* زنجانی  بابک  پرونده  وضعیت  آخرین  درباره  کشور  کل  دادستان 
فرصت هایی که تاکنون به او داده شده برای بازگشت اموال بیت المال است 
و چنانچه به جایی برسیم که همه اموال برگردد، نسبت به اجرای حکم تصمیم 

مقتضی اتخاذ خواهد شد. 
حجت الاسلام والمسلمین محمد جعفر منتظری درباره آخرین وضعیت بابک 
زنجانی اظهارداشت: آنچه که مورد اهتمام ویژه دستگاه قضایی و دولت بوده این 
است که اموالی که این فرد از بیت المال اختلاس کرده بازگردد و فرصتهایی که 

تاکنون به او داده شده برای همین مسأله بوده است.
وی افزود: بخشی از سرمایه را این فرد از کشور خارج کرده و اقدامات لازم برای 
بازگشت اموال انجام شده که طبق آخرین اطلاعات، پیشرفت های خوبی برای 

بازگشت اموال انجام شده است.
وی ادامه داد: مقدار قابل توجهی از اموال برگشته و چنانچه به جایی برسیم 

که همه اموال برگردد، نسبت به اجرای حکم تصمیم مقتضی اتخاذ خواهد شد
دادستان کل کشور در پاسخ به سوالی درباره پرونده مهسا امینی گفت: پزشکی 
قانونی نظرات جامع و کامل کارشناسی در این پرونده را اعلام کرد و خانواده خانم 
امینی مجدد شکایتی را از نظام پزشکی مطرح کردند که به هیات پزشکی برای 
کارشناسی ارجاع شده است و تاکنون کارشناسان هیات پزشکی نظر نهایی خود 

را اعلام نکرده است.
رعایت حجاب بانوان در معابر و منظر عموم الزامی است 

دادستان کل کشور در پاسخ به سوالی درباره مسأله حجاب گفت: مسأله حجاب 
یک حکم الهی و یک واجب شرعی است و به گونه ای است که در قرآن کریم آیات 
متعددی درباره حفظ حجاب زنان آمده است. عده ای قائل به این مسأله هستند 
که حجاب یک امر شخصی است و نمی توانید فردی را موظف و ملزم به رعایت 

حجاب کنید ؛ این موضوع نوعی فرار از مسأله است زیرا حجاب دو بعد دارد.
وی توضیح داد: حجاب در بعد شخصی به این معناست که نمی توان هیچ 
زنی را مادامی که در حوزه شخصی و حریم خصوصی قرار دارد، مجبور به رعایت 
حجاب کرد و در واقع هیچ کس حق ندارد به حریم خصوصی افراد ورود پیدا کند 

اما بعد دوم حجاب، بحث اجتماعی است.
منتظری اظهارداشت: در یک جامعه که اکثریت قریب به اتفاق مسلمان و پایبند 
به موازین شرعی هستند، یک زن مسلمان مجاز نیست که خود را در معرض دید 

عموم و اجانب قرار دهد.
دادستان کل کشور افزود: طبق قانون، رعایت حجاب بانوان در معابر و منظر 
عموم الزامی است و این قانون باید رعایت شود بنابراین مادامی که زنان در حریم 
خصوصی هستند مسأله حجاب شخصی است اما در منظر عمومی اگر مسلمان 
و پایبند به موازین شرعی هستند مکلف به رعایت حجاب هستند و در صورتی که 
مسلمان نیستند یا احیانا مقید به تکالیف شرعی نیستند، باید از نظر قانونی و 

احترام به قانون حجاب را رعایت کنند.
منتظری یادآور شد: در چند ماه اخیر یکی از برنامه های دشمنان، شکستن 
حریم ها و خطوط قرمز نظام جمهوری اسلامی ایران و از جمله حجاب بود و 
تبلیغات سوء بسیاری انجام دادند و عده ای از زنان و دختران را ترغیب و تشویق 
به بی حجابی کردند؛ این افراد در واقع مرتکب جرم مشهود شدند و اینکه نحوه 
برخورد با آنها چگونه باید باشد نیازمند برنامه ریزی و تدبیر است و بخشی از این 

اقدامات فرهنگی است.
دادستان کل کشور تصریح کرد: معتقدیم قبل از برخورد قضایی و قانونی 
بسیاری از کسانی که حریم شرعی حجاب را رعایت نمی کنند ناشی از بی توجهی 
آنها به دستورات شرع مقدس اسلام است بنابراین فرهنگ ارتقای اعتقادی و توجه 
به آسیبهایی که از این ناحیه ممکن است متوجه افراد و خانواده ها شود باید مورد 

توجه قرار گیرد.
خانمها برای حفظ سلامت، ایمنی خود و خانواده حجاب را رعایت کنند

منتظری درباره بی حجابی افزود: تعداد قابل توجهی از این افراد غفلت دارند و 
شاید عده ای هم در اثر القای شبکه های خارجی در این زمینه رعایت نمی کنند 
و برخی هم به صورت سازماندهی شده دست به این اقدام می زنند و میخواهند 

حجاب را مورد خدشه قرار دهند.
اهمیت نقش  باید  ادامه داد: در مرحله نخست دستگاه های فرهنگی  وی 
حجاب را برای سلامت و ایمنی خانمها تبیین کنند و در فرهنگ غرب اگر مطالعه 
عالمانه و جامعی داشته باشیم خواهیم دید در اثر همین ولنگاری ها و روابط سوء 

چه آسیب هایی متوجه جامعه می شود.
دادستان کل کشور گفت: انتظار از خانم ها این است که برای حفظ سلامت 
و ایمنی خود و جامعه همچنین برای احترام به قانون حجاب را رعایت کنند و 
از کشف حجاب اجتناب کنند و اگر به مرحله جرم مشهود برسد دستگاه های 

مربوطه هم به وظایف و تکالیف خود عمل خواهند کرد.

دادستان کل کشور مطرح کرد:

آخرین وضعیت پرونده بابک زنجانی 

از  »پرهیز  دولت  هیئت  نشست  در  جمهور  رئیس 
تورم زایی« را محوری ترین مسئله مورد توجه در تنظیم 

لایحه بودجه سال آینده عنوان کرد.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در نشست عصر یکشنبه 
هیئت دولت با بیان اینکه دولت همه تلاش خود را به 
کار گرفت تا لایحه بودجه واقع بینانه تدوین شود، »پرهیز 
از تورم زایی« را محوری ترین مسأله مورد توجه در تنظیم 
بودجه سال آینده عنوان کرد و گفت: دولت همه تلاش 
خود را بکار گرفته تا از هر تصمیم و اقدامی که موجب 
تورم زایی در کشور می شود از جمله افزایش نقدینگی و 

خلق پول، پرهیز شود.
دکتر رئیسی بر تسریع در تدوین برنامه هفتم توسعه نیز 
تأکید کرد و افزود: دولت و مجلس با همت مضاعف و 
به صورت تمام وقت تلاش خواهند کرد قانون بودجه و 

برنامه توسعه در موعد مقرر تصویب شوند.
به  دولت  هیئت  اعضای  همچنین  نشست  این  در 
آقای محمد کرمی به عنوان استاندار جدید سیستان و 

بلوچستان رای اعتماد دادند.
دکتر رئیسی با قدردانی از تلاش های آقای مدرس 
و  سیستان  توسعه  امر  در  سابق  استاندار  خیابانی 
این  اقتصادی  توسعه  تداوم  ضرورت  بر  بلوچستان، 
با  کرد:  توصیه  جدید  استاندار  به  و  تاکید  استان 
و  انسانی سیستان  متنوع  از ظرفیت های  بهره گیری 
بلوچستان و با همراهی همه قشرها، اقوام و مذاهب 
همت خود را بر حل مشکلات اقتصادی قرار دهید و در 
این زمینه از کمک و همکاری اعضای هیئت دولت نیز 

استفاده کنید.
سیستان  استان  اهمیت  به  اشاره  با  جمهور  رئیس 

و بلوچستان در نقشه آمایش سرزمینی کشور افزود: 
وجود مرز های طولانی در استان برای ما فرصت است 
رونق  و  گسترش  و  عمومی  مشارکت  با  امیدواریم  و 
فعالیت های اقتصادی شاهد نشاط و پیشرفت هر چه 

بیشتر سیستان و بلوچستان باشیم.
رئیس جمهور در ابتدای سخنان خود با تسلیت ایام 
)س(،  زهرا  فاطمه  حضرت  عالم  دو  بانوی  شهادت 
اخلاص، توجه و گره گشایی از کار مردم، شجاعت در 
دفاع از ولایت، استقامت در مسیر حق و حضور در عرصه 
سیاسی و اجتماعی در کنار توجه به تعالی خانواده را 
از ویژگی های شخصیتی حضرت صدیقه طاهره )س( 
از سیره  الگوگیری  به  توصیه همگان  با  و  عنوان کرد 
دولتمردان  دارند  انتظار  مردم  داشت:  اظهار  فاطمی 

فاطمی زندگی کنند.

رئیس جمهور درجلسه هیئت دولت:

پرهیز از اقدامات تورم زا محور بودجه سال آینده است

عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی با انتقاد از عدم هماهنگی تیم اقتصادی 
دولت خطاب به رئیس جمهور گفت: برخی از گزارش هایی که وزرا و روسای سازمان 

ها به شما می دهند دقیق نبوده و با وضعیت جامعه تطابق ندارد.
حسینعلی حاجی دلیگانی در نشست علنی روزیکشنبه ۴ دی ماه مجلس شورای 
حضرت  شهادت  مناسبت  به  تسلیت  ضمن  خود  دستور  میان  نطق  در  اسلامی 
زهرا)ص( و گرامیداشت یاد و خاطره سپهبد شهید قاسم سلیمانی در تذکری خطاب 
به وزرای نیرو و نفت در خصوص آلایندگی ناشی از سوخت مازوت توسط نیروگاه شهید 
منتظری اصفهان در شهرستان های شاهین شهر، میمه و برخوار و اصفهان گفت: از 
وزرای مربوطه درخواست دارم در برنامه های خود تجدید نظر کنند. همچنین از رئیس 

جمهور انتظار می رود جلوی مصوباتی که در این خصوص اتخاذ شده را بگیرد.
نماینده مردم شاهین شهر، میمه و برخوار در مجلس با بیان اینکه مشکل اصلی 
اقتصادی کشور در عدم عمل دولت به قانون است به چند نمونه از قوانین اجرا نشده 
اشاره کرد و افزود: بیش از یک سال از تصویب قانون جهش تولید مسکن می گذرد؛ 
دولت چه اقدامی در این خصوص انجام داده است؟ وزارت راه و شهرسازی، بنیاد 
مسکن و بانک ها برای اجرای قانون مذکور چه اقدامی داشته اند و در سال آینده چه 
پاسخی به مردمی که برای خانه های طرح نهضت ملی مسکن پول واریز کردند، دارند؟
وی با اشاره به عدم اجرای قانون ساماندهی صنعت خودرو اظهار کرد: دولت به 
شفافیت بیان کند چرا این قانون را اجرایی نکرد تا امروز چنین بلایی به سر جامعه 

بیاید؟ همچنین قانون تولید دانش بنیان چرا اجرایی نشده است؟ اگر دولت در 
هماهنگی ها ناتوان است چرا بیان نمی کند؟ رئیس جمهور که خود فردی حقوقدان 
است، چرا توجهی به عدم اجرای قانون نمی کند و چرا هماهنگی میان دستگاه های 
مختلف برقرار نمی شود؟ این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: فردا 
لایحه بودجه ۱۴۰۲ به مجلس ارسال می شود و تقریبا ۳ ماه مجلس برای بررسی آن 
وقت صرف خواهد کرد. حال اگر قرار است بودجه تصویب شود اما دولت کارخودش 
را انجام داده و قانون را اجرایی نکند، چه دلیلی برای گرفته شدن وقت مجلس وجود 
دارد؟ وی خطاب به رئیس جمهور با اشاره به عدم اجرای برخی مصوبات و تبصره ها 
در قانون بودجه ۱۴۰۱ تاکید کرد: موضوع ثبات اقتصادی در قانون بودجه ۱۴۰۱ مد 
نظر قرار گرفته بود و در همین راستا نیز مصوب کردیم که چند قلم از کالاهای اساسی 
با قیمت شهریور ۱۴۰۰ باقی بمانند، آیا ماند؟ چرا این مهم اجرایی نشد؟ مگر بنا نبود 
سامانه ارزی ایجاد و بازارهای ارزی یکپارچه شوند؟ مگر بنا نبود بودجه ریزی نیز نظام 

مند شود؟ چرا این موارد محقق نشد؟
عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی  با تاکید بر اینکه پیشنهاد دولت برای نرخ 
ارز در لوایح بودجه را افزایش قیمت ارز تاثیرگذار دانست و اضافه کرد: دولت در سال 
گذشته برای نرخ ارز پیشنهاد قیمت ۲۵ الی ۲6 هزار تومانی داشت اما پیش بینی 
شده در لایحه بودجه سال آتی نرخ پیشنهادی دلار بیش از این مقدار است. این امر 

پیامی به گرانی بوده و دولت باید به آن توجه کند.

 حاجی دلیگانی عضو هیات رئیسه مجلس:

برخی گزارش های وزرا با واقعیت جامعه تطابق ندارد

ظرفیت های  از  استفاده  گفت:  دادگستری  وزیر   
کنوانسیون بین المللی مبارزه با فساد این امکان را به 
ما می دهد تا موضوع استرداد اموال ناشی از فساد 
را با تمام کشورها پیگیری کنیم که تا به حال مغفول 

مانده است. 
جلسه  در  یکشنبه  روز  رحیمی  حسین  امین 
با  فساد  با  مبارزه  کنوانسیون  ملی  مرجع  شورای 
حضور نمایندگان دستگاه های عضو در محل وزارت 
جمهوری  مرور  فرایند  داشت:  اظهار  دادگستری 
اسلامی ایران مهمترین بحث پیش رو در حوزه مبارزه با 
فساد در کشور است.. وزیر دادگستری با اشاره به سفر 
نمایندگان کشورهای مرور کننده جمهوری اسلامی 

صحت  و  تهیه  در  دقیق  برنامه  و  نظر  دقت  ایران، 
برشمرد  مهم  بسیار  را  برنامه ها  و  گزارشات  سنجی 
بنابراین  و گفت: موضوع مرور مساله ای ملی است 
حدود وظایف و اختیارات هر دستگاه باید مشخص و 
در بازه زمانی تعیین شده، همه سوالات، مشکلات و 
ملاحظات برطرف شود. رحیمی با تاکید بر این نکته 
که خروجی فعالیت و تلاش دستگاه ها باید در گزارش 
هیات مرور کننده حافظ منافع و اعتبار کشورمان باشد 
گفت: در حوزه مبارزه با فساد علیرغم مشکلات جدی 
موجود در کشور، اقدامات ارزشمند و مهمی صورت 
گرفته نمونه آن شورای عالی مالی مبارزه پولشویی 
مستقر در وزارت اقتصاد است که به صورت جدی و 

متمرکز در این موضوع ورود کرده اند. وزیر دادگستری 
در  فساد  با  مبارزه  در  مشکل  مهمترین  داد:  ادامه 
کشورمان اموال ناشی از فساد است که تاکنون موفق 
به استرداد آن ها نشده ایم. یکی از راهکارها در این 
زمینه موافقت نامه استرداد اموال ناشی از فساد با 
کشورهای مختلف است که در این زمینه دچار مشکل 
از  کامل  استفاده  جدی هستیم. رحیمی خواستار 
ظرفیت های کنوانسیون مبارزه با فساد سازمان ملل 
شد و گفت: استفاده از ظرفیت های کنوانسیون بین 
المللی مبارزه با فساد این امکان را به ما می دهد تا 
موضوع استرداد اموال ناشی از فساد را با تمام کشورها 

پیگیری کنیم که تا به حال مغفول مانده است.

وزیر دادگستری: 
مهمترین مشکل مبارزه با فساد اموال استرداد نشده است

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با بیان اینکه ایران یکی از پنج قدرت پهپادی جهان 
محسوب می شود، گفت:نیروهای مسلح کشور به رشد و توسعه پهپادی خود ادامه 

خواهند داد.. 
 سردار سرلشکر پاسدار محمد باقری در حاشیه افتتاح نمایشگاه دستاوردهای قرآنی 
نیروهای مسلح درباره وضعیت منطقه و قدرت پهپادی ایران اظهار داشت: جمهوری 
اسلامی ایران یکی از پنج قدرت برتر پهپادی جهان است. این اتفاق حاصل ۳۷ سال 
تجربه بهره گیری پهپادها از اوایل دوران دفاع مقدس تا امروز است. با اتکا به خود و با بهره 
گیری از دانشمندان جوان کشور، دانشگاه ها، پژوهشگاه ها، شرکت های دانش بنیان و 

بُنیه خوب نیروهای مسلح قدرت پهپادی کشور توسعه پیدا کرده است.
وی افزود: امروز پهپادهای ما از جهت بُرد و عملکرد در بیش از ۱۵ رشته عملکردی و 
از جهت دقت، ماندگاری و ماموریت در سطح بالای جهانی قرار دارند. جوسازی هایی 
که امروز درباره استفاده از پهپادهای ایرانی می شود، فارغ از اینکه بسیاری از آنها ممکن 
است دروغ باشد، اما نشان از تاثیرگذاری، اهمیت و رتبه بالای پهپاد در جمهوری اسلامی 

ایران دارد.
تروریست  نیروهای مسلح اظهار داشت: فرمانده سابق سنتکام  رییس ستاد کل 
آمریکایی در منطقه بیان کرده که برای اولین بار در دوران بعد از جنگ جهانی دوم، برتری 
هوایی آمریکا برهم خورده و نمی توانیم در صحنه ای که ایرانی ها با پهپاد حضور دارند، 
برتری هوایی داشته باشیم. این اعتراف بزرگ و تحقیرآوری برای آمریکایی ها است. این 
واقعیت دارد که آنها برتری هوایی را از دست داده اند و این در منطقه ای که ما اراده و در آن 

حضور پیدا کنیم حتما برقرار است.
سردار سرلشکر باقری تاکید کرد: ما به رشد پهپادی ادامه می دهیم و در هر موردی که 
مطابق مصالح و سیاست های نظام جمهوری اسلامی باشد، با سایر کشورها به همکاری 
در زمینه پهپادی می پردازیم. مهم این است که در چند سال اخیر صهیونیست ها با 
اضافه شدن به منطقه فرماندهی مرکزی آمریکا )سنتکام( درصدد هستند که در محدوده 
پیرامونی جمهوری اسلامی حضور نظامی پیدا کنند و بتوانند قدری از عقب ماندگی خود 

از تهدیدات فراوانی که از سمت جهان اسلام احساس می کنند را جبران کنند. 

سرلشکر باقری: 
ایران یکی از پنج قدرت برتر پهپادی جهان است 
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 در حالی  که التهاب سینوس ممکن است بیشتر در ماه های بهار و تابستان به دلیل 
آلرژی های فصلی رخ دهد، افراد زیادی هستند که در تمام طول سال از سینوزیت رنج 
می برند و برای برخی، علائم سینوس در زمستان افزایش می یابد. تعدادی از عوامل 
وجود دارد که می تواند سینوس ها را تشدید کند و باعث شعله ور شدن سینوس در 
زمستان شود. از آنجایی  که عموماً زمستان با افزایش سرماخوردگی و سایر عفونت های 
تنفسی همراه است، بسیاری از مردم تصور می کنند هوای سرد عامل ایجاد مشکلات 
سینوسی در زمستان است؛ درحالی که زمستان به خودی خود باعث ایجاد مشکلات 
سینوسی نمی شود بلکه مقصر واقعی عود کردن سینوزیت در زمستان، میکروب ها 
هستند، به ویژه ویروس هایی که ما را بیمار می کنند مانند ویروس های سرماخوردگی 

و آنفولانزا.
میکروب ها چگونه باعث بروز مشکلات سینوسی در زمستان می شود؟

کاری که هوای سرد می تواند انجام دهد کمک به ایجاد شرایط محیطی برای رشد 
ویروس ها است؛ برخی عوامل که منجر به رشد میکروب ها و درنتیجه بروز مشکلات 

سینوسی در زمستان می شوند، عبارت اند از:
هوای خشک: به گزارش مؤسسه ملی تحقیقات سلامت، ویروس آنفولانزا از طریق 
هوای خشک بیرون )که در اثر سرما ایجاد می شود( و هوای خشک داخل خانه 
)که در اثر گرما ایجاد می شود( راحت تر حرکت می کند. درنتیجه هوای سرد و بسته 
نگه داشتن پنجره ها در طول ماه های زمستان نیز ممکن است بر روی سینوس ها تأثیر 

بگذارد زیرا میزان تهویه و جریان هوای تازه را در خانه کاهش می دهد.
سیستم گرمایشی: سیستم گرمایش داخلی مانند بخاری و شومینه می توانند با 
خشک کردن سینوس ها و آسان تر شدن ابتلا به عفونت سینوس، بینی را تحریک 

کنند یا اگر قبلًا سینوس مزمن داشته باشید، علائم را تشدید می کنند.
تضعیف سیستم ایمنی بدن: ازآنجایی که ویروس های سرماخوردگی و آنفولانزا 

بیشتر در ماه های زمستان دیده می شوند، هوای سرد می تواند باعث تضعیف سیستم 
ایمنی بدن شود. همچنین ویروس ها به غشای مجرای بینی حمله می کنند و باعث 

التهاب و احتقان می شوند که این امر می تواند منجر به عفونت سینوسی شود.
به طور خلاصه، هوای سرد دلیل اصلی مشکلات سینوسی زمستانی نیست، 
آسان تر کند.  را  ویروس  به  ابتلا  و  باشد  بدن داشته  بر  اثرات دیگری  اما می تواند 
به عنوان مثال، اگر سؤال کنید که "آیا هوای سرد می تواند باعث گلودرد شود؟" بابد 
بگوییم بله! هوای سرد می تواند گلو را خشک کرده و باعث تحریک شدید شود. 
همچنین اگر به دلیل سرماخوردگی یا آبریزش بینی از طریق دهان نفس می کشید، 
این می تواند احتمال ابتلا به گلودرد را افزایش دهد. بااین حال، برخلاف عفونت، 

گلودرد ناشی از سرما می تواند به سرعت برطرف شود.
سینوزیت نتیجه آلرژی است

افراد مبتلا به سینوزیت علائمی شبیه سرماخوردگی مانند گرفتگی یا آبریزش بینی، 
گلودرد، از دست دادن بویایی و چشایی، سردرد، تب و خستگی را تجربه می کنند. 
علاوه بر این، آن ها اغلب با درد و فشار صورت و بوی بددهان دست وپنجه نرم می کنند.
سینوزیت اغلب نتیجه عفونت ناشی از سرماخوردگی یا آلرژی است. سایر محرک ها 
عبارت اند از پولیپ بینی، انحراف تیغه بینی، ضربه به صورت، اختلالات سیستم 
ایمنی و تومورها. با توجه به علائم مشترک سرماخوردگی و سینوزیت، طبیعی است که 
این دو بیماری با هم اشتباه گرفته شوند - اما همچنان تفاوت های قابل توجهی وجود 
دارد. قبل از اینکه به نحوه تمایز بین سینوزیت زمستانی و سرماخوردگی بپردازیم، 
باید توجه داشته باشیم که دو نوع سینوزیت وجود دارد: حاد و مزمن. سینوزیت حاد 
یک عفونت سینوسی است که حدود ۱۰ روز طول می کشد. سینوزیت مزمن زمانی 
رخ می دهد که علائم بیش از 6 هفته ادامه داشته باشند. سرماخوردگی نیز حدود ۱۰ 
روز طول می کشد؛ بنابراین درحالی که تشخیص تفاوت بین سینوزیت سرماخوردگی 

و مزمن به سادگی با طول مدت بیماری آسان است، باید به علائم خود توجه کنید تا 
تفاوت بین سینوزیت سرماخوردگی و حاد را تشخیص دهید.

همان طور که قبلًا گفته شد، سرماخوردگی و سینوزیت علائم بسیاری دارند اما 
برخی علائم سینوزیت زمستانی بیشتر از علائم سرماخوردگی و آنفولانزا است. برای 
سینوزیت زمستانی، این موارد شامل فشار سینوسی، درد، ترشح غلیظ زرد یا سبز، 
کاهش توانایی بویایی، سردرد، تهوع سینوزیت و درد در دندان ها و فک می شود. برای 
سرماخوردگی )و حتی آنفولانزا(، این موارد شامل گلودرد، آبریزش بینی، عطسه و 

سرفه است.
باید توجه داشت که برخی از شرایط، مانند داشتن آلرژی، آسم یا عفونت تنفسی، 
می تواند افراد را مستعد ابتلا به عفونت های مزمن سینوسی کند و مهم است که این 

بیماران برای بررسی علت و نه فقط علائم سینوزیت مورد بررسی قرار گیرند. 
اهمیت روش درمان

درمان عفونت های حاد و مزمن سینوسی شامل خود مراقبتی، داروهای بدون 
نسخه و نسخه ای و جراحی سینوس در صورت لزوم برای بزرگ گردن دهانه سینوس ها 

یا رسیدگی به سایر مسائل آناتومیکی است.
همچنین پزشک ممکن است ترکیبی از داروهای بدون نسخه و تجویزی را توصیه 

کند، از جمله:
آنتی بیوتیک ها
ضد احتقان ها

مسکن های بدون نسخه مانند استامینوفن یا ایبوپروفن
اسپری بینی استروئیدی
شستشوی بینی با نمک

به توصیه متخصصان، باید مراقب باشیم که عفونت های ویروسی را با آنتی بیوتیک ها 
که فقط روی عفونت های باکتریایی کار می کنند، درمان نکنیم تا از ایجاد باکتری های 

مقاوم به آنتی بیوتیک جلوگیری کنیم.
 برای تسکین عفونت سینوسی چه کاری می توانم انجام دهم؟

-برای کمک به کاهش درد، یک کمپرس گرم روی صورت خود قرار دهید.
-با قرار دادن حوله روی سر و خم کردن سر روی یک کاسه یا سینک پر از آب داغ، 

بخار را تنفس کنید تا بخار، احتقان را از بین ببرد.
-داخل بینی را با آب نمک بشویید.

-با استفاده از اسپری ضد حساسیت، مجاری بینی را مرطوب نگه دارید.
-هیدراته بمانید.

-با استفاده از دستگاه بخور یا مرطوب کننده، هوای داخل خانه را مرطوب کنید.
وقتی عفونت سینوسی از بین نمی رود چه باید بکنم؟

اگر علائم بعد از ۱۰ روز بهبود نیافت یا اگر بیش از سه یا چهار روز تب مداوم ادامه 
داشت، به دنبال مراقبت های پزشکی باشید. همچنین اگر سابقه سینوزیت حاد 
مکرر یا سینوزیت مزمن دارید، برای ارزیابی و درمان به متخصص گوش، حلق و بینی 

مراجعه کنید.
چگونه از عفونت سینوسی پیشگیری کنیم؟

یکی از بهترین راه ها برای پیشگیری از سینوزیت مزمن، جلوگیری از عفونت اولیه 
است. برای این امر، لازم است به نکات زیر توجه کنید:

-دست های خود را مرتب با آب و صابون به مدت حداقل ۲۰ ثانیه بشویید و اگر آب و 
صابون در دسترس نیست، از ضدعفونی کننده دست استفاده کنید.

-از افراد مبتلابه سرماخوردگی، آنفولانزا یا سایر بیماری های تنفسی دوری کنید.
-سیگار را ترک کنید یا اگر کسی سیگار می کشد از او فاصله بگیرید.

اجتناب از کفش پاشنه بلند برای بانوان؛

 کفش مناسب، بهترین راهکار
 برای صافی کف پا 

متخصص ارتوپدی  گفت :بیش ترین عوارض صافی کف پا، برای بانوان است آن 
هم هنگامی که کفش های پاشنه بلند می پوشند و وقوس کمرشان بیشترین آسیب 

را می بیند و به انگشتان پا هم فشار زیادی وارد می شود. 
علی ترکمان اظهارداشت: در ناحیه کف پا، دو تا قوس داریم. یعنی یک قوس اصلی 
است که از ناحیه پاشنه پا شروع می شود و تا سر انگشت ها می باشد که این انحنایی 
که به صورت طولی از ناحیه پاشنه تا ناحیه انگشتان پا بهش قوس اصلی می گویند. 
وی ادامه داد: یک قوس هم در ناحیه خود قاعده انگشت ها داریم که عمود بر این 
قوص طولی است این قوس ها خاصیت فنریت دارند در ناحیه کف پا ایجاد می شود 
که وقتی فرد روی زمین راه می رود و فشار می آورد فشار کمتری به ناحیه کف پا وارد 
شود و فشار تقسیم می شود و خستگی، درد و ناراحتی در ناحیه کف پا در پیاده روی 

های طولانی ایجاد نشود.
این متخصص ارتوپدی در ادامه افزود: افرادی که صافی کف پا دارند این دو تا قوس 
را یا کمتر از حد معمول دارند یا اصلا ندارند و ناحیه کف پا کلا روی زمین است و 
فنریت ندارند و این ها طولانی مدت پیاده روی می کنند احساس خستگی در کف 

و ساق پا ایجاد می شود.
وی بیان کرد: قوس کف پا تا سن ده سالگی شکل می گیرد و به طور دقیق فردی 
که در سن پنج شش سالگی هست یا زیر ده سال است آیا در آینده چه وضعیتی پیدا 

می کند و تا ده سالگی قوس ها شکل پیدا می کنند.
دکتر ترکمان در پاسخ به این پرسش که علت صافی کف پا چیست؟، بیان کرد: قالبا 
افرادی که صافی کف پا دارند کل مفاصلشان اصولا از حالت عادی نرم تر است. نرم و 
شل بودن مفاصلشان اکثرا به این حالت است که قالبا ریشه ژنتیکی است و بیماری 

محسوب نمی شود.
وی در خصوص درمان صافی کف پا گفت: درمان قطعی ندارد و ساختار بدنی 
افراد به این شکل است. البته در موارد شدید عمل جراحی انجام می شود و یکسری 
تغییرات روی استخوان های مچ پا انجام می شود که زاویه و شکل استخوان ها را تغییر 

داد و تاندون ها باید عوض شود؛ ولی قالبا به صورت روتین نیست.
این متخصص ارتوپدی در پایان اظهارداشت: در حالت روتین، از کفی های طبی 
پا استفاده می شود. کفش های ورزشی و قوس دار مناسب ترین کفش برای افرادی 
است که صافی کف پا دارند. کفی و کفش ها هم درمان نیست و فقط جلوگیری از 

عوارض است.

یک عامل تشدیدکننده عوارض دیابت
دیابت منجر به افزایش سطح قند خون می شود و ابتلا به این بیماری مزمن زمانی 

اتفاق می افتد که غده پانکراس، قادر به تولید انسولین کافی نباشد. 
به گزارش ایسنا، همچنین در موارد دیگر نیز ممکن است بدن نتواند به طور موثر از 

انسولین استفاده کند و این امر باعث افزایش سطح قند خون می شود.
به گفته متخصصان، کنترل دیابت نیازمند تغییر در رژیم غذایی و سبک زندگی 
است. با این حال، سیگار کشیدن در افراد دیابتی منجر به ابتلای آنان به مشکلات 

سلامتی بیشتر و شدیدتری می شود.
در ادامه به نقل از "هندوستان تایمز" به برخی از اثرات سیگار کشیدن بر بیماران 

دیابتی اشاره خواهیم کرد.
* سفت شدن شریان ها: سیگار کشیدن باعث سفت شدن شریان ها در بیماران 

دیابتی و تشدید علائم این بیماری می شود.
* مشکلات قلبی: افرادی که دیابت دارند و همزمان دخانیات مصرف می کنند، 

بیشتر مستعد ابتلا به بیماری های قلبی هستند.
* بیماری های کلیوی: سیگار کشیدن در بیماران دیابتی می تواند بیماری های 
فعلی آن ها را تشدید کند. افراد دیابتی که سیگار می کشند نیز ممکن است دچار 

مشکلات کلیوی و عفونت چشم شوند.
* آلبومینوری: کشیدن سیگار در افراد دیابتی همچنین منجر به آلبومینوری 
)پروتئین موجود در ادرار( و افزایش خطر آسیب به عصب و تاخیر بیشتر در بهبود 

زخم ها می شود.
* افزایش خطر ابتلا به دیابت نوع دو: همچنین دیده می شود افرادی که سیگار می 

کشند شانس بیشتری برای ابتلا به دیابت نوع دو نسبت به سایرین دارند.
 

آگاهی سلامت؛

سلامت آقایان با این 6 علامت
 به خطر می افتد

جدی گرفتن برخی از تغییرات در وضعیت جسمانی آقایان، می تواند آنها را از ابتلا 
به بیماری های خطرناک دور نگه دارد.

به گزارش خبرنگار مهر، بررسی ها نشان می دهد که مردان نسبت به خانم ها، کمتر 
به سلامت خودشان بها می دهند. از همین رو، زمانی به پزشک مراجعه می کنند که 

درگیر یک بیماری سخت شده باشند.
از همین رو، حالا که سراغ پزشک نمی روند؛ حداقل به برخی تغییرات در وضعیت 

جسمانی خود توجه کنند تا ار خطر برخی بیماری ها در امان بمانند.
_ کاهش وزن

بدون دلیل، از دست دادن وزن یکی از اولین نشانه های بسیاری از بیماری ها، از 
جمله سرطان است.

_ تنگی نفس
بعد از یک پیاده روی ساده ممکن است نشانه اولیه ایسکمی عروق کرونر باشد.

_ تکرر ادرار
می تواند نشانه ای از دیابت باشد.

_ خروپف شدید
ممکن آسا نشانه آپنه انسدادی خواب باشد که اگر درمان نشود، خطر ابتلاء به 

بیماری های قلبی عروقی را افزایش می دهد.
_ سوزش دل

ممکن است رفلاکس معده داشته باشید که باعث تخریب بافت مری می شود.
_ یبوست مزمن

 نشانه تومور پولیپ پیچ خوردگی روده بزرگ است.

سلامت

چگونه از عفونت سینوسی پیشگیری کنیم؟

چطور سینوزیت را از سرماخوردگی تشخیص دهیم؟ 

کرونای جدید از راه رسید راهکارهای خانگی 
برای رفع سرفه های مزمن

به  از مری  آلرژی های فصلی، بازگشت غذا  بیماری هایی همچون آسم، سینوزیت، 
معده، تماس با دود سیگار، وجود جسم خارجی در ریه، نوعی نقص ایمنی، اختلالات و 
تومورهای ریه و مصرف بعضی از داروها و آلودگی هوا با سرفه طولانی مدت خود را نشان 

می دهند؛ اما راهکار برطرف شدن این مشکل چیست؟ 
به گزارش ایسنا، سرفه مزمن گاه می تواند منجر به استفراغ، افسردگی و در موارد حادتر 
شکستگی دنده ها شود. این نوع سرفه با عنوان سرفه بیش از هشت هفته در بزرگسالان و 
بیش از ۴ هفته در کودکان تعریف شده است. این عارضه می تواند با سایر علائم رخ دهد. 
علائمی از قبیل آبریزش یا گرفتگی بینی، احساس مایع پشت گلو، گلو درد مکرر، گرفتگی 
صدا، خس خس سینه و تنگی نفس، سوزش سر دل یا ترش مزه بودن دهان و در موارد 
نادر سرفه خونی رخ دهد. اگر برای هفته ها سرفه همراه با خلط یا خون داشتید و اگر این 
سرفه ها باعث بروز اختلالات خواب در شما شد یا زندگی اجتماعی و شغلی شما را مختل 
کرد، باید به پزشک مراجعه کنید. سرفه های گاه به گاه، طبیعی هستند و به خارج شدن 
مواد و ترشحات از ریه ها کمک کرده و مانع بروز عفونت می شوند، اما سرفه ای که هفته ها 

باقی بماند در نتیجه یک مشکل زمینه ای شامل موارد زیر است:
_ ترشحات پشت حلق: علت این ترشحات شامل آلرژی، رینیت غیر آلرژیک فصلی، 
التهاب حلق و حنجره و سینوزیتیس است. این ترشحات رسپتورهای حلق را تحریک کرده 

و سرفه تولید می شود. به این سرفه ها سندرم سرفه راه های هوایی فوقانی نیز می گویند.
_ آسم: سرفه های مربوط به آسم در رفت و آمد با تغییرات فصلی هستند و معمولا بعد 
از عفونت دستگاه تنفسی فوقانی، در تماس با هوای سرد و یا در معرض مواد شیمیایی 

وخیم تر می شوند.
_ بیماری ریفلاکس معده به مری: در این بیماری اسید معده منجر به سرفه مزمن 

می شود.
_ عفونت ها: سرفه می تواند پس از علائم سرماخورگی، آنفلوآنزا، ذات الریه و عفونت های 

دیگر دستگاه تنفسی فوقانی رخ دهد.
_ داروهای فشار خون: این داروها باعث ایجاد سرفه مزمن در برخی افراد می شوند.

_ برونشیت مزمن: این التهاب به مدت طولانی منجر به گرفتگی، تنگی نفس، خس 
خس سینه و سرفه می شود. اغلب افراد مبتلا به برونشیت مزمن افراد سیگاری فعلی یا 
سابق هستند. سیگاری های فعلی یا سابق بیشتر در معرض سرفه های مزمن هستند. 
قرار گرفتن در معرض دود و سیگاری های دست دوم نیز دچار سرفه و آسیب های ریوی 
می شوند. آنتی هیستامین ها و ضد احتقان ها، داروهای ضد آسم، آنتی بیوتیک ها، 
مسدود کننده های اسید، سرکوب کننده های سرفه، از جمله داروهایی هستند که ممکن 

است برای کاهش سرفه های مزمن تجویز شوند.
راهکارهایی برای مراقبت های داخل خانه

بنابر اعلام دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت، در بسیاری از موارد اقدامات 
شما در خانه می تواند به کاهش سرفه مزمن کمک کند.

تحریک  از  کنید  سعی  دارید  مزمن  سرفه  اگر  حساسیت زا:  مواد  از  اجتناب   _
کننده هایی که باعث بدتر شدن سِیر سرفه می شوند مانند عطر یا مواد پاک کننده 

شیمیایی دوری کنید.
_ ترک سیگار: شایع ترین علت برونشیت مزمن سیگار است که منجر به تحریک ریه ها 

شده و سرفه را وخیم تر کند.
_ کاهش ریفلاکس: خوردن وعده های غذایی کوچکتر و بالا نگه داشتن سر هنگام 
خواب از بروز ریفلاکس و سرفه های ناشی از آن پیشگیری می کند. از خوردن مایعات سرد 
بخصوص پس از خواب باید خودداری کرد و بهتر است از مصرف غذاهای سرخ شده و با 

ترکیبات اسیدی مثل ترشی در زمانی که فرد دچار سرفه است، خودداری شود.
توصیه می شود از بخور استفاده کنید تا هوا مرطوب شده و مشکلات تنفسی کمتر شود. 
همچنین در صورت آلودگی هوا پیشنهاد می شود اقدام به شست  و شوی بینی و انجام 

بخور با آب ساده بعد از بازگشت به منزل اقدام کنید.
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معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم  :

بیش از ۹۰ درصد مردم قم باسوادند
معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم  گفت :برآورد ما این 
است که در گروه سنی شش سال به بالا حدود ۹۱ درصد باسواد در استان قم 

وجود دارد.
حجت الاسلام محمدرضا قاسمی نیا، به مناسبت ۴۳ امین سالگرد تاسیس 
نهضت سوادآموزی به فرمان امام راحل در جمع اصحاب رسانه گفت: امروز در 
سومین روز هفته نهضت سوادآموزی که به نام »رسانه و مسئولان« نام گذاری 
شده، قرار داریم و خرسندیم که امروز میزبان شما اصحاب رسانه می باشیم. طبق 
آخرین برآورد مرکز آمار ایران، استان قم در سال ۱۴۰۰ در رده سنی شش سال 
به بالا )شامل ایرانی و تبعه( ۱۰۴ هزار بی سواد دارد که در سال ۹۵، این آمار 
۱۲۰ هزار نفر را شامل می شده و ۱6 هزار نفر به مدد نهضت سوادآموزی باسواد 

شده اند.
وی افزود: از تعداد ۱۰۴ هزار بی سواد، در گروه سنی ۱۰ تا ۴۹ سال ۲۱ تا ۲۳ 
هزار نفر بی سواد وجود دارد که همه باید کمک کنند تا سوادآموزی آنان انجام 

شود.
این مسئول در نهضت سوادآموزی استان قم ادامه داد: طبق آخرین سرشماری 
سال ۹۵، استان قم در گروه سنی ۱۰ تا ۴۹ سال ۳۳ هزار بی سواد داشته که به 
۲۳ هزار نفر رسیده و در گروه شش سال به بالا ۱۲۰ هزار بی سواد داشته که هم 

اکنون به ۱۰۴ هزار نفر رسیده است.
مسئولین در برنامه هفتم توسعه نگاه ویژه ای به سوادآموزی داشته باشند

وی با توجه به تاکیدات اسلام و امام راحل و مقام معظم رهبری بر علم آموزی 
گفت: در برنامه هفتم توسعه باید به نهضت سوادآموزی توجه ویژه شود و مورد 

حمایت خاص دولت و مجلس شورای اسلامی قرار گیرد.
حجت الاسلام قاسمی نیا بیان کرد: برآورد ما این است که در گروه سنی شش 

سال به بالا حدود ۹۱ درصد باسواد در استان قم وجود دارد.
وی با بیان اینکه فاصله باسوادی بین زنان و مردان از ۳۰ درصد به شش درصد 
رسیده است، گفت: ۳۴ درصد زنان در اوایل انقلاب در قم باسواد بودند که هم 
اکنون میزان باسوادی با ۵۳ درصد رشد  به ۸۷ درصد رسیده است و 6۴ مردان 
در اوایل انقلاب باسواد بودند که هم اکنون با ۹ درصد رشد به ۹۳ درصد رسیده 
است. معاون سواد آموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم با بیان اینکه سطح 
سواد روستایی قم با رشد ۵۰ درصدی از ۳۰ به ۸۰ درصد رسیده، اظهار کرد: 
سطح سواد شهری قم اول انقلاب در رده سنی شش سال به بالا ۵۳ درصد بود 

که هم اکنون با ۳۷ درصد رشد به ۹۰ درصد رسیده است.
وی افزود: فاصله سواد شهر و روستا از ۲۳ درصد در اوایل انقلاب، به ۱۰ درصد 
رسیده که البته قم تنها استان کشور است که ۹۸ درصد جمعیت آن ساکن شهر 

هستند.
باسوادی اتباع در قم ۱۲ درصد بیشتر از میانگین کشور

وی اظهارداشت: طبق آمار سال ۹۵ اتباع ساکن استان قم ۸۴ درصد باسواد 
شدند که این آمار در کشور ۷۲ درصد است لذا آیت الله اعرافی مدیر حوزه های 
علمیه در این رابطه اظهارداشت توفیقات و روش های نهضت سوادآموزی باید به 

دیگر کشورها منتقل شود.
از ۲۵ خدمت  از مردم قم  نفر  نیا گفت: ۴۲۵ هزار  حجت الاسلام قاسمی 
آموزشی، فرهنگی و دینی سوادآموزی به صورت رایگان بهره مند شده اند و 
تاکنون ۱۳۷ نفر به عنوان چهره های موفق سوادآموزی اعم از پزشک، نویسنده، 

استاد حوزه و دانشگاه، مدیر و معلم شناسایی شده اند.
وی گفت: طبق منویات مقام معظم رهبری توسعه سوادآموزی و در وهله دوم 

تعمیق سوادآموزی باید مدنظر قرار گیرد و سوادآموزی متوقف نشود.
وی ادامه داد: همه مردم باید از نعمت سواد تا پایان دوره ابتدایی برخوردار شوند 

و توسعه سوادآموزی برای همه مردم در راستای عدالت اجتماعی محقق شود.
معاون سواد آموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم تصریح کرد: ما باید 
افراد بی سواد را شناسایی و یاری کنیم تا از سوادآموزی بهره مند شوند و علم 
آموزی کم سوادان بزرگسال غیرمحصل ۱۰ سال به بالا که تا پایان ابتدایی یا 

متوسطه اول را گذرانده اند تعمیق شود.
تعمیق سواد برای ۲۷۰ هزار کم سواد استان قم انجام شود

کم  هزار  سال ۹۵، ۲۷۰  مسکن  و  نفوس  سرشماری  آمار  طبق  گفت:  وی 
سوادان بزرگسال غیرمحصل در قم مدرک ابتدایی یا راهنمایی دارند اما دیگر 

ادامه تحصیل نداده اند.
وی با تاکید براینکه انسداد ۱۰۰درصدی مبادی ورودی بی سوادی باید شکل 
بگیرد، گفت: همه باید کمک کنند تا بازماندگان از تحصیل و کسانی که قبل از 

اتمام دوره متوسطه اول ترک تحصیل کرده اند باید به مدرسه برگردند.
حجت الاسلام قاسمی نیا گفت: یکی از مباحث قانون حمایت از خانواده 
والدین را ملزم کرده که فرزند خود را به مدرسه بفرستند و اگر مانع شدند باید 

جریمه بپردازند اما اجرای این قانون بر زمین مانده است.
وی اظهارداشت: امام تاکید بر داشتن مدرک تحصیلی ابتدایی برای همه مردم 
داشتند و رهبری هم تاکید دارند اخذ مدرک ابتدایی برای مردم مانند شناسنامه 
است و همه باید داشته باشند و در برنامه سوم یا چهارم توسعه آمده که همه مردم 

باید مدرک پایان دوره راهنمایی را دریافت کنند.
محقق و پژوهشگر حوزه علمیه قم با بیان اینکه نهضت سوادآموزی باید مردمی 
سازی شود، گفت: در صحیفه امام در دو یا سه مورد تاکید شده که از تشریفات 

اداری برای سوادآموزی بپرهیزید.
معاون سواد آموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم گفت: در این سال ها 
به منظور باسواد کردن مردم به درب خانه آن ها در شهر و روستا رفتیم و بانوان ما 
با حجاب برتر حضور یافتند و از هزار ساعت آموزش در نهضت سوادآموزی ۲۳۰ 

ساعت آن آموزش روخوانی و روان خوانی قرآن است.
وی بیان کرد: امام تاکید بر علم جهت دار داشتند و مقام معظم رهبری تاکید بر 
علم نافع دارند لذا نهضت سوادآموزی هم از ابتدا جهادی و با روحیه جهادی کار 
را شروع کرد و موفقیت ما در گرو برگشت به روحیه دهه اول انقلاب است. ابتدا 
جهادسازندگی سوادآموزی را در روستاها و مناطق محروم آغاز کرد و هم اکنون 

هم باید جزء ماموریت آن ها شود.
باید خدمات نهضت سوادآموزی توسعه داشته باشد 

حجت الاسلام قاسمی نیا گفت: با تأکید رهبر معظم انقلاب نهضت سوادآموزی 
باعث ماندگاری انقلاب اسلامی می شود لذا دستگاه های دولتی مجدانه باید 

کمک کنند تا این امر محقق شود.
وی اظهارداشت: حتی یک بی سواد برای استان قم به عنوان الگوی جهان 
تشیع، با وجود بزرگان و علما و مراجع زیاد است و باید خدمات نهضت سوادآموزی 
توسعه داشته باشد و سطح معلومات آنان ارتقا پیدا کند. والدین و سوادآموزی 
ایشان امر مهمی است که باید جدی گرفته شود، باید به خانواده ها سواد آموزی و 

سواد فضای مجازی و فناوری های روز را آموخت.
حذف سوادآموزی، یک خطای استراتژیک است

 وی به عنوان شخصی که ۲6 سال است در نهضت سواد آموزی قم فعالیت 
می کند، تاکید کرد: جمع کردن یا محدود کردن نهضت سوادآموزی یک خطای 
بزرگ راهبردی است و از مسئولان می خواهیم به بهانه چابک سازی ماموریت و 

رسالتی که برعهده هست ناتمام نماند و در میانه کار رها نشود.
جور،  جهل،  با  اسلام  اینکه  به  اشاره  با  نیا  قاسمی  الاسلام  حجت 
جوع)گرسنگی(، جمود و جعل مخالف است، گفت: در قرآن کریم و روایات امر بر 
علم آموزی شده و پیامبر)ص( در جنگ بدر فرمودند هر کدام از شما بخواهید آزاد 

شوید باید ۱۰ مسلمان را باسواد کنید.
با  مدارس  و  مردم  مساجد،  اساسی  رکن  سه  بر  سوادآموزی  کرد:  بیان  وی 

همکاری خانواده ها باید به جایگاه مطلوب خود برسد.
این مسئول در آموزش و پرورش اسان گفت: به دستور وزیر آموزش و پرورش، 
قرارگاه جهادی »عدالت تربیتی و نصیب آموزش برابر« در کشور راه اندازی و در 
استان ها شکل گرفته و هشت کارگروه دارد که نهضت سواد آموزی دبیر یکی از 
کارگروه ها است. معاون سواد آموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم گفت: 
۱۷۹ شهید سوادآموزی در کشور داریم که پنج شهید به نام های فاطمه حاج 
بابایی، احمد علی خانی محمد، علی ملک محمدی، حمید آوری فرد و حجت 

الاسلام سید حسین سعیدی برای قم هستند.

سیزده جمادی الاول تا سوم جمادی الثانی ایام فاطمیه نام گذاری شده و شیعیان عالم 
هرساله در این ایام به مناسبت شهادت دختر پیامبر اسلام )ص( به عزاداری و سوگواری 

می پردازند.
اگر تاریخ ولایتمداری ، ولایت پذیری و دفاع از ولایت را مرور کنیم، نخستین نامی که 
به چشم می خورد متعلق به بانویی است که دو عالم وامدار رشادت و دفاع جانانه اش در 
حمایت از ولایت  است ؛ بانویی که دین داری، ولایت مداری، پاکدامنی، همسرداری، 
فرزندپروری،رفتار و کردار او همه و همه الگویی ناب و بی مانند برای زندگی نه تنها 
مسلمانان بلکه مردم تمام عالم به شمار می رود و با روشنگری های خویش اجازه نداد 

حق ولایت پایمال شود.
 صدیقه طاهره حضرت زهرای مرضیه )س( در کنار ایفای نقش همسر و تربیت فرزندان 
که الگوی یک مادر کامل و نمونه بود در بعد اجتماعی و سیاست مداری هم نمونه و 
شاخص بود تا جایی که تا پای جان از ولایت و امامت دفاع در این راه، نخستین بانوی 
شهیده ایی بود که در راه حقانیت و امامت حضرت علی علیه السلام به شهادت رسیدند.
حضرت فاطمه زهرا )س(، دختر گرامی پیامبر اسلام حضرت محمد )ص(  به روایتی 
سیزده جمادی الاول و به روایت دیگر در سوم جمادی الثانی  سال ۱۱ هجری قمری پس 
از گذراندن عمر کوتاه، اما سرشار از درس های بزرگ به شهادت رسید فاطمه )س( به 
قدری همراه پدر و پیامبر بود که پیامبر به او لقب ام ابیها داده بود این بانوی بزرگ در دوران 
خردسالی مادر خود را از دست داد و بعد از وفات حضرت پیامبر )ص( به دلیل بی وفایی 
امت در آن دوران که گرم جاه طلبی و قدرت طلبی بودند و عهد و پیمان خود را شکستند 
بی تاب فراق پدر بود و شب و روز در فراق پدر می گریست تا جایی که حضرت علی علیه 

السلام برای ایشان خانه ایی به نام »بیت الاحزان« را بنا کرد.
عد از رحلت حضرت رسول اکرم )ص( انحرافی در جامعه اسلامی شکل گرفت.؛ در 
این بین تمامی تلاش امیرالمؤمنین )ع( و حضرت زهرا )س( بر این بود تا با اصلاح این 
انحراف، مسیر جامعه را به مسیر اصیل پیامبر گرامی اسلام )ص( برگردانند اولین قدم 
در این راه عدم بیعت حضرت امیرالمؤمنین )ع( با خلیفه دست نشانده بود تا جایی که 
جهت بیعت گرفتن از ایشان به زور متوسل شدند. گام بعدی در دفاع از حریم ولایت توسط 
حضرت زهرا )س( برداشته شد و ایشان با مراجعه به منزل مهاجرین و انصار بیعتشان در 

روز غدیر با حضرت علی )ع( را یادآوری می کردند.
حضرت صدیقه طاهره )س( در اقدامی دیگر در حالی که در بستر بیماری بودند با 
برخورد قهرآمیز با خلفا و با یادآوری حدیث پیامبر )ص(؛ »هرکس فاطمه )س( را بیازارد 
مرا آزرده است و هرکس مرا بیازارد خدا را آزرده است« نارضایتی خود را از وضع موجود 

اعلام و مبارزه ای خاموش را در اثبات حقانیت حضرت امیرالمؤمنین )ع( ترتیب دادند..
اما شاید شاخص ترین روش مبارزه حضرت، گریه و عزاداری ایشان در فراق رسول 

گرامی اسلام بود که سرآغاز تشکیل بیت الاحزان شد.
مطابق برخی گزارش ها پس از رحلت پیامبر اکرم )ص( )سال ۱۱ هجری( و به دنبال 
تألّمات شدید روحی حضرت فاطمه )س( و نارضایتی از وضع موجود، امام علی )ع( 
مکانی را در قبرستان بقیع در ورودی مدینه برای ایشان ساختند تا در آن به عزاداری در 

ماتم و فراق پدر خود بنشینند.
فاطمه زهرا )س( زمانی که می دید علی )ع( تنها و غریب مانده و حقش پایمال گردیده، 
اندوه و دردی بی پایان دلش را می آزرد و از زیر پا گذاشتن فرمان خدا مبنی بر امامت 
حضرت علی )ع( شکوه می کرد، تا جایی که در این راه، خود و غنچه نا شکفته اش 

محسن را فدا نمود.
حضرت فاطمه زهرا )س( »اولین شهیده راه ولایت« و شخصیت برجسته ای است که 
در بین زنان همانند مهتاب آفرینش، روشنایی عالمتابی از خود نشان داد و در کتاب وجود 
او »تمام حقیقت انسان« و »تمام حقیقت زن« و در یک کلام »تمام نسخه انسانیت« به 

خوبی مشاهده می شود.
فاطمه )س( دختر پیامبر گرامی اسلام )ص( سزاوارترین افراد برای مشارکت سیاسی و 
حضور در صحنه سیاست می باشد و علی رغم اشتغالات اجتماعی متعدد و خستگی های 
ناشی از کار روزانه و رسیدگی به امور خانه و سرپرستی چند کودک خردسال، خود را از 
سیاست دور نساخته و هم چون سیاست مداری قهرمان در صحنه اجتماع حاضر 

می شود.
دفاع برحق و خطبه های آتشین حضرت خطاب به دشمنان ولایت و حکمرانی حضرت 
علی )ع( و موضع گیری ایشان باعث شد که نوعی بغض و کینه در دل کسانی که با 
جانشینی حضرت امیرالمؤمنین )ع( مخالف بودند ایجاد شود و این کینه باعث شد 
مظلومانه این بانوی دو عالم را به شهادت برسانند شاید به جرأت می توان گفت هجوم به 
خانه زهرای مرضیه )س( که به تعبیری خانه وحی می باشد را باید نخستین و دردناک ترین 

حادثه تروریستی تاریخ اسلام نامید.
دفاع از ولایت مهم ترین و شاخص ترین سیره دخت پیامبر )ص(

یک کارشناس مذهبی در گفت وگوبا مهر با اشاره به شاخص ترین و مهم ترین ابعاد 
سیره و زندگانی حضرت زهرا )س( می گوید: بخشی از صفات ای بانوی گرامی شخصی 
است که به همسر داری و الگوی نمونه در تربیت فرزند می توان نام برد آن حضرت در کنار 
همسر داری و مادری و تربیت فرزندان ان هم در حجره کوچک و خانه ساده و کوچک 

خود از مباحث اجتماعی و دینی و سیاسی دوران خود غافل نبود.
حجت الاسلام و المسلمین علی فتح الله زاده بیان می کند: حضرت زهرا )س( در 
خطبه فدکیه به روشنگری پرداختند و مردم را نسبت به جریان منحرف نفوذی ها بیدار 
کردند هرچند این خطبه باعث گریه مردم شد ایشان با استناد به آیات قرآنی و روایات و 
سیره پیامبر )ص( اقدام به روشنگری کردند حضرت زهرا )س( غیر از اینکه دختر پیامبر 
و همسر ولایت بودند به عنوان مسلمان نمونه و مؤمن به اسلالم و پیامبر وفادار ماندند آن 
هم در دوره ایی که بسیاری از صحابه پیامبر با توجه به اینکه پیامبر را دیده بودند نسبت 
به معجزات و کرامات آن حضرت هم آگاه بودند و از در رکاب پیامبر در جنگ ها حضور 
داشتند اما عهد و پیمان خود را شکستند. به گفته وی؛ دفاع از ولایت و امامت شاخصه 
مهم حضرت زهرا )س( که می تواند برای همه و به ویژه مادران جامعه ما الگو باشند بانویی 

که تا پای جان پای عهد و وفاداری خود به ولایت و امامت نشست.
وجود جریان منحرف نفوذی که به شهادت دخت پیامبر )ص( ختم شد

این کارشناس مذهبی در بخش دیگری از سخنان خود در پاسخ حضرت ره را )س( را 
بررسی کرد این حمله و شهادت ریشه در گذشته دارد فلسفه شهادت را باید از وضعیت 
اجتماعی دوره های گذشته بررسی کرد دشمنان اسلام و نبوت از اصل اسلام غفلت 

کردند و ایمان واقعی نداشتند آنها هنوز دنبال جاه طلبی و قدرت طلبی بودند.
فتح الله زاده می افزاید: حضرت زهرا )س( چرا شهید شد؟ به خاطر عهده شکنی و 
پیمان شکنی عده ایی نفوذی که جاه طلبی شاخص آنها بود و گرایش به دین اسلام در 
آنها دروغی بیش نبود مثال این آیه قرآنی که »لا یدخل ایمان فی قلوبکم« به این تعبیر 
که ایمان در دل های شما وارد نشده است آنها چیزی از اسلام حقیقی نمی دانستند و 

تفکرات جاهلیت هنوز در ذهن داشتند.
به گفته وی؛ اما اگر بخواهیم عمیق تر به این حادثه دردناک نگاه کنیم جریان نفوذ 
مسئله ایی بود که باعث شهادت حضرت زهرای مرضیه )س( شد این نفوذ به خاطر 
سطحی نگری و عدم پایبندی به عهد و پیمان و عدم باور قلبی به اسلام بود که باعث شد 
دشمنان نفوذ پیدا کنند و از ساده لوحی مسلمانان با تهدید و روش های مختلف استفاده 
کردند و ذهن آنها را منحرف کنند تا جایی که به شهادت حضرت فاطمه سلام الله علیه 

تنها دختر پیامبر )ص( ختم شد.
وی عنوان می کند: عده ایی روش و سیره پیامبر )ص( را دیده بودند ولی غفلت کردند 

و مردم آن دوره نیز از حقانیت ولایت و امامت دفاع نکردند لذا حضرت زهرا سلام الله علیه 
دفاع از ولایت را بر خود واجب دانستند و در این زمینه در مقابله با جریان نفوذ و عهد شکن 
که نسبت به سیره پیامبر و آیات قرآنی بی وفا و منحرف شدند تنها ماندند و در این راه 

مظلومانه به شهادت رسیدند.
فرهنگ فاطمی حلقه مفقوده جامعه معاصر

این کارشناس مذهبی با اشاره به غفلت از فرهنگ ناب فاطمی در جامعه می گوید: 
برای رسیدن به یک فرهنگ و اجرای آن نیاز به شناخت داریم برای ترویج فرهنگ فاطمی 
در ابتدا باید این فرهنگ درست و عمیق شناخت، شناخت هم مراحل مختلفی دارد از 
شناخت فردی گرفته که با مطالعه و تحقیق صورت می گیرد تا حضور در مجالس دینی 
و فرهنگی مهم تر اینکه برای ترویج فرهنگ فاطمی باید این فرهنگ را در متون درسی 
کودکان آموزش داد طبق روایات اهل بیت علیه السلام مباحث علمی را باید از کودکی 

آغاز و آموزش داد.
فتح الله زاده می افزاید: ترویج فرهنگ فاطمی را در ابتدای امر باید از خانه و خانواده 
شروع کرد با عمل کردن به این سیره از سوی خانواده و نهادهای فرهنگی و دولتی ها 
می توان فرهنگ فاطمی را در جامعه تزریق کرد اما تفهیم این فرهنگ نیاز به یک اهرم اثر 

گذار مهمی دارد که این نقش را مادران ما می توانند ایفا کنند.
وی عنوان می کند؛ همان طور که حضرت زهرای مرضیه )س( دشمن شناس ماهری 
بودند، در کنار ترویج فرهنگ فاطمی، نباید از دشمن شناسی غفلت کنیم دشمن ما در 
عصر حاضر مانند دوران و عصر حضرت امام علی علیه السلام در حال تلاش برای نفوذ 
است حال چه در فضای مجازی؛ سبک زندگی و حوزه اجتماعی و فرهنگی باید با ترویج 
فرهنگ فاطمی در مقابله با نفوذ دشمن جنگید و مسیر را عوض کرد امروز طرح ۲۰۳۰ 
عاملی برای نفوذ فرهنگ غربی است باید با ترویج فرهنگ فاطمی در مقابل این تهاجمات 

بایستیم.
خطبه ایی که ناجی اسلام در طول تاریخ شد

آیت الله مکارم شیرازی مرجع تقلید شیعیان در سخنانی با اشاره به مقام بالای حضرت 
فاطمه )س( گفت: در میان فضائل حضرت زهرا )س( خطبه های ایشان و از جمله خطبه 
فدکیه بسیار مهم است. در این خطبه مسائل زیادی مطرح شده اما که اگر شرح های 

متعددی در مورد این کتاب نوشته شود، بسیار بجا است.
این مرجع تقلید شیعیان عنوان می کند: در طول تاریخ این خطبه بود که اسلام را حفظ 
کرد. بخشی از خطبه فلسفه احکام است. محال است خدا بدون مصالح احکامی را بیان 
کرده باشد. حضرت زهرا )س( در همین خطبه بر اساس مصالح و مفاسد احکامی را بیان 

کرده است.
خطبه فدکیه و دفاع جانانه از ولایت

یک کارشناس مذهبی و استاد حوزه و دانشگاه  نیز می گوید: اگر در خطبه فدکیه 
حضرت زهرا )س( دقت کنیم در فرازهایی از آن به طور متعدد درباره مسائل ولایت و 
سیاست مطالبی وجود دارد نه اینکه ایشان در راه دفاع از همسر خود و اینکه حضرت علی 
علیه السلام به عنوان شوی حضرت زهرا )س( حق جانشینی دارند بلکه ایشان مظلومانه 
از ولایت امت اسلامی و جانشینی و خلافت پیامبر )ص( مردم را آگاهی دادند و در این 

راه هم به شهادت رسیدند.
حجت الاسلام محسن غرویان می افزاید: از دیدگاه حضرت فاطمه )س( بزرگ ترین 
انحراف، انحراف از جانشینی منتصب به خدا و رسول خدا بود که خسارتی جبران ناپذیر 

بر جامعه اسلامی وارد کرد.
وی بیان می کند: از این رو در این خطبه ها به قابلیت ها و شایستگی های امیرالمؤمنین 
)ع( و مسئله غدیر خم استناد شده که در خطبه های ایشان بر مسئله بزرگ سیاسی و 
ولایت برحق علی علیه السلام و جریان حماسی غدیر خم اهمیت داده شده است؛ 
خطبه فدکیه مشتمل بر معارف عمیقی از قرآن و سنت مانند مدرسه ای از معارف اسلام 

است که در طول تاریخ از نسلی به نسل دیگر انتقال یافته است.
به گفته غرویان، از دیدگاه حضرت فاطمه )س( بزرگ ترین انحراف، انحراف از جانشینی 
منتصب به خدا و رسول خدا بود که خسارتی جبران ناپذیر بر جامعه اسلامی وارد کرد؛ 
به مسائل سیاسی و  به عمر بسیار کوتاه خود  با توجه  حضرت زهرای مرضیه )س( 
اجتماعی آن زمان شاید هم فراتر از زمان خود آگاهی و بلوغ فکری داشتند لذا باید ایشان 

برای مسئولان و بانوان ما الگو باشند.
دشمن شناسی حضرت زهرا )س( الگویی برای امت اسلامی

یک پژوهشگر امور دینی و تاریخی می گوید: مشی سیاسی فاطمه )س( مشی آگاهانه، 
توأم با بینش و بصیرت، اندیشیده شده و حساب شده، انتخابی و گزینش شده و مبتنی 
بر ایمان و عقیده است. هدف آن سعادت انسان ها و نجات از بردگی ها و ذلت ها و تضمین 

و فراهم آوردن مبادی ارزش های معقول در جامعه است.
سید محمد حسینی می افزاید: فاطمه )س( آن زن سیاستمداری است که حتی از 
جنازه و مرگ خود ابزاری سیاسی ساخت. دستگاه خلافت حتی از مرگ فاطمه )س( 
وحشت داشت و این وحشت هم بی مورد نبود. آنها می ترسیدند حضرت فاطمه )س( 

موضعی اتخاذ کند که بر رسوایی آنها بیفزاید و البته پیش بینی آنها درست بود.
به گفته وی؛ اینکه حضرت فاطمه )س( وصیت کرد؛ مرا شب غسل بده، شب کفن و 
دفن کن، شب بر جنازه ام نماز بگذار و احدی را خبر مکن، خود سیاستی عظیم است 
و نفرت عظیم او را به دستگاه حاکمه وقت نشان می دهد و این است که طاغوت را 
می لرزاند؛ او می خواست دشمنان دوست نما معرفی گردند، ابهام ها از بعضی اذهان دیر 

فهم زدوده شوند و دریابند که فاطمه )س( چگونه می اندیشید.
فاطمه زهرا)س( مرجع فکری و فرهنگی مردم زمان خود بودند

یک کارشناس مذهبی و استاد حوزه و دانشگاه نیز گفت: حضرت زهرا )س( یکی از 
شخصیت های مهم در عالم خالقت که زندگی کوتاه ایشان  سراسر آموزنده است و در یک 

کلام آن حضرت مرجع فکری و فرهنگی مردم در زمان خود بودند.
حجت الاسلام علی عباسی با اشاره به اهمیت مطالعه سیره زندگی حضرت زهرا )س( 
افزود: سیره رفتار آن الگو و سرمشقی مناسب برای سبک زندگی اسلامی و تربیت صحیح 

فرزندان است.
وی اظهار داشت : آن بانوی بزرگوار اولین مدافع امام عدالت و آزادگی است که از سوی 

پدر بزرگوارشان حضرت محمد مصطفی )ص( "ام ابیها" لقب گرفتند.
این استاد حوزه و دانشگاه گفت: ایشان اسوه ای کامل و جامع برای زنان جامعه 
اسلامی از صدر اسلام تاکنون است و می توان به سیره عملی ایشان در همسرداری، 

تربیت فرزند، خانه داری، روابط اجتماعی و به ویژه حجاب استناد کرد.
حجت السلام عباسی تصریح کرد: بحث عفاف و حجاب حضرت یکی دیگر از الگوهای 
بزرگ است، ایشان نمونه والای حیا و عفت و حجاب است؛ در سیره زندگی حضرت 

زهرا)س( مشاهده می کنیم که جزو چهار بانویی می باشد که بهشت بر او واجب است.
چرا زمان ولادت و شهادت ائمه در تاریخ ثبت شده ولی برای زمان شهادت حضرت زهرا 
)س( دو روایت نقل شده و چرا فاصله این دو تاریخ ۲۰ روز است؟ برخی معتقدند مهمترین 
دلیل این اختلاف، روش نگارش و رسم الخط عربی در آن زمان بوده است. در نوشته های 
عربی قدیم از نقطه و علامت استفاده نمی شد و هیچ حرفی نقطه نداشت و اعداد سبعون 
به معنی ۷۰ و تسعون یعنی ۹۰ مانند هم نوشته می شد و این مساله برای تاریخ نویسان 
دوره های بعد باعث اشتباه شد و نمی توانستند تفاوت این دو عدد را از هم تشخیص 
دهند و از طرف دیگر با توجه به این که ماه های قبلی ۲۹ یا سی روزه باشد، تعیین دقیق 
روز شهادت با تردید همراه است و به همین دلیل معمولا سه روز را برای عزاداری هر روایت 

ملاک قرار می دهند.

آیت الله فاضل در دیدار اعضای شورای علمای شیعه افغانستان تاکید کرد:

شعائرشیعه در افغانستان کمرنگ نشود
عضوجامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: تقویت حوزه های علمیه افغانستان در 
همه بلاد و نقاط این کشور با جدیت دنبال شود، چرا که در آینده این حوزه ها و علما 

هستند که شیعه را حفظ و حراست خواهند کرد.
آیت الله فاضل لنکرانی روز یکشنبه در دیدار جمعی از اعضای شورای علمای شیعه 
افغانستان که در مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( در قم انجام شد در سخنانی به تبیین 
اهمیت و جایگاه این شورا در افغانستان و لزوم نشر و گسترش مکتب اهل بیت)ع( در 

این کشور پرداخت.
وی در ابتدا با تسلیت ایام سوگواری حضرت زهرا)س( گفت: حقی که حضرت 
زهرا)س( به شیعیان دارد بسیار والاست که مرحوم آیت الله العظمی فاضل لنکرانی 
همواره تأکید داشتند که آن بانوی بزرگوار دو حق عمده بر شیعیان دارند اول اینکه ائمه 
معصومین)ع( فرزندان آن حضرت می باشند که به واسطه آنان اسلام حقیقی امروز به 
دست ما رسیده و دوم حمایت های آن حضرت از امیرالمومنین)ع( بعد از رحلت نبی 

مکرم اسلام)ص(.
رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار خاطرنشان ساخت: شیعه امروز در هرجای این دنیا 
که باشد چه در ایران یا افغانستان یا سایر نقاط عالم همه با عنایت حضرت صدیقه 
طاهره)س( است که امیدواریم شیعه در افغانستان به برکت آن حضرت روز به روز موفق 

تر و با عظمت تر شود.
آیت الله فاضل لنکرانی در ادامه سخنان خود به اهمیت و جایگاه شورای علمای 
شیعه افغانستان پرداخت و گفت: معلوم می شود که این شورا با نیت خالص و درایت 
عمیق تشکیل شده است و امروزه ثمره این شورا بیش از هر زمان دیگری مشاهده 

می شود.
وی در توصیه هایی به اعضای شورای علمای شیعه افغانستان گفت: این شورا را 
با همه وجود حفظ و صیانت کنید چرا که دشمن در صدد تضعیف آن به بهانه های 
مختلف است، این شورا باید با صمیمیت، اخلاص و تعامل فکری با مراجع تقلید حوزه 

های علمیه قم، مشهد و نجف اشرف روز به روز تقویت شود.
عضوجامعه مدرسین حوزه علمیه قم خاطرنشان ساخت: تقویت حوزه های علمیه 
افغانستان در همه بلاد و نقاط این کشور را با جدیت دنبال کنید چرا که این حوزه ها و 

علما هستند که در آینده شیعه را حفظ و حراست خواهند کرد.
وی افزود: امروزه بهترین کار برای تقویت شیعه در کشور افغانستان حفظ و گسترش 
حوزه های علمیه است و مرحوم آیت الله العظمی فاضل لنکرانی)ره( به این امر اهتمام 
ویژه داشت و هر مسئولی که خدمت ایشان می رسید از حوزه های علمیه آن شهر یا 

استان سوال می پرسیدند.
رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( ابراز داشت: خوشبختانه علمای شیعه افغانستان 
امروز در این کشور مانده اند و در کنار مردم هستند و شیعیان و مردم آنجا را بی پناه رها 
نکرده اند که این جای تشکر و تقدیر دارد چرا که دشمن در پی خالی ماندن افغانستان 

از شیعیان است.
این استاد حوزه حرکت بر اساس تعقل و درایت را مهم دانست و گفت: در طول 
تاریخ همواره شیعه بر اساس تعقل و بینش حفظ شده است و در دوران طاغوت ایران 
نیز این علما و مراجع با تعقل و درک شرایط زمان توانستند طاغوت را ساقط کرده 
و شیعه را گسترش دهند و اکنون نیز باید این تعقل در همه تعاملات ادامه داشته 

باشد.
آیت الله فاضل لنکرانی در ادامه توصیه های خود گفت: ارتباط با معلمان، اساتید 
دانشگاه ها، دانشجویان، طلاب افغانستانی و نخبگان علمی و فرهنگی افغانستان باید 
همواره در دستور کار این شورا باشد تا آنان بیش از پیش با حقانیت مکتب اهل بیت)ع( 

آشنا شوند.
وی در پایان سخنان خود توجه ویژه به شعائر شیعه در افغانستان را خواستار 
شد و تأکید کرد: مراقب باشید که شعائر شیعه در این کشور کمرنگ نشود، حتما 
در این ایام فاطمیه مجالس و محافل روضه و سوگواری حضرت زهرا)س( برقرار 
باشد و در سایر مناسبت ها همچون محرم، صفر و .... شعائر دینی را بیش از پیش 

برگزار کنید.
خاطرنشان می شود: در ابتدای این دیدار تنی چند از اعضای شورای علمای شیعه 

افغانستان به بیان پیرامون مشکلات دینی و فرهنگی افغانستان پرداختند.

معاون فرهنگی حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س(:

قرائت وصیت نامه شهدا بین نماز
 ابتکاری مهم و ارزشمند است 

معاون فرهنگی آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( گفت: قرائت بخشی از 
وصیت نامه شهدا در بین نمازهای ظهر و عصر و مغربین قرائت می شود، ابتکاری مهم و 

ارزشمند است که چند ماه از انجام آن می گذرد.
حجت الاسلام احمدی، در دیدار با آیت الله اعرافی در سخنانی اظهار کرد: آستان 
مقدس حضرت معصومه)س( پایه های متعددی برای نشر قرآن و عترت دارد، از مرکز 
قرآن و حدیث گرفته که دوره های معارف قرآنی برگزار می کند تا فرهنگی خواهران که 
متمرکز در دختران بوده و کارگاه ها و دوره های متعددی به شکل ثابت در طول سال 

دارد، نقش آفرینی می کند.
وی ادامه داد: بخش اداره خانواده آستان مقدس که برای کودکان، نوجوانان، جوانان 
و عموم مردم برنامه ریزی کرده و در غالب های که تعریف کرده است نشر معارف دینی 
و اسلامی را در دستور کار خود دارد. مثلًا یکی از قالب هایی که هم اکنون با همکاری 
آموزش و پرورش در حال انجام هستیم، برنامه »یک حس خوب یک روز خوب« است 
که ما این برنامه را چند سال قبل با آموزش و پرورش تهران اجرا کردیم، بازخورد خوبی 
گرفتیم، الآن هم در آموزش و پرورش قم اجرا می شود که یک روز درسی شان را بچه ها 
بیایند در حرم طی کنند و بگذرانند و یک خاطره خوشی برایشان ایجاد شود و معارف 
اهل بیت)ع( و مباحث مورد نیازشان در این روز منتقل شود، یا مثلًا بحث نمایشگاه های 
ویژه دختران که در حال اجراست، در حرم مطهر در ایام معصومیه نمایشگاه دختران 
سرزمین من برگزار شد و یک ابتکاری که خود دختران دهه ۸۰ غرفه ها را برپا و خودشان 
ارائه محتوا داشتند که جذاب بود، این حرکت ارزشمند با همکاری شهرداری قم صورت 

گرفت.
حجت الاسلام احمدی ادامه داد: یکی از قالب هایی که در یک سال اخیر در حرم 
مطهر شروع کردیم این است که هر روز بعد از نماز ظهر و عصر و مغرب و عشا در فاصله 
تسبیحات اربعه، قطعه ای از وصیت نامه شهدا قرائت می شود. ثواب آن روز برنامه های 
حرم هدیه می شود به روح شهیدان انقلاب اسلامی، دوران دفاع مقدس، مدافعان 

حرم، مدافعان سلامت و مدافعان امنیت و مدافعان دین.
معاون فرهنگی حرم مطهر بیان کرد: برگزاری نمایشگاه یکی از برنامه هایی است که 
در ایام فاطمیه و دهه بصیرت درنظر گرفته ایم، این نمایشگاه دارای دو بخش بانوان و 

آقایان است.
اگرچه در این ایام فصل امتحانات بچه ها است، لذا هر چقدر که زمینه وجود داشته 
باشد ما استقبال می کنیم از این نمایشگاه ها، به شکل گروهی و با حضور والدین و به 

صورت فردی میزبان آنان هستیم.
  

معاون تبلیغ حوزه علمیه قم:

۵۰۰ مسجد در قم میزبان برگزاری
 برنامه های تبلیغی بصیرتی شدند

معاون تبلیغ حوزه علمیه قم از فعال بودن ۵۰۰ مسجد در مساجد سطح استان 
قم به منظور برگزاری ویژه برنامه های تبلیغی، فرهنگی و بصیرتی در دهه بصیرت 

خبر داد.
تبلیغات  شورای  اعضای  دیدار  در  مردان پور  حسین  والمسلمین  الاسلام  حجت 
اسلامی شهرمقدس قم با مدیرحوزه های علمیه، در سخنانی اظهارکرد: به منظور 
هرچه باشکوه تر برگزار کردن دهه بصیرت طی جلساتی که با دستگاههای مختلف 
استان برگزار کرده ایم، مقرر شد با محوریت مدرسه و مسجد ۵-6 برنامه را طراحی و ان 

شاءالله عملیاتی خواهیم کرد.
معاون تبلیغ حوزه علمیه قم افزود: یکی از این برنامه ها، هماهنگی و برنامه ریزی 
در ۵۰۰ مسجد در محلات مختلف استان است که میزبان ویژه برنامه های تبلیغی، 
فرهنگی و بصیرتی در ایام دهه بصیرت باشند. راه اندازی غرفه های فرهنگی و بصیرتی 
در مساجد و همچنین با حمایت مسئولین در منطقه پردیسان و شهرک مهدیه با توجه به 
تراکم جمعیتی که است، امید داریم برنامه های متنوع و مناسبی به منظور بهره بیشتر از 

فضای معنوی این ایام داشته باشیم.
حجت الاسلام والمسلمین مردان پور تصریح کرد: این ظرفیت در حوزه های علمیه 
برنامه های  ادارات استان ویژه  و  با همکاری سازمان ها  ایام  این  وجود دارد که در 

مناسبتی را در همه سازمان ها و ارگان های استان برگزار کنیم.

به مناسبت سالروز شهادت حضرت فاطمه  زهرا )س(؛

حضرت  فاطمه )س ( اسوه ولایتمداری و دفاع از ولایت
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گلایه کاربران طی روزها و هفته گذشته نسبت به کاهش محسوس سرعت 
اینترنت، باز هم نوک پیکان انتقادها را به سمت وزیر ارتباطات نشانه گرفت اما این 
وزارتخانه هرگونه کاهش سرعت اینترنت را انکار می کند اما کاهش سرعت اینترنت 

توهم است یا واقعیت؟
براساس این گزارش ، کاهش سرعت اینترنت در ایران مسئله تازه ای نیست 
و حتی در دولت های گذشته هم با این موضوع روبه رو بودیم اما این امر زمانی 
بیشتر مورد توجه قرار گرفت که از اواخر شهریورماه جاری، دسترسی به دو پلت فرم 
خارجی طبق دستور مراجع ذی صلاح با محدودیت روبه رو شد. وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، همان موقع درباره علت کاهش سرعت اینترنت و پهنای باند 
گفته بود، پهنای باند کاهش پیدا نکرده و این موضوع را به صورت مستمر رصد 
می کنند. وی همچنین تأکید کرده بود به خاطر مسائل امنیتی و برخی از بحث ها، 
ممکن است گاهی محدودیت هایی توسط دستگاه های امنیتی تصمیم گیری و 
اعمال شود، ولی در کل ما هیچ کاهش پهنای باندی نداشته ایم و پهنای باند مورد 

نیاز کشور را به صورت روتین تامین می کنیم.
بعد از این جریان، گزارش های غیررسمی از قطع اینترنت بین الملل در برخی 
مناطق و در بعضی از ساعات و به دنبال آن اخباری از آسیب های کسب و کارهای 
اینترنتی و شرکت های دانش بنیان و غیره پس از این محدودیت ها به منتشر شد. 
اما به اعتقاد کارشناسان، مشکلات اخیر اینترنت )بازه زمانی یک هفته تا ۱۰ روز 
گذشته( در کشور نمی تواند به ماجرای اتفاقات بعد از ناآرامی ها ارتباطی داشته 
باشد زیرا تقریبا بیش از دو هفته است شرایط عمومی کشور آرام شده و اتفاق 

خاصی مشاهده نمی شود.
با وجود این، طی هفته گذشته کاربران، بویژه دانش آموزان و دانشجویان که 
کلاس هایشان به دلیل تعطیلی های ناشی از آلودگی هوا، به صورت مجازی بود، از 
سرعت پایین اینترنت گلایه داشته و اعلام می کردند که به سختی می توانند فایلی 

را آپلود یا دانلود کنند.
فایل چند مگابایتی بدون  ارسال یک  و  بارگذاری  برای  این اساس، تلاش  بر 
موفقیت به پایان می رسید یا دانش آموزان به دلیل سرعت پایین اینترنت چند 
ساعت باید منتظر باشد تا بتوانند ویدیوی حاوی مطالب درسی خود را دانلود کنند. 
این کندی به حدی است که بسیاری از کارهای ساده بر بستر اینترنت قفل شده و 

کسب و کارهای اینترنت پایه به شدت از اوضاع گلایه دارند.
طبق اظهارات برخی کاربران، فایل های فلش نیز که عمدتا آگهی های اینترنتی را 
شامل می شوند بعضا باز نمی شوند و فایل های فلشی که هم اکنون دیده می شدند 
از cache رایانه ها نمایش داده می شوند که در صورت باک شدن cache، آنها نیز 
غیر فعال می شود. این در حالی است که شواهد نشان می دهد، در خارج از کشور 
سایت های ایرانی بدون مشکل باز می شوند و شاید این مورد دلیلی باشد بر اینکه، 

مشکل در شبکه داخلی کشور است و این امیدواری وجود دارد که این وضعیت طی 
چند روز آینده حل شود.

در این شرایط این کندی را می توان در آمار سایت اسپیدتست که شاخص های 
جهانی اینترنت را در کشورها بررسی می کند نیز مشاهده کرد؛ آمار اخیر این سایت 

حاکی از آن بود اینترنت موبایل دو پله و اینترنت ثابت سه پله افت کرده است.
به گزارش ایسنا ،بر این اساس، در زمان بررسی شده میانه سرعت دانلود اینترنت 
موبایل در ایران ۴۰.۹۷ مگابیت بر ثانیه، میانه سرعت آپلود اینترنت موبایل ۱۱.۳۹ 
مگابیت بر ثانیه و تأخیر ۲۹  میلی ثانیه است که رتبه ایران را به ۴۸ از میان ۱۴۲ 
کشور رسانده است. این سایت نشان می دهد که در بازه زمانی بررسی شده 
اینترنت موبایل ایران درحال حاضر از لهستان و ژاپن سریع تر و از مجارستان و 
رومانی کندتر است. در حوزه اینترنت ثابت نیز میانه سرعت دانلود در ایران ۱۱.6۲ 
مگابیت بر ثانیه، میانه سرعت آپلود ۲.۱۱ مگابیت و تأخیر ۲۹ میلی ثانیه است که 

رتبه ایران را به ۱۴۴ از میان ۱۸۰ کشور می رساند.
با وجود این و امکان سنجش سرعت ازطریق ابزارهای موجود، اپراتورهای تلفن 
همراه اعلام می کنند که تغییری در میزان سرعت بارگذاری رخ نداد و از سمت 

اپراتورها محدودیتی وجود ندارد.
مسوولان چه می گویند؟

علت این موضوع را از شخص وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات که بخش عمده 
اقدامات وزارتخانه اش در راستای توسعه سرعت اینترنت در کشور و مبتنی بر ایجاد 
شبکه زیرساخت فیبر نوری در قرار گرفته، جویا شدیم؛ زارع پور در گفت وگو با ایسنا، 
در پاسخ به این سوال که چرا طی چند روز اخیر شاهدیم که دوباره سرعت اینترنت 
بیش از پیش کند شده است، اظهار کرد: چرا می گویید که سرعت اینترنت پایین 

آمده است؟ بر چه اساسی می گویید سرعت پایین آمده است؟
وی سپس سایت اسپیدتست را با گوشی  بررسی کرد و درباره آمار این سایت گفت 
که نتایج این سایت برای ماه نوامبر بوده و چند روز قبل منتشر شده است و طبق 
آن میانه جهانی سرعت اینترنت همراه ۳۳.۹۷ و با نگاه به لیست کشورها مشاهده 
می کنیم ایران در جایگاه ۴۸ قرار دارد. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات افزود: روی 
این سایت با کلیک بر گزینه کشور ایران، می بینیم وضعیت در یک سال گذشته 
با توجه به اینکه گفته می شود سرعت اینترنت کاهش پیدا کرده چگونه است؛ 
بر این اساس، در کنار اینکه اینترنت همراه ایران دو پله کاهش پیدا کرده است، 
سایر کشورها مانند ژاپن سه پله، ایتالیا یک پله، مالزی پنج پله یا کشورهایی مانند 
رومانی سه پله افزایش پیدا کرده است و این تغییرات طبیعی است اما باید روند یک 
ساله را در نظر گرفت و مشاهده کرد وضعیت ایران در یک سال اخیر به چه صورت 
بوده است. زارع پور گفت: سرعت ایران ۴۰ است و میانه جهانی ۳۳.۹۷ با نگاه 
به روند یک سال گذشته ما رتبه ای که تحویل گرفتیم، ۸۰ بوده و تا رتبه ۴6 ارتقاء 

پیدا کرده ایم. درواقع اینترنت ایران در یک سال گذشته ۳۴ پله ارتقاء پیدا کرده و 
بهتر شده است. در ماه نوامبر ما دو پله پایین آمده ایم و هیچ کس نمی گوید که در 
یک سال گذشته ۳۴ پله اینترنت کشور بهتر شده است، بنابراین تنزل در رتبه امری 

طبیعی است، البته این رتبه برای اینترنت موبایل است.
وضعیت اینترنت ثابت مناسب نیست

وی تأکید کرد: در زمینه اینترنت ثابت قبول داریم که وضع خیلی نامناسب است 
و این برای امروز و دیروز نیست و من از روز اول وزارت گفتم که ۱۰ سال است در 
اینترنت ثابت وضع نامناسب است که آن هم رو به بهبود بوده و سرعت در حال 
افزایش است اما در این حوزه همیشه ته جدول بودیم، ان شاءالله با پروژه فیبر نوری 

منازل و کسب و کارها شرایط حتما بهتر می شود.
او درباره اینکه گفته می شود این کندی اینترنت مقدمه ای برای ملی شدن شبکه 
اینترنت است؟ اظهار کرد: سرعتی که ۳۴ پله در طول سال افزایش داشته، چگونه 
می تواند مقدمه ای برای شبکه ملی اطلاعات باشد؟ این چه حرفی است که گفته 
می شود؟ من به عنوان متخصص از شما خواهش می کنم اگر مرجع و ملاک 
اسپیدتست است، بررسی کنید که روند در این یک سال اخیر چگونه بوده است. 
چرا هر وقت خوب می شویم، می گویند این ملاک  نیست و گفته می شود مردم 
چیز دیگری می بینند اما هروقت که می گوییم آمده ایم پایین، می گویند ای وای 

وضعمان خراب شده و غیره.
این اظهارات وزیر ارتباطات در حالی است که به گفته کارشناسان، پیشفرض 
معیار سنجیدن وضعیت اینترنت ایران در سایت اسپیدتست، صرفا اینترنت داخلی 
کشورهاست و داده های آن نمی تواند سرعت اینترنت بین الملل را بسنجد اما 
اذعان وزیر ارتباطات به اوضاع نامناسب در بخش اینترنت ثابت موضوعی است که 
پیشتر هم به آن اشاره شده است، مسئله ای که صادق عباسی شاهکوه - رئیس 
سابق سازمان تنظیم مقررات ارتباطات - درباره اش گفته بود: طی دو سال و با 
شیوع کرونا، نیاز به سرعت های بالاتر بر همگان آشکار شد. در سال های اخیر ما 
در حوزه موبایل توسعه خوبی داشتیم، اما در حوزه ثابت عقب ماندگی داریم.  در 
دنیا در سال های اخیر توسعه بیشتر در حوزه فیبر نوری و وایرلس بوده و اینترنت 
مبتنی بر سیم مسی کاهش پیدا کرده شبکه مسی در بسیاری از کشورها در حال 
جمع آوری است. حتی توسعه وایرلس هم در این کشورها بیشتر مبتنی بر فیبر نوری 
بوده است. مزایای توسعه شبکه مبتنی بر فیبر نوری، کاهش مصرف انرژی، رشد 

تولید ناخالص داخلی، کاهش شکاف دیجیتال، اشتغال زایی و توسعه ۵G است.
وی معتقد بود اگر فیبر نوری به منازل برود دیگر مشکل سرعت اینترنت نخواهیم 
داشت و گفته بود کیفیت سرویس های اینترنتی بستگی به تقاضای مشترکان دارد، 
اما حتما نیاز داریم که شبکه فیبر نوری را توسعه دهیم، زیرا این شبکه هم منجر به 
توسعه ارتباطات ثابت می شود و هم کیفیت شبکه ارتباطی سیار را ارتقا می دهد. 
پیش از این وزیر ارتباطات، توسعه ارتباطات ثابت را، تنها راه حل مشکل اینترنت 
دانسته بود. هرچند زیرساخت های اینترنت ثابت که در سال های قبل توسعه 
پیدا نکرده، توان پاسخگویی به نیاز امروز شهروندان را ندارد. مطابق استاندارهای 
جهانی ۷۰ درصد استفاده مربوط به اینترنت ثابت و ۳۰ درصد مربوط به اینترنت 
همراه است. این روند اکنون در کشور ما به دلیل پایین بودن سرعت اینترنت ثابت، 

برعکس و باعث شده اینترنت همراه هم با کندی هایی مواجه شود.  
و  پرداخت  آن  به  هم  دولت  سخنگوی  جهرمی-  بهادری  علی  که  موضوعی 
گفت: مجازی شدن مجدد کلاس ها و شیوع دوباره کرونا باعث افزایش استفاده 
از خدمات اینترنتی شده است. دولت در همین مدت اقدامات مهمی برای بهبود 
زیرساخت های اینترنت ثابت انجام داده تا مردم بتوانند از حق شهروندی خود در 

برخورداری از اینترنت باکیفیت برخوردار شوند.
پروژه فیبرنوری بارها از سوی مسئولان وزارت ارتباطات و فناوری مورد تأکید قرار 
گرفته و طبق گفته های آنها امروزه ارتباطات به بخشی جدایی ناپذیر از زندگی مردم 
تبدیل شده و تلاش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات این است که یک شبکه پر 
سرعت، با کیفیت و امن مبتنی برفیبر نوری را برای مردم کشور فراهم کند و بر بستر 

آن، انواع خدمات متنوع و با کیفیت را ارائه دهد.
اما در شرایط کنونی که با استناد به گزارش های سایتی مانند اسپیدتست از سوی 
مسوولان تاکید می شود که ایران در حوزه اینترنت موبایل جایگاه بدی ندارد، سوال 
و ابهام کاربران درباره سرعت اینترنت همچنان وجود دارد و به نظر می رسد گفته ها 
و پاسخ های مسوولان این حوزه هم نتوانسته آنها را قانع کند و علاوه بر آن شایعاتی 
نظیر اینترنت طبقاتی، داخلی شدن دسته بندی DNS و عدم ایجاد ارتباطات امن، 
این نگرانی  را دامن زده که آیا کندی اینترنت هم مانند فیلترینگ تلگرام، اینستاگرام 

و واتساپ ماندگار خواهد شد؟

تجربه کاربران متفاوت از گفته مسئولان است ؛

وزیر اقتصاد: کاهش سرعت اینترنت؛ توهم یا واقعیت؟
استقراض دولت از بانک مرکزی به صفر رسید

وزیر امور اقتصادی و دارایی اعلام کرد: در حالی که در دی ماه پارسال دولت بیش 
از ۴۰ هزار میلیارد تومان کسری استفاده از تنخواه بانک مرکزی صورت گرفته بود، 

ابتدای دی ماه امسال این استقراض به صفر رسید.
»سیداحسان خاندوزی« در جلسه علنی روز یکشنبه - ۴ دی - مجلس شورای 
اسلامی که به ارزیابی سیاست ها و اقدامات ارزی دولت اختصاص داشت، افزود: 
هرچند وزارت امور اقتصادی و دارایی مسئولیت تامین مالیه دولت و درآمدهای پایدار 
حوزه های مالیاتی و گمرکی، اوراق خزانه، واگذاری سهام را به عهده دارد و تکالیف 
قانونی ویژه ای در حوزه عرضه و تقاضای بازار ارز نداریم، اما به عنوان یکی از اعضای 

تیم اقتصادی دولت مردمی، علاقه مند هستند نکاتی را اعلام کنم.
وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: نخستین موضوع وضعیت عملکرد و خروجی 
به کار دولت  از شروع  به سیاستهای دولت در ۱6 ماهی است که  نتایج مربوط 
می گذرد. متغیر مهمی که سالهای سال به عنوان یکی از عوامل تورم و بی ثباتی 
اقتصادی نام برده می شود، مسئله کسری بودجه است که با حمایت خوب مجلس 
شورای اسلامی در قانون بودجه انجام داد و سیاست های جدی و سختگیرانه از 

سمت سازمان برنامه و وزارت اقتصاد دارای اعمال شده است.
خاندوزی یادآور شد: در ابتدای دی ماه سال گذشته بیش از ۴۰ هزار میلیارد تومان 
کسری بودجه استفاده شده از تنخواه از استقراض بانک مرکزی صورت گرفته بود، 
اول دی ماه ۱۴۰۱ یعنی ۳ روز قبل، استقراض دولت بابت تنخواه به صفر رسید و 
امروز در شرایطی صحبت می کنیم که شاید برای اولین بار در ایام گذشته، مسئله 

کسری بودجه و استقراض از مرکزی به کمترین عدد ممکن نزول پیدا کرده است.
وی تاکید کرد: با کشف فرارهای مالیاتی و افزایش مودیان مالیاتی تا امروز از تور 
مالیات دهندگان بیرون بودند درحالی که کارگران و کارمندان و کسبه کشور مالیات 
می دادند، خوشبختانه موفق شدیم عملکرد ای بیش از ۱۰۰ درصدی یعنی ۱۰۱ 

درصد در پایان ۹ ماهه را داشته باشیم.
۲۷ برابر ۹ ماهه سال قبل فروش اموال دولتی و سهام دولتی را داشتیم

خاندوزی ادامه داد: دولت و وزارت اقتصاد، ۲۷ برابر ۹ ماهه سال قبل فروش اموال 
دولتی و سهام دولتی را داشت و با توجه به اراده جدی وزارت اقتصاد و شخص دولت و 
رییس جمهور برای اینکه باید اموال مازاد بانک ها به فروش برسد، سال ۱۴۰۱ رکورد 
۴ سال فروش مجموع مازاد اموال بانک ها و دستگاه های اجرایی را پشت سرخواهیم 
گذاشت. وزیر اقتصاد با اشاره به موضوع شفافیت در عملکرد شرکت های اقتصاد 
یادآور شد: اگر این شفافیت رخ نمی داد، این شرکت ها در همین آب گل آلود افزایش 
قیمت سکه و طلا پشت صف می ایستادند و خود آنها عامل افزایش قیمت این کالاها 
می شدند. خاندوزی تاکید کرد: موضوع شفافیت ابربدهکاران بانکی هم اگر شفاف 
نشده بود، آنها هم تسهیلات را از شبکه بانکی دریافت می کردند تا پشت صف طلا و 
ارز ایستاده تا قیمت ها را بیش از پیش افزایش دهند. وی ادامه داد: مسئله بزرگترین 
واگذاری سالم و تخصصی پس از سالهای سال در کشور صورت گرفت و مسئله 
انضباط بخشی نهادهای دولتی که ناچار هستند در این انضباط بخشی حضور 

داشته و حساب های فرعی خود رادر بانک های متعدد مسدود کنند.
شاهد ساماندهی و بازگشت ثبات در بازار ارز خواهیم بود

 وزیر اقتصاد تاکید کرد: در مساله ارزش پول ملی و ارز بانک مرکزی سیاست 
ها و تدابیری در پیش گرفته که تا یک سالگی دولت تا پایان شهریورماه که مسئله 
ناآرامی ها در کشور شروع نشده بود بانک مرکزی موفق شده بود سیاست های خود 
را در خصوص حواله و بازار متشکل که اسکناس ارزی است با کمترین میزان افزایش 

نسبت به شروع کار این دولت پیش ببرد.
خاندوزی اظهار داشت: تیر دشمنان در حوادث مربوط به دعوت به بستن اصناف، 
کسبه و بازارها که در آبان ماه صورت گرفت، به سنگ خورده است و حتی در آذرماه 
دشمنان حرکت کردند که ناآرامی ها را به بانک ها و بازار ارز کشور انتقال دهند اما با 
تدابیر بانک مرکزی که در پیش گرفته است در یک ماه پیش رو شاهد ساماندهی و 

بازگشت ثبات در این حوزه خواهیم بود.  
وی دغدغه نمایندگان را در حل مسئله بی ثباتی و نوسانات بازار ارز به حق دانست 
و تاکید کرد: در این مسیر که هم مسیر جنگ در متغیرهای اقتصادی است در عرصه 
واقعیت عرضه و تقاضای ارز و منابع و مصارف ارزی که باید همه درآمدهای ارزی 
صادرکنندگان و منابع ما برگردد به عنوان روش پیمان سپاری در اختیار بانک مرکزی 
قرار گیرد که بتواند به شکل متمرکز فرماندهی یکپارچه را محقق کند در شبکه 
سیاست گذاری ارزی کشور در بانک مرکزی به طور جدی شبانه روز دنبال می شود 
ضمن اینکه جمعه گذشته رئیس جمهور به طور ویژه تاکیداتی در این زمینه به رئیس 
کل بانک مرکزی داشت. وزیر امور اقتصاد و دارایی ابراز امیدواری کرد که با همدلی 
بین سه قوه از بی ثباتی موقت بگذریم. خاندوزی به نامه خود به رئیس مجلس در 
شهریور ماه امسال اشاره کرد و گفت: در این نامه بر تصویب طرح مالیات بر عایدی 
سرمایه تاکید و اعلام شد که وزارت اقتصاد ۱۰۰ درصد آماده اجرای آن است. وی 
از این طرح به عنوان یک ابزار کنترلی برای کنترل تقاضاهای دلالی، سفته بازی و 

سوداگری بازار ارز یاد کرد که یک بار برای همیشه به این وضعیت خاتمه می دهد.

مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتی عنوان کرد؛

ضرر مرغداران به دلیل جمع نشدن 
مرغ های مازاد

مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتی کشور گفت: وزارت جهادکشاورزی هنوز 
فرصت نکرده مرغ مازاد از بازار را جمع آوری کند و مرغداران به دلیل مازاد مرغ و عدم 

جمع آوری آنها دچار ضرر و زیان شده اند.
حبیب اسدالله نژاد در گفت وگویی ، آخرین وضعیت بازار مرغ را تشریح کرد و 
گفت: در مقطعی درخواست کردیم که مردم مرغ خریداری و ذخیره کنند تا به وزارت 
جهادکشاورزی فرصتی داده شود به وسیله شرکت پشتیبانی امور دام مرغ مازاد را از 
بازار جمع کند که البته تاکنون این اتفاق نیفتاده و مرغداران به دلیل مازاد مرغ و عدم 

جمع آوری آنها دچار ضرر و زیان شده اند.
وی با اشاره به اینکه قیمت تمام شده هر کیلو مرغ زنده بین ۳6 تا ۳۹ هزار تومان 
است، اظهار کرد: مرغداران در ازای فروش هر کیلو مرغ 6۰۰۰ تا ۷۰۰۰ تومان در 
ضرر هستند. مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتی کشور اضافه کرد: مشکلی در 
تامین نهاده وجود ندارد، ولی هنوز برخی مرغداران نهاده هایی که تا ۲۱ اردیبهشت 
سال جاری طلبکار بودند را دریافت نکرده اند. امیدواریم دولت به تعهدات خود عمل 
کند. وی در پایان با اشاره به کاهش قیمت جوجه یکروزه گفت: حدود یکماه است که 

قیمت جوجه یکروزه کاهش یافته و به کمتر از ۱۰ هزار تومان رسیده است.

انتقادات صریح رئیس مجلس از مدیریت بازار ارز:

اگر قانون مجلس اجرا می شد، شاهد اتفافات کنونی نبودیم
رئیس قوه مقننه کشورمان با اشاره به سیاست های ارزی دولت سیزدهم گفت: 
قانون باید فصل الخطاب باشد و با توجه به درآمدهای ارزی کشور ، نیازی به استفاده 

از ذخایر ارزی نیست.
دکتر محمدباقر قالیباف در نشست علنی روز )یکشنبه ۴ دی ماه( مجلس شورای 
در  اسلامی  شورای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  گزارش  قرائت  از  بعد  اسلامی 
خصوص سیاست ها و اقدامات ارزی دولت سیزدهم و استماع اظهارنظر نمایندگان، 
وزیر امور اقتصادی و رئیس بانک مرکزی در جمع بندی این موضوع گفت: ما در 
حوزه ارز و ریال، امور را باید به ۳ بخش تقسیم و هر کدام را در جای خود پیگیری 
چاپ  پول،  شبهه  روند  یعنی  است،  اقتصادی  مسائل  موضوعات،  یکسری  کنیم. 

پول و نقدینگی باید بر مدار درست حرکت کند، همانطور که بودجه، ناترازی بودجه 
و اصلاح ساختار بودجه مبانی اقتصادی دارد و لازم توجه است، یا اینکه مجلس و 
دولت در کلان باید یک سیاست واحد را دنبال کنند و مشخص باشد که ارز قرار است 
تک نرخی نگه داشته شود یا شناور یا دستوری باشد، این موضوعات باید مشخص 
و به آنها توجه شود. رئیس قوه مقننه کشورمان افزود: در نهایت فصل الخطاب این 
حوزه قانون است، قانونی که امسال تصویب شد اجرا نشد و این یک بخشی از اشکال 
است، بحث دیگر مربوط به حوزه مدیریتی است، امروز با وجود قانون مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، مسئولیت و اختیارات حوزه سکه، ارز و ریال متوجه بانک مرکزی است و به 
لحاظ مدیریتی نیز این موضوعات باید در اختیار بانک مرکزی باشد تا امورات خود را 

دنبال کند.  
در بازار نباید تعدد قیمت ارزی داشته باشیم 

وی در ادامه اظهار کرد: بانک مرکزی باید در فرآیند فروش درآمدهای ارزی، سبد 
ارزی و در نوع ارزهایی که تبادل می شود و نوع درخواست ها و ثبت و سقف سفارشات 
از حوزه مدیریت  با هماهنگی وزارت صمت، مسائل را مدیریت کند؛ یعنی وقتی 
صحبت می کنیم، در حقیقت باید موضوعاتی که در حوزه  مدیریتی متوجه بانک 
مرکزی است را در نظر داشته باشیم که البته این بخش به کارشناسی بیشتر نیاز دارد 
و ما در جلسات تخصصی به آن خواهیم پرداخت. دکتر قالیباف یادآور شد: در همین 
راستا می توان به بحث مالیات بر عایدی سرمایه اشاره کرد که در دستور کار مجلس 

هم هست و به نظر بحث مالیات بر سفته بازی و سوداگری در روزهای آینده مجلس 
تعیین تکلیف و تصویب خواهد شد. البته این موضوع بیش از یک سال است که در 
کمیسیون اقتصادی در حال بررسی است و حتما این موضوع در بحث ارز تاثیرگذار 
است. البته همه مشکل در بخش قانون مالیات CGT نیست. بخش مدیریتی چندین 
موضوع را شامل می شود که در جلسات کمیسیون ها و بانک مرکزی به آنها خواهیم 
پرداخت. رئیس مجلس یازدهم در ادامه تصریح کرد: موضوع مهمتر بحث مربوط به 
کنترل در میدان است، ما در میدان نباید تعدد قیمت ارزی داشته باشیم و قانون نیز 
به ما این اجازه را نمی دهد. ما با ابزارهای نظارتی و کنترلی در مجلس و دولت باید این 

مسئله را پیگیری کنیم. 

تحلیلگر موسسه بین المللی کپلر گفت: تنگه هرمز اهمیت 
خاصی در بازار نفت دارد. ۴۰ درصدنفت مبادلاتی یعنی ۱۵ 
میلیون و 6۰۰ هزار بشکه در روز از طریق نفتکش ها از این تنگه 
عبور می کنند. قدرت ایران در اداره تنگه هرمز باعث می شود که 
چین، با وجود ریسک تحریم های آمریکا، به واردات نفت از ایران 

ادامه دهد.
همایون فلک شاهی در گفت وگو با ایلنا، درباره توافقات چین 
و عربستان و تاثیر آن بر شرایط جدید بازار نفت اظهار داشت: 
چین سعی دارد در روابط سیاسی و اقتصادی خود در خاورمیانه 
تعادل ایجاد کند. اینکه چین اصلی ترین شریک اقتصادی ایران 
بوده درست است، اما اولین شریک اقتصادی کشورهای دیگر 
منطقه از جمله عربستان هم هست. از سال ۲۰۱۳ تا کنون، 
صادرات نفت عربستان به چین چهار برابر شده است و این یکی 
از عوامل رشد تولید آمریکا و تمرکز عربستان روی چین به جای 
ایالات متحده در تجارت است. در کل وقتی که در سال ۲۰۲۱ 
ارزش معاملات تجاری با آمریکا به ۳۰ میلیارد دلار سقوط کرد، 
معاملات تجاری بین این دو کشور چین و عربستان به ۸۵ میلیارد 

دلار رسید.
صادرات عربستان به چین افزایش می یابد

وی با بیان اینکه سفر اخیر رییس جمهور چین به عربستان 
افزود: در حال حاضر عربستان  نداده است،  تغییر  را  شرایط 
واردات  تاکنون  امسال  نفت چین است.  تامین کننده  دومین 
نفت چین از این کشور ۱ میلیون و 6۴۰ هزار بشکه در روز بوده 
و این به معنای سهم ۱6 درصدی است و احتمالا در آینده حجم 

صادرات نفت عربستان به چین افزایش پیدا خواهد کرد.
نفت کدام کشورها به چین می رود؟

تحلیلگر موسسه بین المللی کپلر در ادامه درباره وضعیت ایران 
در بازار نفت چین تصریح کرد: ایران به خاطر دلایل ژئوپولیتیکی 
و سیاسی به احتمال زیاد سهم خود در بازار چین را نگه خواهد 
داشت، حتی می توانیم شاهد رشد این سهم باشیم. در حال 

حاضر عربستان دومین تامین کننده نفت چین بعد از روسیه 
که سهم ۱۸ درصد دارد ) ۱ میلیون و ۸6۰ هزار بشکه در روز(. 
روسیه،  از  بعد  تنها  ایران  اهمیت  چین  به  صادرات  حجم  در 
عربستان، عراق و عمان است. اما از لحاظ امنیت عرضه، ایران 
برای چین اهمیت ویژه ای دارد. ایران و عمان هر دو کشورهایی 
هستند که مالک تنگه هرمز هستند. رییس جمهور پیشین ایران، 
حسن روحانی و مقامات دیگر، بعد از بازگشت تحریم های آمریکا 
در سال ۱۳۹۷ چندین بار تاکید کرده اند که اگر ایران نتواند نفت 
خود را از تنگه هرمز صادر کند، هیچ کشوری در منطقه نمی تواند 

این کار را انجام دهد.
وی بیان داشت: تنگه هرمز اهمیت خاصی در بازار نفت دارد. 
۴۰ درصد نفت مبادلاتی یعنی ۱۵ میلیون و 6۰۰ هزار بشکه در 
روز از طریق نفتکش ها از این تنگه عبور می کنند. قدرت ایران 
در اداره تنگه هرمز باعث می شود که چین،  با وجود ریسک 
تحریم های آمریکا، به واردات نفت از ایران ادامه دهد. همچنین 
آمریکا هم به دلیل ریسک افزایش قیمت نفت و امنیت عرضه 

جهان حاضر نیست تحریم های خود علیه شرکت های چینی که 
در این مبادلات تجاری سهم دارند خیلی جدی اعمال کند، با 
در نظر گرفتن این نکات ژئوپلتیکی، احتمال اینکه چین واردات 
نفتی از ایران را کاهش دهد کم است، تا ریسک بسته شدن تنگه 

هرمز را بهتر مدیریت کند.
رقم صادرات نفت ایران

فلکشاهی در ادامه به موضوع رقم صادرات نفت ایران پرداخت 
و گفت: در سال جاری میلادی، میانگین صادرات نفت خام و 
میعانات گازی ایران به ۸۵۰ هزار بشکه در روز رسیده که البته 
این میزان حداقل است، زیرا احتمال اینکه تمام معاملات ایران 
را نتوان رصد کرد؛ وجود دارد. این به معنای افزایش ۱۸۲ هزار 
بشکه ای نسبت به سال قبل و بیش از دو برابر میزان سال ۲۰۲۰ 
است. از این ۸۵۰ هزار بشکه در روز ، ۷۳۰ هزار بشکه به مقصد 
چین و حجم باقیمانده حدود ۵۰-6۰ هزار بشکه به مقاصد 
ونزوئلا و سوریه ارسال شده است، البته اکثر حجمی که به ونزوئلا 

صادر می شود ؛ میعانات گازی است. 

چرا نفت ایران از بازار هند حذف شد؟
و  هند  بازار  از  ایران  حدف  و  روسیه  تخفیف های  درباره  وی 
واقع  در  کرد:  خاطرنشان  چین  در  ماجرا  این  تکرار  احتمال 
نه  شد،  هند  بازار  از  ایران  حذف  باعث  آمریکا  تحریم های 
که  وقتی  آوریل ۲۰۱۹  ماه  از  بعد  ایران  روسیه.  تخفیف های 
وزارت امور خارجه آمریکا معافیت های واردات نفت از ایران را 
نداشته است.  به هند  نفتی  تمدید نکرد دیگر هیچ صادرات 
البته تخفیف های روسیه بی اثر نیستند، چون باعث شدند یک 
جابجایی در بازار آسیا مشاهده کنیم و کشورهای خاورمیانه مثل 
عراق، عربستان و امارات، سهم خود را در بازار هند کاهش دهند 
و برای جایگزین کردن این سهم  از دست داده، بیشتر به سمت 

چین و اروپا تمرکز کنند.
رقابت در چین

تحلیلگر موسسه کپلر تاکید کرد: در بازار چین، رقابت خیلی شدید 
شده است با وجود اینکه امسال تقاضای نفتی چین برای اولین بار 
در ۲۰ سال اخیر افت کرده  است. واردات نفت چین از طریق دریا 
سال به سال ۱۰۰ هزار بشکه کاهش یافت. همزمان، واردات از 
روسیه نسبت به سال گذشته ۲۵۰ هزار بشکه در روز افزایش پیدا 
کرد. همچنین واردات از کشورهای جنوب خلیج فارس، به اضافه 

عراق و عمان، در جمع ۳۲۵ هزار بشکه در روز افزایش داشت.
سهم تهران در پکن محفوظ است

وی ادامه داد: واردات نفت چین از ایران ۱۷۰ هزار بشکه در 
روز در قیاس با ۲۰۲۱ افزایش پیدا کرد و به ۷۳۰ هزار بشکه در 
روز رسیده است. بنابراین با وجود مشکلات تخفیف های روسیه 
و رقابت بالاتر، ایران توانست سهم خود را در بازار چین افزایش 
دهد و از ۵,۷ درصد)سهم در واردات دریایی( در ۲۰۲۱ به ۷,۵ 
درصد در سال جاری برساند. برای سال ۲۰۲۳ انتظار داریم که 
تقاضای داخلی چین ۱۷۰ هزار بشکه در روز افزایش پیدا کند و 
سهم ایران را حتی با وجود رابطه محکم تر با عربستان در همین 

حدود 6 تا ۱۰ درصد واردات دریایی خود نگهدارد.

تحلیلگر موسسه بین المللی کپلر پاسخ می دهد ؛

چرا چین ریسک خرید نفت ایران را می پذیرد؟
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تیم فوتبال استقلال که یکی از مدعیان اصلی قهرمانی در 
بیست و دومین دوره رقابتهای لیگ برتر است در دیدار هفته 
سیزدهم برابر صنعت نفت به پیروزی رسید و به رقیب سنتی در 

صدر جدول چسبید!
براساس این گزارش، تیم های استقلال و صنعت نفت آبادان در 
آخرین بازی هفته سیزدهم لیگ برتر باشگاه های ایران عصر روز 

یکشنبه  در ورزشگاه تختی آبادان روبه روی یکدیگر قرار گرفتند.
قضاوت این مسابقه را »بیژن حیدری« با کمک های »علی 

احمدی« و »محمدرضا منصوری« بر عهده داشت.
استقلال پس از تساوی در شهرآورد بزرگ پایتخت، در آبادان به 
دنبال کسب سه امتیاز بازی بود تا در روزی که قرمزهای پایتخت 
با نمایشی پرانتقاد مقابل پیکان متوقف شدند صدر جدول را 

تصاحب کند.
ریکاردو ساپینتو، سرمربی استقلال که تیمش را با تغییرات 
زیادی نسبت به دربی به زمین فرستاده بود و انگیزه زیادی داشت 

تا بُرد شیرینی را به دست آورد.
پیشرفت  جدیدش  سرمربی  با  آبادان  نفت  تاوارس،  ادسون 
امتیاز  تاوارس که هفته گذشته سه  محسوسی داشته است. 
مهمی را مقابل نساجی مازندران کسب کرد در خانه به دنبال 
فاصله  جدول  قعر  از  تا  بود  تهرانی  آبی پوشان  دادن  شکست 

بگیرد.
دقایق حساس :

دقیقه ۱۹: سعید مهری بازیکن مورد علاقه ساپینتو پس از 
ورود به محوطه نفت آبادان با تکل حکیم نصاری سرنگون شد 
اما داور اعتقادی به خطای پنالتی نداشت. بازیکنان آبی پوش به 

تصمیم بیژن حیدری اعتراض زیادی داشتند.

دقیقه ۲۲: ضربه کرنر مهدی پور موقعیت خطرناکی را روی 
دروازه نفت آبادان ایجاد کرد اما فرزین گروسیان آن را مهار کرد.

دقیقه ۲۷: ارسال کرنر بازیکنان نفت آبادان توسط سید حسین 
حسینی به سختی مهار شد.

دقیقه ۳۴: خطای یامگا روی سینا مریدی باعث شد تا داور 
به نشانه خطا در سوت خود بدمد. ضربه کاشته آبادانی ها در 
محوطه جریمه استقلال با واکنش خوب سید حسین حسینی 

دفع شد.
جریمه  محوطه  پشت  در  آبادان  نفت  صنعت  دقیقه۴۷: 
استقلال صاحب ضربه ایستگاهی شد، حکیم نصاری پشت 
توپ ایستاد اما ضربه او در دستان سید حسین حسینی قرار 

گرفت.
دقیقه ۵۴: مهدی قایدی با استفاده از تکنیک خود دو بازیکن 
صنعت نفت آبادان را از پیش رو برداشت و پاس خوبی را برای 
ارسلان مطهری در محوطه جریمه فرستاد اما گروسیان با خروج 

به موقع به این حمله خطرناک پایان داد.
دقیقه 6۲: مثلث مطهری و قایدی و محبی استقلال را صاحب 
موقعیت خوبی کرد، ارسلان مطهری توپ را از قایدی گرفت و با 
عبور از مدافع مستقیم خود توپ را به محبی سپرد و این بازیکن 
پس از برخورد با مدافع آبادانی سرنگون شد اما داور دستور به 

ادامه بازی داد.
دقیقه 6۵: استقلال چسبیده به محوطه جریمه صنعت نفت 
آبادان صاحب ضربه ایستگاهی شد و مهدی پور پشت توپ 
ایستاد و توپ را به زیبایی از دفاع حریف عبور داد اما طیبی توپ 

را از روی خط برگرداند.
دقیقه ۸۲: سجاد شهباززاده که به عنوان بازیکن جانشین وارد 

زمین شده بود، توپ را از مدافعان صنعت نفت آبادان ربود و پس 
از یک ودو با مهدی قایدی توپ به آرمان رمضانی  رسید. مهاجم 
بلند بالای آبی پوشان با تکل مدافع حریف سرنگون شد تا بیژن 
حیدری به نشانه پنالتی در سوت خود بدمد. کوین یامگا پشت 
توپ ایستاد و با ضربه پای راست توپ را به تور چسباند تا گل اول 
بازی شکل بگیرد.  استقلال در پایان با پنالتی جنجالی کوین 
یامگا که با اعتراض آبادانی ها همراه شده بود، سه امتیاز حساس 
این جدال را به دست آورد تا همسایه پرسپولیس در صدر جدول 
شود. شاگردان ساپینتو با تفاضل گل کمتر در جایگاه دوم قرارل 

گرفتند تا با امیدواری بیشتری بازی های آینده را پیگیری کنند.
نظر کارشناس داوری درمورد پنالتی استقلال

کارشناس داوری درمورد صحنه های مشکوک بازی نفت آبادان 

و استقلال توضیحاتی ارائه کرد. 
رضا کرمانشاهی ، درباره قضاوت بیژن حیدری در بازی نفت 
به  بازی  این  اصلی  صحنه  داشت:  اظهار  استقلال،  و  آبادان 
پنالتی دقیقه ۸6 به سود استقلال بازمی  گردد که از نظر من 
درست بود. در این صحنه بازیکنان صنعت نفت تصور می کردند 
ابتدا آرمان رمضانی روی مدافع این تیم خطا کرده در شرایطی 
که اینگونه نبود و خطای اول را بازیکن نفت انجام داد و بیژن 

حیدری به درستی پنالتی اعلام کرد.
کارشناس داوری کشورمان اضافه کرد: در کل بیژن حیدری 
می داد  اجازه  نباید  اما  داشت  بازی  این  در  خوبی  مدیریت 
بازیکنان نفت که پس از پنالتی معترض بودند، در کار وی دخالت 

کنند.

پنالتی مشکوک به فریاد استقلال رسید؛

 نفس آبی ها بیخ گوش پرسپولیس

دیدار پرسپولیس و پیکان از هفته سیزدهم لیگ برتر فوتبال ایران با تساوی بدون 
گل به انجام رسید.

براساس این گزارش ،تیم های پرسپولیس و پیکان روزیکشنبه  ۴ دی در چارچوب 
دیدار های هفته سیزدهم لیگ برتر به میزبانی ورزشگاه آزادی به مصاف هم رفتند که 

این بازی با تساوی بدون گل دو تیم به پایان رسید. 
شاگردان یحیی گل محمدی با دومین تساوی پیاپی خود پس از جام جهانی ۲6 
امتیازی شدند و تا پیش از اتمام دیدار صنعت نفت و استقلال صدر جدول را حفظ 

کردند. پیکان نیز با وجود ثبت یازدهمین بازی بدون برد خود، یک امتیاز از این مسابقه 
حساس به دست آورد تا با ۱۳ امتیاز در جایگاه دوازدهم باقی بماند.

گل محمدی: باید از تک موقعیت هایمان استفاده می کردیم
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: دنبال مهاجم هستیم و قطعا در نیم فصل 
یک مهاجم خوب می گیریم هر چند در این مقطع خرید یک مهاجم خوب کار سختی 

است. 
  یحیی گل محمدی شامگاه یکشنبه در نشست خبری پس از دیدار پرسپولیس 

مقابل پیکان در هفته سیزدهم لیگ برتر که با توقف سرخپوشان همراه بود، اظهار 
داشت: بازی خوب و جانداری را شاهد بودیم. هر دو تیم در مجموع عملکرد خوبی 

داشتند و همین موضوع باعث شد تا بازی خوبی از کار در بیاید.
وی افزود: در طول بازی توانستیم با استفاده از پاس های کوتاه، و استفاده از فضاها 
به زمین حریف برسیم و خلق موقعیت کنیم. پیکان هم تیم شایسته و خوبی نشان 
داد. آنها تیمی هستند که اصولی دفاعی می کنند و. مدافعان آنها بدون اشتباه در 
بازی امروز ظاهر شدند. ما هم یکبار از مدافعان رد شدیم که داور آن را آفساید اعلام 
کرد که البته قطعا آفساید نبود. در چنین مسابقاتی که حریف خوبی داریم باید از تک 

موقعیت هایمان استفاده کنیم که نکردیم.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس اضافه کرد: از نتیجه راضی نیستیم اما لیگ یک 
ماراتن است که ادامه دارد. باید از نظر ذهنی و بدنی به خوبی ریکاوری کنیم و برای 
بازی بعدی آماده شویم. هفته آینده بازی با گل گهر را پیش رو داریم و باید روی این 

دیدار تمرکز کنیم و امیدوارم بتوانیم در آن دیدار از موقعیت هایمان استفاده کنیم.
حسینی: مقابل پرسپولیس، تساوی نتیجه بدی نیست

سرمربی تیم فوتبال پیکان گفت: با توجه به بازیکنان جوانی که در اختیار داریم، 
تساوی هم مقابل پرسپولیس برای ما نتیجه بدی نیست و  فکر می کنم فوتبال خوبی 

را شاهد بودیم. 
مجتبی حسینی سرمربی تیم فوتبال پیکان پس از تساوی تیمش مقابل پرسپولیس 
اظهار داشت: بازی بسیار سخت و تاکتیکی بود. دو تسم برای بهبود شرایط در جدول 
به دنبال پیروزی بودند و با روش خودشان می خواستند سه امتیاز بازی را به دست 
بیاورند تا جایگاه خود را در جدول بهتر کنند. با توجه به بازیکنان جوانی که در اختیار 

داریم تساوی هم برای ما نتیجه بدی نیست.
وی افزود: با اینکه زمین لغزنده بود اما بازی خوبی را شاهد بودیم. دو تیم می خواستند 
بازی بسیار قدرتمندی ارائه کنند و به آنها بابت ارائه این بازی تبریک می گویم. بازیکنان 
توانستند یک بازی هدفمند انجام دهند و از داور بازی تشکر می کنم که قضاوت 

بی نقصی داشت. امیدوارم داورانی که استعداد دارند، به جایگاه های بالاتر برسند.
سرمربی پیکان درباره فرصت سوزی بازیکنان تیمش در این بازی گفت: هر دو تیم به 
دنبال این بودند که بازی را با پیروزی پشت سر بگذارند. هر تیمی اگر از موقعیت های 
بازی باشد. ما هم موقعیت های خوبی  برنده  خود استفاده می کرد، می توانست 

داشتیم اما قدرش را ندانستیم.

هفته سیزدهم لیگ برتر فوتبال؛

پیکان؛ ترمز پرسپولیس را کشید  قائم مقام باشگاه فرهنگی ورزشی آناصنعت پاسارگاد :

ممنوعیت حضور تماشاگران
 سئوال برانگیز است

قائم مقام باشگاه فرهنگی ورزشی آناصنعت پاسارگاد گفت: متاسفانه حریفان ما 
مسائل مربوط به داوری بازی های خود را بزرگنمایی می کنند و داوران سر آناصنعت 

را می برند.
روزبه بروفه با اشاره به بازی هفته هجدهم آناصنعت قم با کراپ الوند و مسائل 
مربوط به داوری این مسابقه اظهار کرد: تیم کراپ هر هفته برای فشار بر داوران 
صحنه اشتباهات را بزرگنمایی می کند و این موضوع بر داورانی که در بازی های 

خانگی کراپ قضاوت می کنند تاثیر مستقیم دارد که اصلا عادلانه نیست.
اقدام به موقع داوران نشان از حرفه ای بودن آنها است

وی با اشاره به صحنه اخراج اشتباه امیر اربابی در بازی آناصنعت قم و کراپ 
الوند، تصریح کرد: خدا را شکر که تیم داوری خیلی زود تصمیم اشتباه خود را 
اصلاح کرد و الّا معلوم نبود با توجه به فشار بی امانی که کادر فنی و حاضرین در 

سالن یادگار امام الوند به داور می آوردند، چه بلای سر تیم آناصنعت می آمد.
قائم مقام باشگاه فرهنگی ورزشی آناصنعت پاسارگاد تصریح کرد: در تصاویر 
پخش زنده تلویزیونی هم به طور واضح کاملا مشخص بود که توپ به دست 
دروازه بان آناصنعت برخورد نکرده، جا دارد از داور دوم این دیدار تشکر کنیم که 
به موقع در صحنه حاضر شد، ضمن اینکه شجاعت داور اول هم تحسین برانگیز 

بود که رای خود را به موقع اصلاح کرد که این نشان از حرفه ای بودن آنها است.
کمیته داوران در هفته های پایانی نظارت بیشتر داشته باشد

وی تاکید کرد: با توجه به اینکه هفته های پایانی فصل جاری لیگ برتر را در پیش 
داریم، با در نظر گرفتن شرایط جدول، بازی ها هر هفته حساس تر از قبل دنبال 
می شود و لازم است که کمیته داوران نظارت ویژه تری بر بازی ها داشته باشد و 

داوران با تمرکز بیشتر قضاوت کنند که حقی از تیم ها تباه نشود.
باید تمام بازی ها با حضور تماشاگران برگزار شود 

بروفه در ادامه از سازمان لیگ به دلیل عدم نظارت بر موضوع حضور تماشاگران 
در لیگ برتر فوتسال انتقاد کرد و گفت: از نظر ما باید تمام بازی ها با حضور 
بازی ها  و  هستند  فوتسال  سرمایه های  هواداران  چون  شود  برگزار  تماشاگران 
بدون تماشاگر معنی ندارد، اما در این بین اگر قرار است ممنوعیتی برای حضور 

تماشاگران باشد این موضوع باید برای تمام تیم ها باشد.
وی تصریح کرد: متاسفانه در بازی هفته هجدهم به راحتی تماشاگران تیم کراپ 
الوند در سالن یادگار امام )ره( حضور پیدا کردند و ناظر مسابقه با نیروی انتظامی و 
عوامل هیات فوتبال استان قزوین برای این اقدام کاملا هماهنگ بودند، در حالی 
که برای ما در قم تمام محدودیت ها در نظر گرفته می شود و نمی گذارند تماشاگری 
وارد سالن شوند، این مغایرت متاسفانه تعجیب برانگیز است و جای سئوال دارد که 

سازمان لیگ باید پاسخگو باشد.

 رئیس هیئت کشتی استان قم خبرداد:
دعوت سه فرنگی کار قمی به اردوی تیم ملی 

رئیس هیئت کشتی استان قم گفت: سه نفر از فرنگی کاران این استان با 
تشخیص کادر فنی تیم ملی کشتی فرنگی ایران به اردوی تیم ملی برای حضور در 

تورنمنت نیس فرانسه دعوت شدند.
هادی علیایی اظهار داشت: مسابقات بین المللی نیس فرانسه در حالی برگزار 
خواهد شد که سه فرنگی کار قمی نیز به اردوی آمادگی تیم ملی ایران برای حضور 
در این مسابقات دعوت شدند. رئیس هیئت کشتی استان قم گفت: مسابقات 
کشتی فرنگی نیس فرانسه در فاصله سی ام دی ماه جاری تا دوم بهمن ماه برگزار 
می شود. علیایی بیان کرد: اردوی تیم ملی کشتی فرنگی ایران از بیستم دی ماه در 
کمپ تیم های ملی با حضور علیرضا نجاتی، امیر عبدی و محمد مهدی جواهری 

سه فرنگی کار قمی آغاز خواهد شد.
وی افزود: سه فرنگی کار قمی دعوت شده به اردوی تیم ملی اکنون از آماده ترین 

کشتی گیران کشورمان برای حضور در میادین بین المللی هستند.
رئیس هیئت کشتی استان قم گفت: علیرضا نجاتی در وزن 6۳ کیلوگرم، محمد 
مهدی جواهری در وزن ۵۵ کیلوگرم و امیر عبدی نیز در وزن ۷۲ کیلوگرم با دیگر 

اردونشینان برای پوشیدن دوبنده تیم ملی سرشاخ خواهند شد.

بعد از بازگشت از مسابقات قهرمانی آسیا ؛

کاراته کای طلایی قم مورد استقبال 
مسئولان استان قرار گرفت

»محمود نعمتی« کاراته کای قمی بعد از بازگشت از مسابقات قهرمانی آسیا و 
کسب مدال طلا مورد استقبال مسئولین ورزش استان قرار گرفت.

براساس این گزارش، محمود نعمتی و مربیانش بعد از بازگشت از مسابقات 
قهرمانی آسیا ازبکستان صبح یکشنبه در خانه جوان قم مورد استقبال مسئولین 
استان قرار گرفتند. محمود نعمتی دارنده مدال طلا کاراته زیر ۲۱ سال قهرمانی 
آسیا، علیرضا کتیرایی و ابوالقاسم پایدار سرمربی و مربی تیم ملی کاراته زیر ۲۱ 
کشور با استقبال ابوالقاسم مقیمی معاون استاندار و ابراهیم سانی خانی مدیرکل 
ورزش و جوانان قم وارد قم شدند. محمود نعمتی کاراته کای استان قم اخیراً در 
رقابت های قهرمانی زیر ۲۱ سال آسیا در در کشور ازبکستان با کسب سه پیروزی 
متوالی صاحب گردن آویز طلا شد. نعمتی در مرحله اول با وجود قرعه استراحت 
به دیدار بعدی راه یافت و در گام دوم با شکست ۷ بر صفر مقابل افندی از کشور 
اندونزی به مرحله بعدی مسابقات قهرمانی کاراته آسیا راه پیدا کرد.  نعمتی در 
مرحله سوم با نتیجه 6 بر صفر شامون از کسور اردن را از پیش رو برداشت و به 
فینال مسابقات قهرمانی کاراته آسیا راه یافت و در فینال آناربکو از کشور قزاقستان 

را شکست داد و مدال طلای مسابقات قهرمانی کاراته آسیا را به دست آورد.

۸ باشگاه لیگ برتری در فاز نخست کمک داور ویدئویی؛

سرخابی ها به VAR مجهز می شوند
نشست مسئولان فدراسیون فوتبال با مدیران عامل باشگاه های لیگ برتری با 

محوریت تجهیز ورزشگاه های به سیستم VAR برگزار شد.
فدراسیون،  رئیس  تاج  مهدی  حضور  با  نشستی  در  گزارش،  این  براساس 
منصور قنبرزاده نایب رئیس دوم و رئیس کمیته مسابقات، هدایت ممبینی دبیر 
فدراسیون، مسئولان لیگ و مدیران عامل باشگاه های لیگ برتری در خصوص فاز 

اول اجرایی تجهیز ورزشگاه ها به سیستم VAR بحث و تبادل نظر شد.
رئیس فدراسیون فوتبال در ابتدای این نشست در خصوص ضرورت راه اندازی 
کمک داور ویدئویی مطالبی را بیان کرد و افزود: برخی دوستان در این مدت 
گفته اند ۳ سال است که روی پرونده VAR کار می کنیم که این خود نکته ای منفی 

است و باید هرچه زودتر این تکنولوژی وارد فوتبال ایران شود.
وی افزود: شرکت مورد نظر در خصوص راه اندازی این سیستم در فوتبال ایران 
انتخاب شده و هزینه آن زیاد نیست، خود باشگاه ها باید با این شرکت قرارداد 
امضا کنند و راه اندازی آن را به عهده بگیرند. باشگاه های استقلال، پرسپولیس، 
سپاهان، مس کرمان، گل گهر سیرجان، ذوب آهن اصفهان، نفت آبادان و تراکتور 
تبریز در فار نخست این تکنولوژی را در اختیار خواهند داشت و در فازهای بعدی 

باشگاه های دیگر مد نظر خواهند بود.

از دایی و قلعه نویی تا کی روش و برانکو؛

تیم ملی با این گزینه ها به جایی نمی رسد

رئیس فدراسیون فوتبال، نام ۵ گزینه را برای سرمربیگری تیم ملی مطرح کرد؛ 
گزینه هایی که هیچ کدام از آنها شایستگی این سمت را ندارند.

براساس ان گزارش ، یک هفته از پایان جام جهانی ۲۰۲۲ می گذرد؛ اما همچنان 
عملکرد تیم ملی فوتبال ایران در این رقابت ها سوژه اهالی فوتبال و رسانه هاست. 
کی روش و شاگردانش نتوانستند انتظارات را در این جام جهانی برآورده کنند و باز هم 
از صعود به مرحله یک هشتم نهایی این رقابت ها بازماندند. توقع می رفت که این بار 
و در جام جهانی ۲۰۲۲ ملی پوشان فوتبال ایران طلسم حذف در مرحله گروهی این 
رقابت ها را بشکنند و برای اولین بار حضور در مرحله حذفی را تجربه کنند. این اتفاق رخ 
نداد تا یک بار دیگر دوقطبی  مخالفان و موافقان کی روش در خصوص اینکه این مربی 

چقدر در این ناکامی نقش داشته ایجاد شود.
قسمت طنز ماجرا زمانی رقم خورد که برخی از حامیان کی روش مدعی هستند که 
سقف فوتبال ایران همین بود که در جام جهانی شاهد آن بودیم و صعود به مرحله یک 
هشتم نهایی هدفی رویایی و البته غیرمنطقی است و همین که تیم ملی توانسته یک 
پیروزی در قطر کسب کند موفق بوده است. حتی فدراسیون نشینان هم اعتقادی به 
ناکامی تیم ملی فوتبال ایران در جام جهانی اخیر ندارند و شاید به همین خاطر است که 

از همین حالا کی روش را یکی از گزینه های سرمربیگری تیم ملی می دانند.
رئیس فدراسیون فوتبال در گفت وگوی اخیر خود از مربیانی همچون فرهاد مجیدی، 
امیر قلعه نویی و علی دایی و همینطور برانکو ایوانکوویچ و کارلوس کی روش به عنوان 
گزینه های سرمربیگری تیم ملی فوتبال ایران نام برد. حضور هر کدام از این مربیان 
روی نیمکت تیم ملی می تواند پسرفت فوتبال ایران را پرشتاب تر کند. دلایلی که در این 
خصوص وجود دارد کاملا فنی و با توجه به عملکرد آنها است. در ادامه به طور جداگانه 

به دوران مربیگری این مربیان نگاهی گذرا شده است.
فرهاد مجیدی

مجیدی فصل گذشته استقلال را قهرمان لیگ برتر کرد. این قهرمانی آبی پوشان پس 
از سال ها ناکامی این تیم کسب شد. مجیدی در ۳ مقطع سرمربی استقلال بود و هر 
بار به دلایلی نامشخص این تیم را ترک کرد. او مدتی هم هدایت تیم امید ایران را هم 
بر عهده داشت و به یکباره از سرمربیگری این تیم هم کناره گیری کرد. این مربی در 
حال حاضر در لیگ امارات و در تیم الاتحاد کلبا مربیگری می کند؛ تیمی ناشناخته در 
فوتبال امارات؛ هر چند می تواند یک تجربه جدید برای مجیدی باشد؛ اما قطعا او با هیچ 
معیاری شایستگی سرمربیگری تیم ملی را ندارد و احتمالا نام بردن از مجیدی به عنوان 

یکی از گزینه های سرمربیگری تیم ملی، فرمایشی بود.
علی دایی

گزینه دیگری که تاج برای سرمربیگری تیم ملی از او نام برد علی دایی است. دایی در 

طول دورانی که بازی می کرد به افتخارات زیادی دست پیدا کرد. آقای گل ملی جهانی 
برای چندین سال، بازی در تیم های بزرگ اروپایی همچون بایرن مونیخ و هرتابرلین، 
گلزنی در جام باشگاه های اروپا و ... دستاوردهای دایی در مستطیل سبز بوده است. 
و ای کاش دوران  فوتبال جهان است  در  از چهره های شناخته شده  یکی  او  حالا 
مربیگری اش هم همچون دورانی که بازی می کرد پربار بود. دایی مربیگری را در تیم 
سایپا آغاز کرد. سایپایی ها در فصل ۸۵ - ۸6 لیگ را با ورنر لورانت آلمانی آغاز کردند؛ 
اما این مربی در هفته پنجم از ایران رفت و علی دایی به عنوان بازیکن - مربی توانست 
سایپا را قهرمان لیگ کند. دایی پس از قهرمانی با سایپا دیگر به عنوان بازیکن در زمین 
حاضر نشد تا تنها روی مربیگری تمرکز کند. در اواخر سال ۸6 بود که او سرمربی تیم 
ملی فوتبال ایران شد. این اتفاق در شرایطی رخ داد که خداحافظی او از دوران بازیگری 
به یکسال هم نرسیده بود. تیم ملی ایران با سرمربیگری علی دایی عملکرد ناموفقی 
در انتخابی جام جهانی ۲۰۱۰ داشت و پس از شکست مقابل عربستان، او از سمتش 
برکنار شد. پس از آن دایی هدایت پرسپولیس، سایپا، راه آهن، نفت تهران و صبای قم را 
بر عهده داشت که در این تیم ها به جز ۳ قهرمانی در جام حذفی موفقیت دیگری کسب 
نکرد. آخرین تجربه مربیگری دایی در تیم سایپا و در فصل ۹۷ - ۹۸ بود که در اواخر 

فصل و زمانی که این تیم هفتم لیگ بود برکنار شد.
امیر قلعه نویی

اولین تجربه مربیگری  قلعه نویی در تیم برق تهران بود. او خیلی زود توانست هدایت 
تیم محبوبش استقلال را بر عهده بگیرد و ۳ قهرمانی در لیگ و ۲ قهرمانی در جام 
حذفی برای این تیم کسب کرد. در سپاهان هم دوران موفقی داشت و با این تیم ۲ بار 

قهرمان لیگ شد.
قلعه نویی نیز همچون دایی سابقه سرمربیگری تیم ملی را دارد که البته او هم در این 
سمت ناموفق بود. پس از جام جهانی ۲۰۰6 قلعه نویی جانشین برانکو در تیم ملی شد 
و با این تیم راهی جام ملت های آسیا شد و در این رقابت ها ایران در یک چهارم نهایی 

مقابل کره جنوبی شکست خورد و حذف شد.
کارنامه مربیگری قلعه نویی نشان می دهد با وجود اینکه او در فوتبال ایران مربی 
موفقی در رده باشگاهی بوده اما نتوانسته این موفقیت ها را در رده ملی تکرار کند. 
ضمن اینکه از آخرین قهرمانی که قلعه نویی به عنوان سرمربی در لیگ تجربه کرده ۱۰ 

سال می گذرد.
یکی از انتقادهایی که به قلعه نویی می شود سنتی بودن نوع مربیگری اوست. با توجه 
به اینکه سال ها از آخرین قهرمانی این مربی در لیگ می گذرد شاید این انتقادها تا 

حدود زیادی درست باشند.
برانکو ایوانکوویچ

برانکو سال ها در فوتبال باشگاهی و ملی ایران مربیگری کرده و نتایج خوبی هم کسب 
کرده است. او با تیم ملی راهی جام جهانی ۲۰۰6 شد؛ هر چند در این رقابت ها نتیجه 
خوبی کسب نکرد؛ اما اوج موفقیت های برانکو در فوتبال ایران با پرسپولیس بود و این 
تیم را ۳ بار متوالی قهرمان لیگ کرد و ۲ بار هم با سرخپوشان حضور در فینال لیگ 

قهرمانان آسیا را تجربه کرد.
در طول سال های گذشته هر بار که صحبت از انتخاب سرمربی تیم ملی شد برانکو 
یکی از گزینه های روی میز بود و این بار هم رئیس فدراسیون فوتبال نام این مربی را به 

عنوان یکی از پنج گزینه هدایت تیم ملی مطرح کرد؛ اما برانکو هم به دلایل مختلف 
شایستگی کسب این سمت را ندارد. او که در حال حاضر 6۸ ساله است در چنین سن و 
سالی به دنبال جاه طلبی نخواهد بود و این عدم جاه طلبی باعث ایجاد رخوت و سکون 

در تیم ملی می شود.
ضمن اینکه برانکو حتی در کشور خودش هم خواهانی ندارد و به همین خاطر مجبور 

است در عمان که حتی در فوتبال آسیا هم حرفی برای گفتن ندارد مربیگری کند.
کارلوس کی روش

کی روش نامدارترین مربی خارجی است که در ۲۰ سال گذشته هدایت تیم ملی 
فوتبال ایران بر عهده داشته و حالا او بخشی از تاریخ فوتبال این مرز و بوم است. تیم ملی 
با این مربی حضور در ۳ جام جهانی را تجربه کرد که آخرین آن جام جهانی قطر بود. بر 
خلاف ۲ جام جهانی ۲۰۱۴ و ۲۰۱۸، تیم ملی در جام جهانی ۲۰۲۲، نمایشی ضعیف 

داشت و سنگین ترین شکست خود را در ادوار جام جهانی مقابل انگلیس تجربه کرد.
به نظر می رسد این مربی پرتغالی در حال حاضر گزینه نهایی فدراسیون فوتبال برای 
هدایت تیم ملی است؛ مربی ای که تاریخ مصرفش تمام شده و چیزی برای عرضه به 
فوتبال ایران ندارد. حالا دنیا می داند که تفکرات تاکتیکی کی روش مبتنی بر دفاع تیمی 
و فوتبال نامنظم یا چریکی است. مشکل اصلی اینجاست که پلن B جایی در تفکرات 
کی روش ندارد و تیم ملی با این مربی فقط دفاع می کند که البته این تاکتیک هم آنقدر 

نخ نما شده که در جام جهانی قطر ۷ بار دروازه تیم ملی باز شد.
چرا نام این گزینه ها مطرح شد؟

مهدی تاج که پس از جام جهانی ۲۰۲۲ با انتقادهای زیادی روبرو شد گزینه های 
سرمربیگری تیم ملی فوتبال را اعلام کرد. حالا بحث روز اهالی فوتبال و کارشناسان 
و رسانه ها این است که کدام گزینه می تواند بهترین انتخاب باشد. همین تغییرِ جهت 
اذهان می تواند پاسخ قانع کننده ای برای این سوال که چرا نام این گزینه ها برای هدایت 
تیم ملی مطرح شد، باشد. تاج در ایجاد چنین جوهایی تبحر دارد؛ مثل روزهای پس 
از بازگشتش به فدراسیون فوتبال که در خصوص شرایط استقلال و پرسپولیس برای 

حضور در لیگ قهرمانان آسیا اظهارات خبرسازی را مطرح کرده بود.
با این مربیان خبری از پیشرفت نیست

شد  برده  نام  ملی  تیم  سرمربیگری  گزینه های  عنوان  به  تاج  توسط  که  مربی   ۵
گزینه هایی نیستند که بتوانند ناجی تیم ملی شوند؛ روی نیمکت تیم ملی باید مربی ای 
بنشیند که صاحب سبک باشد و فوتبال روز دنیا را بداند. هروه رنار که روزگاری قرار بود 
سرمربی تیم ملی شود و به خاطر برخی مسائل پشت پرده این اتفاق رخ نداد در جام 
جهانی قطر روی نیمکت عربستان نشست. عربستان هم همچون ایران تنها ۳ امتیاز 
کسب کرد؛ اما نوع بازی این تیم و به خصوص پیروزی مقابل آرژانتین نشان داد که این 

مربی فرانسوی چه کار بزرگی در فوتبال این کشور انجام داده است.
در حال حاضر مربیان بزرگی در فوتبال دنیا هستند که می توانند به فوتبال ایران 
کمک کنند. باید امیدوار بود این بار مربی هدایت تیم ملی را بر عهده بگیرد که برخلاف 
ویلموتس فقط دنبال پول نباشد و تیم ملی با حضور او فوتبال بازی کند. حتی نکونام 
که طرفدارانی دارد هم فاقد تجربه بین المللی است و حضور او روی نیمکت تیم ملی هم 
کمکی به این تیم نخواهد کرد. باید ظرف فوتبال ایران را بزرگ در نظر گرفت؛ آن وقت 

است که دایره انتخاب سرمربی تیم ملی محدود به چند گزینه نخواهد بود.
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 سخنگوی دولت درباره سیاست خارجی دولت سیزدهم گفت :: خط قرمز 
دولت اجرای تدابیر و نگاه های روشن مقام معظم رهبری در حوزه های مختلف 
از جمله سیاست خارجی است و همان گونه که پیش از این روی خطوط قرمز 
ایستادیم، کماکان از آن ها عقب نشینی نخواهیم کرد. ما کماکان ترک کننده میز 

مذاکره نخواهیم بود ولی همه تخم مرغ ها را هم در یک سبد نخواهیم گذاشت.
علی بهادری جهرمی در نشست مسئولان سیاسی بسیج دانشجویی خواهران 
در آبعلی، به تشریح وضعیت کشور در دولت سیزدهم و اقدامات انجام شده برای 

بهبود شرایط پرداخت
بهادری جهرمی در مورد افزایش قیمت ها در برخی بازارها از جمله ارز و خودرو 
گفت: تا زمانی که نتوانیم تورم 6۰ درصدی در دولت گذشته که در این دولت به 
۴۰ درصد کاهش پیدا کرده و سرعت نرخ رشد سرعت نقدینگی ۴۴ درصدی 
دولت گذشته که اکنون به ۳۴ درصد رسیده را مهار کامل کنیم، بخشی از سریز 

اثر تورمی آن در همه بازارها از جمله ارز و خودرو و سکه قابل مشاهده است.
وی افزود: ایالات متحده بعد از تورم ناشی از تزریق پولی که در ایام کرونا داشت، 
نرخ بهره  خود را افزایش داد که در نتیجه آن نرخ دلار در همه جای جهان افزایش 
پیدا کرد؛ بخشی از افزایش قیمت دلار در این دولت ناشی از افزایش قیمت 

جهانی و بخش دیگر به دلیل تورم و سایر مسائل بوده است.
سخنگوی دولت اضافه کرد: بازار ارز ما ایراداتی دارد که ما مستمر درحال 
اصلاح آن هستیم؛ به عنوان مثال ما با افزایش فروش نفت تا حدود زیادی آن را 
اصلاح کردیم. همیشه در ایام سال نوی میلادی قیمت ارز بالا می رود و به علاوه 
وقتی که دشمنان از ناامنی های خیابانی ناامید شدند تلاش کردند این آشوب و 

ناامنی ها را به عرصه اقتصادی سوق دهند و به مردم ضربه زنند.
بهادری جهرمی خاطرنشان کرد: در حال حاضر بازار کاذبی در حوزه ارز ایجاد 
شده که موقتی است؛ همان گونه که نا آرامی های چند ماه اخیر موقتی بود، این 
افزایش قیمت ارز نیز به همین دلیل موقتی است و ناشی از این نوع بازارسازی ها 

و فشارهاست.
نباید در ساخت مسکن متصدی صرف باشیم

سخنگوی دولت در خصوص سیاست دولت در حوزه مسکن گفت: ما ساخت 
۴ میلیون مسکن ظرف چهار سال را یک ضرورت می دانیم و ان شاءالله انجام هم 
خواهیم داد؛ نکته که آقای بذرپاش )وزیر راه(  در مجلس در این مورد گفتند نیز 
حرف درستی است؛ او نگفت که ما ۴ میلیون مسکن نمی سازیم بلکه می گوید 
اگر دولت بخواهد تنها با منابع دولتی ۴ میلیون مسکن بسازد، در ظرف بودجه 

نشدنی است لذا دولت باید حاکمیتی این کار را پیش ببرد و نه تصدی گرایانه.
وی اضافه کرد: مثال این نوع عملکرد، سیاست دولت در اعطای زمین است. 
ما برای ساخت ۴ میلیون مسکن نباید متصدی صرف باشیم و باید به صورت 
حاکمیتی و سیاستگذارانه ورود کنیم، یعنی بخشی از این مسکن ها را مستقیم 
دولت بسازد، بخشی از طریق شهرداری ها یا توسط خود مردم با اعطای زمین  
ساخته شود. آقای بذرپاش هم به این نکته اشاره می کردند که اگر مجلس 
می خواهد به او رأی اعتماد بدهد، باید در سایر قواعدگذاری ها و کمک بخشی ها 
به رشد ساخت وساز مسکن حمایت کند تا تمام بخش های دولتی و خصوصی 

کمک کنند این وعده محقق شود.
وی در پاسخ به سوالی درباره مالیات بر خانه های خالی اظهار کرد: وزارت راه 
و شهرسازی در این دولت ۵۰۰ هزار خانه خالی را شناسایی کرد و برای آن ها 
مالیات مشخص و اظهارنامه مالیاتی صادر شده و دولت در مسیر اجرای قانون 
مالیات بر خانه های خالی است اما زیرساخت های اطلاعاتی ما در عموم حوزه ها 
دچار ضعف است که رفع آن نیازمند همکاری فرابخشی بین دولت و قوه قضائیه 

است.
سخنگوی دولت با بیان اینکه دولت مصمم به وعده هایی که داده عمل کند، 
گفت: آقای رئیس جمهور در جلسه هیات دولت بر این قضیه تاکید کردند زیرا 
رهبر انقلاب بارها به دولت بر این قضیه تأکید داشتند و اگر دولت احساس کند 

وعده ای را نمی تواند اجرا کند، شفاف و صادق به مردم می گوید.
بهادری جهرمی درخصوص تغییر مدیران ناکارآمد اضافه کرد: رئیس جمهور 
کمیته ای برای همین منظور نیز مشخص کرد و معاون اجرایی رئیس جمهور، نهاد 
ریاست جمهوری و بازرسی ویژه رئیس جمهور موارد را تک به تک بررسی می کنند 
و جاهایی که جابجایی صورت نگرفته یا حرف و حدیثی در مورد جابجایی ها 

است را مورد رسیدگی قرار می دهند.

هشت فرمان خودرویی رئیس جمهور در حال تحقق است
سخنگوی دولت با اشاره به آغاز واردات خودرو و همزمان تلاش دولت برای 
افزایش کیفیت خودرو نیز گفت: هشت فرمان خودرویی رئیس جمهور در حال 
تحقق است و یکی از کارهای بسیار جدی که دولت در حوزه خودرو کرده، این 
بود که خودروسازهای مختلف خصوصی و دولتی را در تولید برخی از محصولات 
با هم شریک کرده تا با سرمایه گذاری مشترک بتوانند تولیدات با کیفیت بالاتر و 

قیمت پایین تر عرضه کنند و همزمان برای شان بازاریابی نیز کرده است.
قرارداد  روسیه  با  یورو  میلیون  حدود ۷۰۰  در  داد:  ادامه  جهرمی  بهادری 
صادرات قطعات و محصولات خودرویی بستیم. وقتی بازار کار را برای تولید کننده 
قطعه افزایش می دهیم و از آن طرف خودروسازان را با هم شریک می کنیم که به 
صورت واحد قطعه تولید کنند، زمینه افزایش کیفیت فراهم می شود. این فقط 
یک فقره از بیش از ۱۰ اقدامی است که دولت برای افزایش کیفیت خودرو انجام 

داده و می دهد.
چرا دولت نرخ خوراک پتروشیمی ها را افزایش نداد؟

وی همچنین گفت: مجلس در بودجه دولت را مکلف کرده که نرخ گاز خوراک 
پتروشیمی ها و تولید کننده ها را افزایش دهد زیرا نرخ گاز جهانی افزایش پیدا 
کرده است. این تکلیف قانونی اگر اجرا می شد برای دولت حدود ۱۰۰ هزار 
و  بورسی  شرکت های  از  حمایت  برای  دولت  اما  داشت  درآمد  تومان  میلیارد 

جلوگیری از ضرر مردم در بورس این کار را نکرد.
سخنگوی دولت ادامه داد: اینکه مجلس به تازگی وزیر اقتصاد و سازمان برنامه 
و بودجه را خواست برای همین بود که گفتند در تبصره ۱۸ قانون بودجه برای 

دولت منبع درآمد پیش بینی شده بوده و چرا نرخ خوراک را افزایش ندادید.
بهادری جهرمی تاکید کرد: دولت برای حمایت از بورس نرخ گاز خوراک را 
افزایش نداد زیرا سال گذشته که خبر تصویب افزایش در کمیسیون آمد، بورس 
قرمز شد و قطعاً با اجرای آن شرایط بدتر می شد. این دولت، دولتی نیست که با 
ضرر زدن به مردم در بورس برای خودش منفعت ایجاد کند بلکه با یک سیاست 

متوازن تلاش می کند تا چرخ اقتصاد ما بچرخد.
رشد ۳۰ درصدی شبکه ملی اطلاعات از ابتدای دولت سیزدهم

سخنگوی دولت با ببیان اینکه در دهه ۹۰ تحریم های اقتصادی علیه ایران 
شدت گرفت و همزمان با آن با جنگ رسانه ای و هجمه گسترده ای علیه امید و 
اعتماد مردم روبرو شدیم، از اینکه ظرفیت های رسانه ای کشور در دهه گذشته به 

درستی فعال نشد، انتقاد کرد.
بهادری جهرمی با اشاره به دستور رهبر معظم انقلاب برای تشکیل شبکه ملی 

اطلاعات اظهار داشت: در تمامی دهه نود شبکه ملی اطلاعات کمتر از ۳۰ 
درصد رشد داشت ولی در طول یک سال و ۳ ماه این دولت، حدود ۳۰ درصد 
رشد در شبکه ملی اطلاعات داشتیم و پیشرفت این شبکه امروز به 6۰ درصد 
رسیده است. در جنگ اقتصادی نیز همین طور بود و عده ای به جای استفاده 
از توان داخلی، به رفع تحریم ها و خارج کشور امید بسته بودند و معلوم است که 

نتیجه آن رویکرد تضعیف کشور در یک دهه اخیر بود.
به  آثار برجام  وی ادامه داد: همان زمان رئیس وقت بانک مرکزی در مورد 
صراحت گفت »تقریباً هیچ« ولی امروز آمارهای اقتصادی نشان می دهد این 
وضعیت در سایر بخش ها نیز وجود داشته و در طول یک دهه اخیر نه تنها 
پیشرفت نداشتیم بلکه پسرفت نیز کردیم زیرا رقبای ما هم زمان در حال پیشرفت 

بودند و اگر با خلق پول، تورم ایجاد نمی شد، سفره مردم کوچک نمی شد.
رتبه ۱۶ دنیا را از نظر تولید علم در پزشکی داریم

سخنگوی دولت با اشاره به اوضاع نابسامان کشور در حوزه های مختلف در 
زمان آغاز به کار دولت سیزدهم بیان کرد: دولت مردمی سال گذشته در یک 
شرایط سخت و مسیر غلط کار را بدست گرفت و در طول یکسال گذشته تلاش 
کرده است اوضاع را بهبود بخشد و کشور را به سمت مسیر پیشرفت واقعی حرکت 
دهد. بهادری جهرمی تشریح کرد: ما در ابتدای شروع به کار دولت با اتکا به 
توانمندی داخلی و بهره مندی از ظرفیت های جهانی واکسیناسیون کرونا را به 
سطحی رساندیم که در آذرماه امسال ۱۳ روز بدون فوتی کرونایی داشتیم و تمام 
محدودیت های کرونایی هم برداشته شده در حالی که در کشورهای اروپایی و 

آمریکا هنوز آمار کشته های سه رقمی کرونا وجود دارد.
وی یادآور شد: این این در حالیست که در یک سال و نیم آخر دولت قبل، ما 
در تمامی میانگین های جهانی سلامت پایین تر بودیم و کشته های ۷۰۰ نفری 

کرونایی در روز داشتیم.
سخنگوی دولت ادامه داد: زمانی که دشمن دید ما به سمت درمان مشکلات 
می رویم و مدیریت داخلی ما دیگر لبه دوم قیچی تحریم آنها نیست، مسیر را 
تغییر داد و همان دشمنی که ۱۰ سال پیش گفته بود تحریم ما فلج کننده است، 
۲ هفته پیش اذعان داشت که تحریم های شان ناکارآمد شده زیرا ما با عملکرد 
متوازن و توجه به تولید داخل و توجه به ظرفیت ها، مسیر رشد اقتصادی و مقابله 

با تحریم را شروع کردیم.
وی پاسخ به سئوال دیگری در مورد پیشرفت کشور در زمینه پزشکی نیز بیان 
کرد: کشور ما بدون شک در حوزه پزشکی جزو کشورهای پیشرو جهان است. 
ما رتبه ۱6 دنیا را از نظر تولید علم در پزشکی داریم. روزی پزشکانی از هند و 
پاکستان به ایران می آمدند تا ما را درمان کنند ولی امروز ما پیشرو در این علم 

هستیم و می توانیم ارائه کننده خدمات باشیم.
همسایه  کشورهای  از  خارجی  دانشجویان  امروز  افزود:  دولت  سخنگوی 
به دانشگاه های علوم پزشکی ما می آیند تا تحصیل کنند و این تفاوت در طی 
سال های پس از انقلاب اسلامی ایجاد شده است. در مورد آموزش پزشکی و 
عملکرد دولت سیزدهم نیز این دولت مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی برای 
افزایش ظرفیت پزشکی را اجرا کرده است تا عدالت در زمینه بهداشت و سلامت 

بهبود یابد.
در مسیر پیشرفت با سرعت پیش خواهیم رفت

سخنگوی دولت درباره دلایل ایجاد ناآرامی های اخیر در کشور توسط دشمنان 
تصریح کرد: تجربه سال های گذشته نشان داده است هر وقت کشور در مسیر 
پیشرفت حرکت کرده آنها تمام قد وارد عمل شده اند تا این حرکت شتابان را 
متوقف کنند؛ به همین دلیل مقام معظم رهبری فرمودند که اصلی ترین مقابله 
ما با این اقدامات دشمن، استمرار و سرعت بخشی به این مسیر خدمت است که 
ما هم این امر را تکلیف خودمان می دانیم ان شاءالله این مسیر را با سرعت بیشتر 

پیش خواهیم رفت.
بودجه  افزایش  به  با اشاره  از سخنانش  بهادری جهرمی در بخش دیگری 
آموزش و پرورش در دولت سیزدهم گفت: در حال حاضر ۱۴ درصد از بودجه 
عمومی به آموزش و پرورش اختصاص داده شده که عدد قابل قبولی است اما 
۹۵ درصد این بودجه صرف هزینه جاری می شود، پس اگر خروجی مطلوب 
نیست، باید به بهره وری توجه کنیم و برای همین است که دولت در شاخص های 
رشد در حوزه های مختلف، ۵۰ درصد اصلاحات رشدی را روی بهره وری متمرکز 

کرده است.

سخنگوی دولت :

کریمی کارشناس مسائل بین الملل: ترک کننده میز مذاکره نخواهیم بود

بورل تلاش می کند در هر شرایطی
 کانال ارتباطی با ایران باز بماند

کارشناس مسائل بین الملل گفت: هرگونه تغییر رویه به سمت امتیاز بیشتر به ایران 
را برای بایدن در فضای کنونی سیاست داخلی ایالات متحده و نیز صحنه بین  المللی 

بیشتر از جنس هزینه می  بینم تا فایده. 
ساسان کریمی در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال آقای امیرعبدالهیان با 
آقای جوزپ بورل دیدار کردند با توجه به صحبت های آقای بوررل که پالس مثبتی 
از طرف اروپا به ایران داده شد شرایط مذاکره در چه وضعیتی قرار دارد، گفت: من 
صحبت های آقای بورل را پالس مثبت و جدی از طرف اروپایی ها ارزیابی نمی کنم. در 
واقع آقای بورل تلاش می کند علیرغم بی نتیجه بودن مذاکرات و در هر شرایطی کانال 
ارتباطی با ایران باز بماند. یادمان باشد در زمانی که آقای جلیلی مذاکره می کردند، 
امنیت  حتی در زمان صدور سهمگین ترین قطعنامه های فصل هفتمی شورای 

سازمان ملل هم مذاکرات ادامه داشت و کانال باز بود.
از این موضوع نمی توان سیگنال مثبتی را به دست آورد.  بنابراین  وی افزود: 
ضمن آنکه ما می دانیم رویکرد دولت جدید آلمان و رییس جمهور فرانسه در قبال 
ایران بسیار تندتر از گذشته شده است. بعید می  دانم در کوتاه مدت و با معادلات 
حاضر در فضای بین  المللی شاهد رخداد چشمگیر و مثبتی در حوزه دیپلماسی 
هسته  ای باشیم. واقع امر این است که هر دو طرف ماجرا – ایران و غرب – بیش از 
هر چیز می  خواهند توپ را در زمین طرف دیگر قرار داده و خود را اهل مدارا و حل 

مساله معرفی کنند.
کریمی در پاسخ به این سوال که با توجه به این دیدار حالا ایران باید دست به چه 
اقداماتی بزند و آیا امکان دارد بر سر همان متن پیشنهادی بوررل توافق به دست آید، 
گفت: ایران در کوتاه مدت باید تمرکز خود را روی حل مساله با آژانس بین المللی 
انرژی اتمی بگذارد و عدم ارجاع پرونده هسته  ای از شورای حکام آژانس به شورای 
امنیت را هدف راهبردی خود قرار دهد. این معنا البته با وعده آینده به آژانس اتفاق 
نخواهد افتاد و نیازمند روشن ساختن صحنه و بهانه زدایی از آژانس است. چون با 
اینکه ممکن است در پس و پشت رویکرد آژانس اغراض سیاسی نهفته باشد اما تا 
عمق قابل توجهی پرسش ها فنی هستند و می  توان با اتخاذ رویکرد شفاف سازی فنی 

و نیز لحن مساعد و دیپلماتیک در قبال آژانس موضوع را حل و فصل کرد.
وی افزود: این البته نیاز به دانش قابل توجه در حوزه دیپلماسی هسته  ای دارد 
و از هر شخصی به آسانی نمی توان انتظار چنین مدیریت مذاکراتی داشت. ما اگر 
می  خواستیم بر اساس آن متن مذکور مذاکرات را نهایی کنیم، باید همان زمان کار 
را انجام می  دادیم. حکایت امروز دیپلماسی هسته  ای، تصور تنیس بازی را به ذهن 
با سرعت هر چه تمام تر راکت را در هوا  از رد شدن توپ  متبادر می کند که پس 
می  چرخاند. حرکت دیپلماتیک زمان و مکان خود را دارد و به سرعت معادلات و 

راه حل  ها در فضای بین  المللی منقضی می  شوند.
حالا  شده،  مطرح  صحبت های  به  توجه  با  سوال،  این  به  پاسخ  در  کریمی 
آمریکایی ها چه تصمیمی درباره این صحبت ها خواهند گرفت آیا آمریکا و بایدن 
به دنبال برجام هستند یا همچنان برجام در دستور کار آنان نیست، گفت: به 
نظر نمی  رسد رویکرد سیاست خارجی ایالات متحده اینقدر انعطاف پذیر باشد. 
اوباما به یک کشتی بزرگ تشبیه کرده  سیاست خارجی آمریکا را پیش تر آقای 
بود که تغییر جهت برایش چندان آسان نیست. کما اینکه می  بینیم به دلایلی که 
می  توان حدس زد با این همه اختلافات عریان، تیم بایدن عملکرد ترامپ را در قبال 
ایران معکوس نکرد. ضمن اینکه باید توجه داشت هر بازیگری بر اساس منافع 
یا ضروریات خود حرکت می  کند و به خصوص حرکت خود را تغییر می  دهد. وی 
افزود: از این رو اگر بخواهیم فکر کنیم که ایالات متحده و آقای بایدن به دنبال تغییر 
عملکردشان در قبال موضوع هسته  ای هستند باید بتوانیم این فرضیه را توجیه 
کنیم و توضیح دهیم که چه منفعت انضمامی برایشان متصور است و یا چه ضرورتی 
ایشان را به این تغییر وا می  دارد. من هرگونه تغییر رویه به سمت امتیاز بیشتر به 
ایران را برای بایدن در فضای کنونی سیاست داخلی ایالات متحده و نیز صحنه 

بین  المللی بیش تر از جنس هزینه می  بینم تا فایده.
کریمی در پاسخ به این سوال که زمان بندی نتیجه رسیدن مذاکرات به چه صورت 
خواهد بود آیا در کوتاه مدت امکان به نتیجه رسیدن مذاکرات وجود دارد یا بار دیگر این 
مذاکرات در بلندمدت ادامه خواهد داشت، گفت: ما خبری از گفت وگوهای انجام 
شده در حاشیه اجلاس اخیر امان نداریم اما ممکن است اطراف مختلف توافق کنند 
که در سطحی مشخص جلسه  ای در وین برقرار شود ولی بعید است که چنین جلسه 

احتمالی  بتواند گره گشا باشد یا اساساً تحرکی در انجماد کنونی ایجاد کند.

یک کارشناس مسائل بین الملل:

 حمله روسیه به اوکراین بر اقتصاد و امنیت 
بین الملل تاثیر جدی گذاشت

یک کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه یکی از مهمترین اتفاقات در سال 
۲۰۲۲ میلادی موضوع حمله روسیه به اوکراین بود، گفت: این موضوع در عرصه 
نظری و تئوری باعث تحولاتی در عرصه بین الملل شد و از دیگر سو بر اقتصاد و امنیت 

بین الملل نیز تاثیرات جدی گذاشت. 
شعیب بهمن در گفت وگو با ایسنا در پاسخ به این سوال که به نظر وی مهمترین 
اتفاق رخ داده در عرصه بین الملل در سال ۲۰۲۲ چه موضوعی بوده، گفت: به نظرم 
مهمترین اتفاق در این عرصه ،جنگ اوکراین و حمله روسیه به این کشور بود. این 
بحران نظام بین الملل و بازیگران این حوزه را تحت تاثیر خود قرار داد و به نوعی این 

جنگ به بلوک بندی جدیدی در عرصه بین المللی منتهی شد.
وی با بیان اینکه منظور از بلوک بندی، نوع بلوک بندی که در عرصه جنگ سرد 
شاهد آن بودیم نیست، تصریح کرد: طی این بحران کشورها مجبور شدند که موضع 
خود را در برابر این رویداد مشخص کنند و این مشخص کردن مواضع تغییراتی را در 
عرصه بین الملل به همراه داشت، مثلا برخی از کشورهای متحد سنتی آمریکا از 
جمله کشورهایی همچون عربستان و امارات در عرصه این بحران حاضر به همکاری 
کامل با غرب و آمریکا نشدند و مواضع شان در ارتباط با این جنگ کاملا همسو با 
آمریکا نبود؛ حتی در بحث انرژی نیز علی رغم اینکه کشورهای غربی تلاش کردند که 
این کشورها را تشویق به تولید بیشتر کنند تا خلاء موجود در این زمینه برطرف شود، 

این موضوع با پاسخ منفی این کشورها روبرو شد.
بهمن با بیان اینکه با توجه به این تحولات به نظر می رسد که ما در نظام بین الملل 
شاهد یک نوع دگرگونی و گذار هستیم، اظهار کرد: خود این جنگ موضوع مهمی 

بود و پیامدهای حاصل از آن نیز در عرصه بین الملل جدی و موثر بود.
این کارشناس مسائل بین الملل اظهار کرد: تا پیش از این جنگ این تلقی در بین 
نظریه پردازان عرصه بین الملل وجود داشت که کشوری که دارای تسلیحات هسته ای 
است از هر گونه حمله نظامی مصون است و ما اکنون  شاهد آن هستیم که کشوری 
که سلاح هسته ای دارد ؛ جنگی را آغاز می کند و دیگران  نمی توانند در برابر آن 
اقدامات متقابلی انجام دهند، علی رغم اینکه وجهه و  امنیت آنها در عرصه بین الملل 

زیر سوال می رود  و دچار چالش می شوند.
وی همچنین تصریح کرد: این جنگ همچنین دارای اثرات جدی در حوزه امنیت 

انرژی و اقتصاد بین الملل نیز بود.

مصطفی هاشمی طبا: 

فرسایش عظیم ایران دغدغه نمایندگان مجلس نیست
 سید مصطفی هاشمی طبا گفت: مسائل اصلی مملکت مهم تر از این حرف ها است چرا که همه چیز در حال 
فرسایش است از منابع طبیعی گرفته تا مستهلکات، یعنی نیروگاه ها و ناوگان ترابری و...که اگر اینها درست نشود 

وضعیت معیشت مردم هم درست نمی شود.
یک ماه از نخستین بازی تیم ملی ایران در برابر تیم ملی فوتبال انگلستان گذشته و حالا نمایندگان مجلس که 
خود نیز در آن زمان مشتاق پیروزی تیم ملی کشور بودند و گویی تاکنون در برابر انتخاب رئیس فدراسیون فوتبال 

اغماض کرده اند، استیضاح وزیر ورزش را مستمسکی برای اغناء افکار عمومی و خود کرده اند.
از سوی دیگر موکلان مردم اساسی ترین مشکلات معیشتی را نادیده گرفته اند و با فرار رو به جلو نه تنها میل 
بر مطرح شدن بیشتر خود دارند بلکه با پاشنه آشیل قرار دادن وزیر ورزش جهت استیضاح، میل به ارائه نشانی 
اشتباه به مردم دارند . »خبرآنلاین« بدون دفاع از عملکرد وزارت ورزش، با طرح این سوال که آیا استیضاح وزیر 
این وزارتخانه کار آمد خواهد بود یاخیر با دکتر مصطفی هاشمی طبا فعال سیاسی گفت و گویی انجا م داده که 

در پی می آید:
اخیرا در مجلس صحبت از استیضاح وزیر ورزش به میان آمده ، این در حالی است که با وجود شرایط بد 

اقتصادی آیا بهتر نیست که نمایندگان به بررسی عملکرد وزرای اقتصادی بپردازند؟
نمایندگان مجلس باید به همه موارد توجه کنند و در این موضوع تردیدی نیست، اما به نظر من در مملکت موضوع 
اصلی ارز و دلار و خودرو نیست، نه این که این ها مسائل مهمی نباشند، ولی مسئله اصلی مملکت این است که 

ایران به یک فرسایش عمومی دچار شده است و این موضوع باید دغدغه اصلی نمایندگان باشد. وگرنه استیضاح 
وزیر ورزش هم در راستای همین موضوع است، یعنی اگر بناست نمایندگان توجه کنند باید به این موضوع یعنی 
فرسایش عظیم ایران توجه کنند که توجه نمی کنند؛ وزیر صمت را که قبلا استیضاح کردند و ایشان مجددا رای 
آوردند. اما مسئله فرسایش در این وزارتخانه مورد توجه واقع نشد. همه چیز در حال فرسایش است؛ از منابع طبیعی 
گرفته تا مستهلکات؛ یعنی نیروگاه ها و ناوگان ترابری و...که اگر اینها درست نشود وضعیت معیشت مردم هم 

درست نمی شود. اقتصاد چگونه باید درست شود، باید ابزارها و لوازم آن درست باشد تا درست شود.
فقط »اَبر وزرا« می توانند مشکلات را حل کنند 

 به نظر شما اساسا آیا در مملکت ما استیضاح راه حلی درست است، به عنوان مثال وزیر کار دولت 
سیزدهم بعد از استعفا به ریاست مناطق آزاد منصوب شد، جایی که خود ایشان آن را قبول نداشت. آیا 

استیضاح راه حل خروج از وضعیت فعلی است؟
کلا استیضاح راه حل نیست، اما بعضی وقت ها برخی از وزرا خیلی ضعیف و کم کار هستند و این موضوع در 
طول سال های گذشته نیز مسبوق به سابقه است، متاسفانه جانشینانی هم که برای چنین وزرایی انتخاب می 
شوند نیز در همین حد هستند. استیضاح کارآیی لازم را ندارد و مسائل هم در حدی رسیده که »اَبروزرا« باید بتوانند 
مشکلات را حل کنند و با شیوه های معمول مسائل موجود قابل حل نیست ولی به هر حال استیضاح کار ساز 

نیست، ولی اگر بنا به درست کردن اوضاع است باید در حوزه مجلس و دولت سیاست های درستی را بگذارند.

مصداقی عنوان می فرمایید؟
بله الان برای اجرا در وزارت صمت چه سیاستی گذاشته اند؟ گفته اند باید ماشین وارد کنند؛ یعنی یک نفر را 
بفرستند وسط این مهلکه و قیمت خودرو را همینجوری پایین بیاورند و این موضوعی است که عملی نیست و 

بنابراین من بر این باور هستم که استیضاح مشکلی را حل نمی کند.
قبول دارید الان جامعه به سمت و سوی دو قطبی شدن رفته است ؟

کلا در کشور ما همیشه یک چنین حالتی بوده است، مثلا از منظر دین که نگاه کنیم می بینیم بخش بزرگی از 
کشور ما اهل تسنن با شیعیان که دقیقا همفکر نیستند در کنار یکدیگر زندگی می کنند. هنر ما این است بتوانیم 
در عین تکثر، وحدت داشته باشیم، نمی توانیم همه را یک قطبی کنیم. حتی در بین علمای شیعه نیز تکثر وجود 

دارد و با یکدیگر متفاوت هستند.
یک طرحی در مورد ممنوعیت خروج مسئولان و مدیران جمهوری اسلامی مطرح شده، به نظر شما این 

طرح شامل حال چه افرادی خواهد شد؟
به نظر من این طرح خوبی نیست.

چرا؟
برای اینکه در حقیقت قصاص قبل از جنایت می کنیم و این معنی ندارد که مسئولان ممنوع الخروج شوند. مثلا 

بیایند و اعضا شورای نگهبان را ممنوع الخروج کنند که اینکار اصلا کار درستی نیست.

فعلی،  شرایط  در  گفت:   اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک   
گفت وگو کاری سخت، طاقت فرسا ولی اجتناب ناپذیر خواهد 
بود و تنها راه نجات کشور است. تداوم شرایط موجود، کشور را 
به سمت بحران سیاسی پیش خواهد برد و قطعا جلوی نسل 
جدید را با برخوردهای قهری نمی توان گرفت. به هر میزانی که 
برخوردهای قهرآمیز بیشتر شود، دامنه بحران ها سنگین تر شده 

و کشور به سمت دیگری پیش خواهد رفت. 
غلامرضا انصاری در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که 
از نظر شما راهکارهای برون رفت از شرایط موجود چیست و در 
این میان دیدارهای اصلاح طلبان با سران نظام چه تاثیری در پیدا 
کردن سریع تر و بهتر این راهکارها دارد، گفت: تعامل و گفت وگو 
پیش نیاز دستیابی به آزادی و دمکراسی است، پایه حفظ و ارتقاء 
هر جامعه ای دو ستون تعامل با بیرون )جهان( و تعامل با درون 

)مردم( است. بدون خشونت پرهیزی چه از سوی حاکمیت و چه 
مردم، بحران های اجتماعی و سیاسی روز به روز افزایش خواهد 
یافت و در رقابت شتابان بین المللی بازخواهیم ماند. وی افزود: 
آزادی ما در همه ارزش ها بوده و مفهومی سیاسی نداشته و ریشه 
در ساختار وجودی انسان دارد. انسان بودن و انسان شدن تنها 
در جامعه آزاد امکان پذیر است. هیچ کسی این اصل اساسی را 
نمی تواند از انسان معاصر سلب کند. جوان امروز جهان را جور 
دیگری می بیند. تنها راه نجات کشور تن دادن به گفت وگو است 
و موقعی که امکان گفت وگو در کشور به وجود نیاید و مطالبه 
و  NGOها  و  کشور  در  موجود  سیاسی  گروه های  نمایندگان 
سازمان های مردم نهاد شنیده نشود، قطعا شاهد تداوم بحران و 

شرایط ناهنجار در کشور خواهیم بود.
اولین شرط برای خروج از بحران تن دادن

 به گفت وگو است 
تک  صورت  به  کشور  اداره  قطعا  کرد:   خاطرنشان  انصاری 
صدایی در وضعیت موجود با شرایط داخلی که ما گویش ها، 
فرهنگ های مختلف و جناح های مختلف سیاسی را داریم تقریبا 
امری غیرممکن است. اولین شرط برای خروج از بحران تن دادن 
به گفت وگو است و قطعا در شرایط گفت وگو و شنیدن حرف ها 
است که می شود به حداقل هایی برای دستیابی راهی به خروج 
از بحران رسید. متاسفانه امروز می بینیم، یکدستی در کشور 
حاکم شده و علی رغم اینکه ما در دوره دولت نهم و دهم یکدستی 
را شاهد بودیم و مشکلات و معضلات بسیار غیرقابل جبرانی را 
در حوزه فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و سیاسی برای کشور 
ایجاد کرد، مجدداً می بینیم که از سال ۹۸، انتخابات مجلس و 

۱۴۰۰ شرایط حتی غیرقابل انعطاف تر از شرایط دولت های نهم 
و دهم شده است. وی افزود: اگر کارنامه دولت سیزدهم را هم 
نگاه کنیم، علیرغم اینکه شعارهای بسیار عوام پسندانه ای برای 
حوزه های مختلف دادند مانند ساخت سالی یک میلیون مسکن، 
حل مشکلات اجتماعی، حل مشکلات اقتصادی و پایین  آوردن 
قیمت دلار، امروز می بینیم که در تمام بخش ها شرایطی پیش 
آمده که به یک بن بست تبدیل شده است. صحبتی که نمایندگان 
از مسئولان در دستگاه های  با بخشی  گروه های اصلاح طلب 
مختلف داشتند، درصورت داشتن گوش شنوا از سوی حاکمیت، 
می تواند نویدبخش این قضیه باشد که تن دادن به خواسته های 
حداقلی برای باز کردن فضای سیاسی و رقابتی کردن سیاست 
بحران،  از  خروج  برای  بشود  شاید  و  بیاید  وجود  به  اقتصاد  و 

چاره اندیشی مناسب را انجام داد.
تداوم شرایط موجود، کشور را به سمت بحران سیاسی 

پیش می برد
انصاری تصریح کرد: انسداد سیاسی شرایطی را به وجود آورده 
که امروز بخش قابل توجهی از جامعه هیچ اعتمادی به گروه های 
سیاسی چه اصلاح طلب و چه اصولگرا از خودشان بروز و ظهور 
نمی دهند. نکته دیگر مربوط به بخشی از جوانان کشور است که 
امروز می بینیم بخش قابل توجهی از کنشگران سیاسی و کسانی 
که در صحنه اعتراضات قرار داشتند جوانان دهه های ۸۰ و ۹۰ 
بودند که این انسداد را با گوشت، پوست و استخوان خودشان 
لمس کردند و عملا امید به آینده و راه حل هایی که بتواند امیدی 
برای نسل جوان ایجاد کند را از بین رفته می دیدند. وی افزود: 
بنابراین در این شرایط، گفت وگو کار سخت، طاقت فرسا ولی 

اجتناب ناپذیری خواهد بود و تنها راه نجات کشور است. تداوم 
شرایط موجود، کشور را به سمت بحران سیاسی پیش خواهد برد 
و قطعا جلوی نسل جدید را با برخوردهای قهری نمی توان گرفت. 
به هر میزانی که برخوردهای قهرآمیز بیشتر شود، دامنه بحران ها 
به سمت دیگری پیش خواهد رفت.  و کشور  سنگین تر شده 
انصاری عنوان کرد:  امیدمان این است که حاکمیت و مسئولین 
این شجاعت و جسارت را داشته باشند تا با کمک صاحبان اصلی 
انقلاب و کشور، شرایطی را به وجود بیاورند که صدای اکثریت 
شنیده شود و بتوانیم اصلاحات ساختاری مفید و مناسبی را برای 
خروج از بحرانی که کشور را گرفتار کرده شاهد و ناظر باشیم. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ به این سوال در گذشته 
گفت وگوهایی انجام شد که نتایج چندان مثبتی نداشت چقدر 
این گفت وگوها می تواند حالت عملیاتی به خود بگیرد و از حالت 
شنیداری خارج شود، گفت: این موضوع تغییری است که باید 
در نیروهای حاکم به وجود بیاید که حرف های حق و منطقی 
که در دل جامعه وجود دارد را بشنوند و به این قضیه عمل کنند. 
افزایش  خشونت  که  میزانی  هر  به  است،  طبیعی  افزود:  وی 
یابد و چشمی برای دیدن و گوشی برای شنیدن نباشد، بحران 
عمیق تر خواهد شد. امیدمان این است، علیرغم اینکه تا امروز 
امیدی به شنیدن حرف های حق گروه ها و مردم مشاهده نشده، 
این عقلانیت در تصمیم سازان به وجود بیاید و شرایط آشتی را 
در جامعه ایجاد کنیم که به سمت حل انسدادها و برخوردهای 
قهری که در طول چند ماه و چند سال گذشته وجود داشته و 
امروز شدیدتر شده برویم و این موضوع هم دست کسی نیست 

جز تصمیم گیران و تصمیم سازان.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب :

گفت وگو در شرایط فعلی، طاقت فرسا ولی اجتناب ناپذیر است
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وقتی زمان ارتحال فاطمه فرا رسید، به امیرالمؤمنین علیه 
 السلام وصیت کرد که او خود کارش را عهده  دار شود، 
و شبانه دفنش کند، و قبرش را صاف و بی  نشان سازد. 

امیرالمؤمنین علیه  السلام آن را خود به عهده گرفت، و او را 
دفن کرد و قبر فاطمه را صاف و بی  نشان ساخت.
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حمله سایبری به پیام رسان های ایرانی خنثی شد
مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت اعلام کرد که حملات سایبری علیه پیام رسان های ایرانی خنثی شده است.
امیر لاجوردی معاون وزیر ارتباطات و رئیس شرکت ارتباطات زیرساخت با انتشار متنی در صفحه شخصی خود در 
میکروبلاگ ایرانی ویراستی نوشت؛»دقایقی پیش و در ساعت اوج استفاده مردم از پیام رسان  های داخلی، حملات 
شدید منع خدمت توزیع شده )DDoS( از خارج کشور جهت جلوگیری از سرویس دهی مناسب پیام رسان ها آغاز شد 
و با سرویس DDoS mitigation که ساخته ی جوانان ایرانی است، جلوی حمله گرفته شد.چتر مقابله با این حملات 
شامل تمام سرویس های داخلی خواهد شد«.معاون وزیر ارتباطات در پیام خود تاکید کرده است که چتر حمایتی 
امنیت سایبری کشور شامل حال تمام سرویس های داخلی خواهد شد.به گزارش برنا؛ حملات DDos    نوعی از هجوم 
سایبری هستند که مهاجم با ایجاد ترافیک مصنوعی علیه سرویس قربانی آن ها را معمولا به طور موقتی از دسترس 

کاربران خارج می کنند.

ضربه اطلاعات سپاه کرمان به شبکه ضدانقلاب مرتبط با انگلیس 
شبکه سازمان یافته مرتبط با انگلیس تحت عنوان زاگرس کشف شد.روابط عمومی سپاه ثارالله استان کرمان در 
اطلاعیه ای از ضربه به شبکه سازمان یافته مرتبط با انگلیس در جریان آشوب های اخیر در کرمان خبر داد.در این 
اطلاعیه آمده است؛ با اقدامات اطلاعاتی و عملیاتی سربازان گمنام امام زمان )عج( در سازمان اطلاعات سپاه شبکه ای 
سازمان یافته تحت عنوان زاگرس کشف گردید که با هدایت مستقیم عناصری از کشور انگلیس و تشکیل گروه و تیم از 
عناصر فعال ضدانقلاب در داخل و خارج کشور به هدایت و راهبری سناریو های براندازی بویژه در جریان آشوب های 
اخیر می پرداختند.در جریان ضربه به این شبکه، تعداد هفت نفر از عناصر اصلی و لیدر های آن در داخل کشور که در 
امر برنامه ریزی، هدایت، تولید محتوا و اقدامات میدانی در آشوب های اخیر مشارکت داشتند دستگیر شدند و همزمان 

با اقدامات فنی و سایبری، گروه ها و کانال های مرجع آنان نیز از دسترس خارج و مسدود گردید.

ادعای نماینده عراقی ؛دست داشتن الکاظمی در ترور سردار سلیمانی 
ایلنا به نقل از المعلومه نوشت: علی الزبیدی، نماینده پارلمان عراق و عضو ائتلاف الفتح گفت: دولت کنونی عراق 
به مبارزات خود علیه فساد و فاسدین بدون هیچ گونه خط قرمزی ادامه خواهد داد.وی همچنین گفت: مصطفی 
الکاظمی، نخست وزیر سابق عراق به اتهام پنهان کردن فساد و ترور فرماندهان پیروزی )شهید سلیمانی و ابومهدی 
المهندس( متهم شده است.این نماینده پارلمان عراق همچنین مدعی شد که الکاظمی از ترس محکومیت و مجازات 

از طریق اقلیم کردستان عراق به امارات فراری داده شده است.

روستای سنجگان و کهندان قم رکورد دار بارش ها
کارشناس اداره کل هواشناسی استان گفت: روستای سنجگان و روستای کهندان با ۲۴ میلیمتر بارش برف، 
بیشترین میزان بارش ها را داشته است.مرتضی صبوری با بیان اینکه در شهر قم هم ۳ میلیمتر بارندگی داشتیم افزود: 
سامانه بارشی از استان خارج شده است. وی با بیان اینکه دوشنبه ، هوا نیمه ابری و مه آلود است گفت: صبح دوشنبه 
و سه شنبه، دمای هوا به صورت محسوسی کاهش می یابد به طوری که در صبح سه شنبه دمای هوا به زیر دو درجه 

سانتیگراد می رسد.

همتی: آقای رئیسی!  زندگی مردم با نمودار ساختگی اداره نمی شود 
عبدالناصر همتی رئیس اسبق بانک مرکزی با انتشار نموداری از تورم سالانه از سال ۹۸ تاکنون نوشت؛ آقای رئیسی! 
زندگی مردم با نمودارهای ساختگی تیم رسانه ای شما اداره نمیشود.در ادامه این توییت آمده: البته تورم سالانه براساس 
آمارهای رسمی دولت خودتان درنمودارها روشن است! مردم تورم را درخریدهای روزمره خودلمس میکنند.همتی در 
پایان خطاب به ابراهیم رییسی گفته: نگذارید دولت شما را علاوه بر  ناکارآمدی با صفت ناپسند آمارسازی هم بشناسند.

اطلاعات پشت کارت ملی خود را به کسی ندهید
عباسی، معاون سازمان ثبت احوال گفت:یک رمز پشت کارت ملی است که با این رمز امکان ورود به سیستم ثبت 
احوال وجود دارد.با استفاده از این رمز، فرض بر این است که فرد خودش ناظر بر فعالیتی است که در سامانه ثبت احوال 

اتفاق می افتد.طبق بخشنامه سازمان اداری و استخدامی فرآیند حذف کپی باید اتفاق بیفتد.

فوتبال ایران در رده پنجم آسیا
سایت »فوتی رنکینگز« بر اساس عملکرد هشت فصل اخیر نمایندگان کشورهای مختلف، رده بندی کشورها را مطابق 
استاندارد جدید AFC شبیه سازی کرد که ایران با 6۹.۷6۵ امتیاز پس از ژاپن، عربستان سعودی، کره جنوبی و قطر، 
در جایگاه پنجم قرار گرفته است. رده بندی کشورها در پایان فصل آینده توسط کنفدراسیون آسیا، تعداد سهمیه کشورها 

را تعیین خواهد کرد.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

دستگیری باند سارقان قطعات داخل خودرو 
فرمانده انتظامی شهرستان از دستگیری باند سارقان قطعات داخل خودرو در استان خبر داد. 

 سرهنگ  امیر مختاری در تشریح این خبر اظهار داشت: در پی کسب خبری مبنی بر سرقت های متعدد 
محتویات و قطعات داخل خودرو، موضوع در دستور کار ماموران کلانتری ۲۵ شهرستان قم قرار گرفت.

وی افزود: ماموران با انجام یکسری اقدامات پلیسی موفق شدند باند ۳ نفره سارقان را شناسایی و در  یک 
عملیات غافلگیرانه دستگیر کنند.

سرهنگ مختاری ادامه داد: ماموران  با هماهنگی مقام قضائی استان در بازرسی از منزل سارقان اموال سرقتی 
از قبیل ۲ دستگاه جوش و ۲ عدد دستگاه ضبط و پخش خودرو را کشف کردند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم اضافه کرد: در بازجویی بعمل آمده، سارقان در ابتدا منکر هر گونه ارتکاب به 
سرقت شدند اما در مواجهه با مستندات و ادله موجود نهایتاً به ۷ فقره سرقت اعتراف کردند.

سرهنگ مختاری بیان داشت: متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع 
قضائی شد. فرمانده انتظامی شهرستان قم خاطرنشان کرد: شهروندان می توانند هرگونه گزارشات خود را از 

طریق سامانه ۱۱۰ مرکز فوریت های پلیسی و یا از طریق سامانه ۱۹۷ دفتر نظارت همگانی اعلام کنند .

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

کشف بیش از ۱۰۰ حلقه لاستیک خودرو قاچاق 
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان از توقیف یک دستگاه نیسان و کشف بیش از ۱۰۰ حلقه لاستیک 

خودرو قاچاق در استان خبر داد. 
 سرهنگ ولی ترابی اظهار داشت: مأموران یگان تکاوری استان یک دستگاه خودروی نیسان حامل محموله 
قاچاق را در جاده " اراک" متوقف کردند. وی افزود: در بازرسی از داخل خودروی توقیف شده، "۱۱۸ حلقه 

لاستیک خودرو" قاچاق و فاقد هرگونه مجوز کشف و یک نفر در این رابطه دستگیر شد.
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم گفت: متهم به همراه خودرو توقیفی و کالای قاچاق برای سیر 
مراحل رسیدگی به مرجع ذیصلاح تحویل شد. سرهنگ ترابی خاطرنشان کرد: شهروندان می توانند هرگونه 
گزارشات خود را از طریق سامانه ۱۱۰ مرکز فوریت های پلیسی و یا از طریق سامانه ۱۹۷ دفتر نظارت همگانی 

اعلام کنند.
 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

جزای نقدی 2,۵ میلیاردی، مجازاتِ قاچاق
 انواع پلیور و کاپشن 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم از مجازات ۲,۵ میلیاردی قاچاقچی انواع پلیور و کاپشن در قم خبر داد.
به گزارش ندای قم ،مهدی ریاضی اظهارداشت: مامورین کاشف در حین کنترل خودروهای عبوری در محور 
 ـتهران به یک دستگاه خودروی پژو مظنون که پس از توقیف و بازرسی از این خودرو، مقادیری انواع پلیور و  قم 
کاپشن زنانه به ارزش ۱,۴۴۱,۳۷۱,۰6۹ ریال به ظن قاچاق کشف و سپس مراتب جهت سیر مراحل رسیدگی به 

اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم ارسال گردید.
وی افزود: با تشکیل پرونده، شعبه رسیدگی کننده ضمن احضار متهم، به دلیل عدم ارائه مدارک مثبته گمرکی، 
اتهام قاچاق را محرز و مسلم دانسته؛ متهم را علاوه بر ضبط محموله مکشوفه قاچاق به نفع دولت، با احتساب 
جزای نقدی بدل از ضبط خودرو، جمعاً به پرداخت مبلغ ۲ میلیارد و ۵۵۰ میلیون ریال جزای نقدی در حق دولت 
محکوم نمود.  ریاضی همچنین خاطر نشان کرد: بر اساس قانون، محموله مکشوفهِ قاچاق توسط مرجع کاشف، 

تحویل اداره جمع آوری و فروش اموال تملیکیِ استان گردید.

رئیس بازرسی فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

صحت عمل پلیس وظیفه شناس در تحویل
 کیف دستی به صاحبش 

رئیس بازرسی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: پلیس وظیفه شناس راهور، با پیدا کردن یک کیف دستی 
که حاوی هزار دلار بوده است ، آن را به صاحبش تح

اظهارداشت: احدی از پرسنل پلیس راهور حین انجام ماموریت، یک کیف دستی که حاوی هزار دلار بوده 
است را پیدا کرده و با تلاش و پیگیری های مستمر مالک آن را شناسایی و به وی تحویل می دهد.

وی افزود: کارکنان انتظامی در تمام صحنه ها بدون هیچ گونه چشم داشتی برای تامین نظم و امنیت و خدمت 
رسانی به مردم عزیز با تمام توان تلاش می کنند.

رئیس بازرسی فرماندهی انتظامی استان قم عنوان کرد: به منظور ترویج فرهنگ خود کنترلی، ارتقاء صحت 
عمل و ارج نهادن به این عمل خداپسندانه و الگوسازی رفتارهای شایسته، از این مامور وظیفه شناس تقدیر 

می شود.

 باغ گلستان قلعه فلک الافلاک خرم آباد 

مدیر کل برنامه و بودجه شهرداری قم خبرداد:

افزایش ۴۰ درصدی بودجه مطالعات
 و پژوهش شهرداری

مدیر کل برنامه و بودجه شهرداری قم همزمان با آغاز هفته پژوهش از افزایش 
۴۰ درصدی بودجه بخش مطالعات و پژوهش شهرداری خبر داد و گفت: بر 
طبق قانون باید حداقل یک درصد و حداکثر ۳ درصد از کل بودجه جاری 

شهرداری به بخش مطالعات و پژوهش اختصاص یابد.
علی طاهری در گفت و گویی با اشاره به اینکه بخشنامه مربوط به تکالیف 
ابلاغ  کشور  شهرداری های  به  ساله  هر  شهرداری ها  سازمان  بودجه ای 
می شود، گفت: در چند سال اخیر بندی مربوط به پژوهش در این بخشنامه 
وجود داشته که پیش بینی اعتبار برای تهیه پروژه های مطالعاتی، برنامه های 
پژوهشی و اجرای برنامه های آموزشی مدیران و کارکنان شهرداری به میزان 
حداقل یک درصد و حداکثر ۳ درصد از اعتبارات هزینه ای، تعیین شده است.
هزینه  بیشترین  شهرداری ها  در  عمرانی  پروژه های  اینکه  بیان  با  وی 
مطالعات را صرف می کنند افزود: در قسمت بودجه هزینه ای بخشی با عنوان 
هزینه های مطالعاتی و تحقیقاتی داریم که هزینه های مربوط به پژوهش در 

این قسمت قرار می گیرد.
طاهری کل بودجه جاری شهرداری را در سال جاری ۱۱6۰ میلیارد تومان 
عنوان کرد و گفت: امسال در بخش عمرانی ۲۴ میلیارد تومان برای مطالعات 
و پژوهش تخصیص یافت و اگر بخواهیم درصد آن را نسبت به بودجه جاری 
حساب کنیم نزدیک به ۲ درصد از آن رقمی که در بخشنامه برای بودجه 

مطالعاتی و پژوهشی تعیین شده است را پوشش داده ایم.
مدیر کل برنامه و بودجه شهرداری در ادامه تاکید کرد: تا به حال سابقه 
نداشته که یک پژوهشی به دلیل نبود بودجه انجام نشده باشد؛ در واقع ما 
به عنوان معاونت برنامه ریزی تأکید داریم مطالعاتی که در مسیر رسیدن به 

اهداف برنامه راهبردی شهرداری قم هستند، اجرایی شود.
در  انجام  حال  در  پژوهشی  و  مطالعاتی  پروژه  از ۳۰  همچنین  طاهری 
باید  به ویژه پروژه های کلان،  شهرداری خبر داد و گفت: برای هر پروژه؛ 

مطالعات اجتماعی، فرهنگی، زیست محیطی و اقتصادی انجام شود.
وی با اشاره به اینکه هر ساله بودجه هزینه ای شهرداری با توجه به تورم اضافه 
می شود گفت: سال گذشته در قسمت مطالعات و پژوهش مبلغ ۱۷ میلیارد 
و ۷۰۰ میلیون تومان صرف شد و امسال این رقم ۲۴ میلیارد تومان در نظر 
گرفته شده که در مجموع می توان گفت حدود ۴۰ درصد افزایش بودجه 

پژوهشی و مطالعاتی داشتیم.
مدیر کل برنامه و بودجه شهرداری در پاسخ به سوالی مبنی بر اولویت های 
تخصیص بودجه گفت: در شهرداری قم یک چشم انداز ۱۴۱۴ تدوین شده 
است و بر اساس آن، یک سری برنامه های میان مدت ۵ ساله نوشته می شود؛ 
اهداف برنامه های راهبردی از سند چشم انداز استخراج شده و اولویت ها بر 
همین اساس مشخص می شوند. در حال حاضر برنامه راهبردی پنج ساله دوم 

در شهرداری قم در حال اجرا است.
وی در این خصوص با اشاره به اولویت های پژوهشی در این برنامه میان مدت 
گفت: به عنوان مثال ما برنامه ای برای توسعه شهر خلاق و هوشمند داریم و 
راهبرد ارتقا آن را به مطالعات و پژوهش های شهری سپرده ایم که یک سری 

طرح ها زیر مجموعه آن قرار می گیرد.
 

مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم خبرداد:

آمادگی کامل مدیریت شهری
 برای فصل زمستان 

مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم، سطح آمادگی شهرداری قم برای 
فصل زمستان را قابل توجه و مثبت ارزیابی کرد و گفت: شهرداری قم در چند 
سال گذشته اقدامات خوبی را در حوزه مدیریت بحران انجام داده و ادوات و 
تجهیزاتی که برای زمستان آماده کرده و شهروندان می توانند آرامش خاطری 

نسبت به آمادگی شهرداری در زمستان داشته باشند.
را  شهرداری  زمستانی  مانورهای  اجرای  گفت وگویی  در  اروجی  محسن 
موردتوجه قرار داد و اظهار داشت: شهرداری قم طی چند سال گذشته با 
اجرای مانورهای زمستانی و ایجاد آمادگی توانسته بسیاری از چالش های 

روزهای بارانی را در ساماندهی ترافیک با مدیریت بهینه حل کند.
وی با تأکید بر حضور فعال تمام ارگان های مرتبط برای آمادگی زمستانی 
افزود: یکی از عوامل موفقیت در اجرای برنامه ها در زمان بحران و حوادث، 
هماهنگی و همراهی همه دستگاه ها است که اجرای مانورها می تواند در 

ایجاد همین هماهنگی ها کمک زیادی کند.
مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم تصریح کرد: در مانور آمادگی برای 
عملیات زمستانه شهرداری پلیس راه، هلال احمر، اورژانس و مناطق مختلف 
شهرداری با ۲6 ناحیه حضور داشتند که نشان از آمادگی شهر قم در مواجه با 

بحران های ناشی از بارندگی های سیلابی و شدید دارد.
وی ایجاد آرامش خاطر برای شهروندان را مهم ترین دغدغه مسئولان شهر 
دانست و ابراز کرد: شهرداری قم در سال های گذشته اقدامات خوبی را در 
حوزه مدیریت بحران انجام داده است و با هماهنگی هایی که بین دستگاه های 

مختلف ایجاد شده امیدواریم زمستان بی خطری داشته باشیم.
اروجی در پایان تأکید کرد: آمادگی شهرداری قم در مواجهه با حوادث 
طبیعی قابل قبول است و ادوات و تجهیزاتی که برای زمستان آماده کرده مانند 
تجهیز آتش نشانی در مناطق مختلف بسیار خوب بوده و شهروندان می توانند 

آرامش خاطری نسبت به آمادگی شهرداری در زمستان داشته باشند.
 

مدیر منطقه سه شهرداری قم خبرداد:

آغاز عملیات بهسازی و اصلاح هندسی 
میدان آزادگان 

مدیر منطقه سه شهرداری قم از آغاز عملیات عمرانی اصلاح هندسی میدان 
آزادگان با اعتباری بالغ بر ۱۰ میلیارد ریال خبر داد.

مهرداد روحانی وزیری در گفت وگویی با اشاره به اهمیت اجرای پروژه های 
روان سازی ترافیک در سطح منطقه اظهار داشت: یکی از پروژه های مهم 
منطقه که در جهت روان سازی ترافیک طراحی شده و به مرحله اجرا رسیده 

اصلاح هندسی میدان آزادگان است.
منطقه  چالش های  از  یکی  را  میدان  این  ترافیکی  به هم ریختگی  وی 
دانست و بیان کرد: بعد از جلسات و بررسی های زیاد، کمیته فنی و شورای 
ترافیک طرح نهایی میدان آزادگان را مصوب کرد و جهت کانالیزه شدن 
ترددها و حذف قسمت باز میدان و همچنین حذف توقف ها طرح جدید 

اجرایی می شود.
مدیر منطقه سه شهرداری قم، طرح اصلاح هندسی میدان آزادگان را 
تشریح کرد و گفت: طرح جدید شامل لچکی ها و افزایش مساحت میدان 
آزادگان است که در برنامه کاری قرار گرفته و تا امروز ۴۰ درصد پیشرفت 
کار داشته است؛ پروژه در دو فاز اجرایی می شود که فاز نخست آن اجرای 
لچکی ها و راست گرد از خیابان نواب به سمت میدان ۷۲ تن و اجرای خود 

میدان است.
وی ادامه داد: در فاز دوم پروژه اصلاح هندسی میدان آزادگان جابه جایی 
درختان و پر کردن میدان انجام می شود، امیدواریم هر کدام از مراحل اجرای 
پروژه حدود یک ماه زمان ببرد و در کل طی دو ماه این پروژه با همراهی مردم و 

پلیس راهور به بهره برداری خواهد رسید.
میدان  هندسی  اصلاح  پروژه  اجرای  اعتبار  پایان  در  وزیری  روحانی 
آزادگان را عددی بالغ بر ۱۰ میلیارد ریال اعلام کرد و گفت: به علت پرتردد 
بودن این مسیر اجرای پروژه در کمترین زمان یکی از دغدغه های منطقه 
بوده و امیدواریم با کمترین چالش در تردد و ترافیک این پروژه را به پایان 

ببریم.

معاون بازرسی و نظارت سازمان صنعت،  معدن و 
تجارت  استان قم گفت: ارزش کالاهای قاچاق کشف 
شده در استان از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه به 

رقم ۵۸۰ میلیارد و ۳۷۰ میلیون ریال رسید.
اظهارداشت:  درگفت وگویی  وندا  فولادی  سیاوش 
بازرسان سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم از ابتدای 
سال جاری تا پایان آذر ماه ۹ هزار و ۹۵۹ مورد بازرسی 
برای جلوگیری از تخلف )عرضه، نگهداری و فروش 
کالای قاچاق( انجام دادند که از این تعداد بازرسی، 
66 مورد منجر به تشکیل پرونده تخلف به ارزش ۵۸۰ 

میلیارد و ۳۷۰ میلیون ریال شده است.
وی افزود: در همین رابطه ۴۴ مورد از این پروندها 
معرفی  استان  تعزیرات حکومتی  به  برای رسیدگی 

شده  و ۲۲ مورد دیگر آن نیز بر اساس ماده ۲۱ قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز ) پرونده زیر ۵۰ میلیون ریال 
( شامل ضبط کالا و تحویل آن به اداره جمع آوری و 
فروش اموال تملیکی استان بوده است. وی با اشاره 
معدن  صنعت،   سازمان  بازرسان  نظارت  افزایش  به 
و تجارت قم بر بازار استان برای مقابله با تخلف های 
آمار  راستا  این  در  کرد:  تاکید  قاچاق،   با  مرتبط 
بازرسی  ها نسبت به مدت مشابه سال قبل، حدود ۳۳ 
درصد، تعداد پرونده ها ۲۷ درصد و مقدار کشفیات نیز 
۳۲ درصد افزایش داشته است. فولادی وندا گفت: در 
همین رابطه کالاهایی همچون سیگار، لوازم   خانگی، 
مواد  پزشکی،  لوازم   خودرو،  باطری  و  لوازم  یدکی 
غذایی، نهاده دام و طیور، وسایل الکترونیکی)باکس 

دوربین مدار بسته(، محصولات آرایشی و بهداشتی، 
نفت گاز، خمیر کاغذ، اسباب بازی و همچنین مواردی 
وی  شده است.  کشف  ارزی  تعهدات  ایفای  عدم  از 
و  بازرسان سازمان صنعت، معدن  افزود: همچنین 
تعداد  استان،  بازار  بر  نظارت  جریان  در  قم  تجارت 
یکهزار و ۴۱۳ مورد تذکر و اخطار کتبی به واحدهای 
سایر  با  مشترک  گشت  و ۳۵۷  دادند  فروش  خرده 
داد:  ادامه  وی  کردند.  برگزار  نظارتی  دستگاه های 
بیشتر گشت های مشترک بازرسان سازمان صنعت، 
اداره کل  با دستگاه  هایی نظیر  معدن و تجارت قم 
تعزیرات حکومتی، پلیس امنیت اقتصادی فرماندهی 
انتظامی، معاونت غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی و 

اطلاعات بسیج استان بوده است.

معاون سازمان صمت استان قم خبرداد:

کشف ۵۸۰ میلیارد ریال کالای قاچاق

مدیرکل گمرکات استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه، ارزش 
صادرات قم به ۲6۳ میلیون و ۴۳۷ هزار و ۳6۱ دلار رسید که این میزان در مقایسه با 

مدت مشابه سال  قبل ۲۸.۵ رشد داشته است. 
اسفندیار دریکوندی در گفت وگویی اظهارداشت : این حجم صادرات در قالب 6 
هزار و ۳۵۱ اظهارنامه و به وزن ۲۹۵ هزار و ۴۰۳ تُن از طریق گمرکات استان قم به 
مقصد کشورهای هدف انجام شده است. وی با اشاره به حرکت رو به رشد اقتصاد 
قم در حوزه صادرات، افزود: آمار صادرات قم طی ۹ ماه گذشته علاوه بر رشد ارزش 
دلاری از نظر تعداد اظهارنامه و وزن نیز نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد قابل 
توجهی را نشان می دهد.  وی ادامه داد: کالاهای صادراتی قم بسیار متنوع و در 
بخش های مختلف قابل دسته بندی است که از جمله آن می توان به انواع مواد 

غذایی تا شمار زیادی از محصولات صنعتی و لوازم خانگی اشاره کرد.
دریکوندی با اشاره به این که از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه کالاهای تولید 
شده در استان قم به بیش از ۳۵ کشور جهان صادر شده است، گفت: کشورهایی 
همچون عراق، افغانستان،  امارات، ترکیه، پاکستان، ترکمنستان،  سوریه، روسیه، 

آذربایجان و ازبکستان، عمده مقاصد کالاهای صادراتی استان قم هستند.
وی افزود: در زمینه واردات نیز طی ۹ ماه سپری شده از سال جاری،  ۲6۷ میلیون 
و ۹۸۱ هزار و ۵۱۷ میلیون دلار کالا در قالب ۲ هزار و ۵۱۲ اظهارنامه و به وزن 
۵۱ هزار و ۳۹۱ تُن از طریق گمرکات استان قم وارد کشور شد که بیشتر حجم آن 
را کالاهای اساسی مورد نیاز مردم و تجهیزات مورد استفاده در واحدهای تولیدی 

تشکیل می دهد.

مدیرکل گمرکات استان قم خبرداد: 

رشد بیش از 2۸ درصدی ارزش صادرات

افزایی، کارآفرینی و اشتغال زایی استان  از سامانه جامع مهارت  مراسم رونمایی 
قم)سمکا( با حضور مدیران اجرایی استان و روسای دانشگاه ها و اساتید در دانشگاه 

فنی و حرفه ای برگزار شد.
دکتر محمدرضا فاضلی در مراسم رونمایی از سامانه جامع مهارت افزایی، کارآفرینی و 
اشتغال زایی استان قم)سمکا( که با حضور مدیران اجرایی استان و روسای دانشگاه ها 
و اساتید امروز ۳دی ماه در این دانشگاه برگزار شد، با بیان اینکه دانشگاه فنی و حرفه 
ای استان قم به عنوان اولین دانشگاه دولتی مهارت محور استان است، عنوان کرد: بر 
اساس برنامه هفتم توسعه و فرامین رهبر معظم انقلاب توسعه کشور در گرو گسترش 
فعالیت های مهارتی است لذا اگر بخواهیم در حوزه آسیب های اجتماعی، کاهش 
باید نگاه ویژه ای به  بیاوریم مسلما  نرخ بیکاری موفقیت هایی را در جامعه بدست 

دانشگاه های مهارتی داشته باشیم.
نگاه به پژوهش ها باید نگاه کاربردی باشد

وی با بیان اینکه در دولت سیزدهم اهمیت دادن به دانشگاه های مهارتی افزایش 
پیدا کرده است، افزود: دانشگاه فنی و حرفه ای محور پژوهش های استان است اما 
چه پژوهشی می تواند مشکلات و مسائل جامعه را حل کند، لذا باید نگاه خود را تغییر 
بدهیم در حل حاضر متاسفانه محور شاخص پژوهش مجلات و مقالات است اما برای 
دستیابی به موفقیت این نگاه باید تغییر کند و این وظیفه خطیر بر عهده اساتید است 

که نگاه به پژوهش را کاربردی کنند.
فاضلی تأکید کرد: نگاه به پژوهش باید نگاهی باشد که مشکلات جامعه را مرتفع 
کند بنابراین باید کاوشی در مشکلات جامعه پدیدار شود تا موفقیت های بزرگی حاصل 
شود.وی ادامه داد: امیدواریم در دانشگاه فنی و حرفه ای به عنوان دانشگاه مهارت 
محور استان و با نگاه ویژه استاندار و مسئولین بتوانیم در حوزه اشتغال زایی و کاهش 

آسیب های اجتماعی موفقیت های ارزشمندی را بدست بیاوریم.
فاضلی بیان کرد: یکی از چالش ها و مسائلی که دانشگاه فنی و حرفه ای به عنوان 
بزرگترین سازه مهارتی کشور باید به دنبال حل آن باشد تأمین نیروی انسانی حوزه 
صنعت است.وی ادامه داد:در حال حاضر از جمله مسائل استان عدم ارتباط کامل 
به صورت زیست بوم فناوری در حوزه ارتباط صنعت و دانشگاه ها است لذا ما به دنبال 

رفع این مشکل به صورت بر خط و آنلاین بودیم و در مجموعه دانشگاه فنی و حرفه ای 
سامانه جامع مهارت افزای، کارآفرینی و اشتغال زایی استان قم)سمکا(  طراحی شد

سامانه سمکا حلقه اتصالی بین نخبگان و صنعتگران خواهد بود 
فاضلی تصریح کرد: دانشگاه ها و جامعه از ایده ها و نظرات اساتید و دانشجویان در 
حل مشکلات جامعه استفاده می کنند اما این نکته در کشور ما مغفول مانده و پایلوتی 
برای این که ایده و نظرات اساتید دانشجویان و نخبگان در آن پایگاه پرورش پیدا کند و 

بتواند مشکل جامعه را حل کند، نداریم.
وی تأکید کرد: سامانه سمکا که به همت دانشگاه فنی و حرفه ای انجام شده مشکل 
ارتباط با صنعت را حل خواهد کرد و فضایی را در اختیار صنعتگران و سازمان ها قرار 
داده که بتوانند خودشان و نیازمندی های خود را معرفی کنند و از طرفی دانسجویان 
به معرفی خودشان بپردازند و ظرفیت های  فعالیت های علمی و کاربردی اساتید و 
دانشجویان در این سامانه ارائه شود و بتواند حلقه اتصالی بین نخبگان و صنعتگران 

باشد.

رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای واحد قم خبرداد:

رونمایی از سامانه جامع مهارت افزایی، کارآفرینی و اشتغال زایی استان قم

ابتدای سال  از  راه استان قم گفت:  پلیس  رئیس 
جاری تا پایان آذرماه، ۲ هزار و ۳۴۴ نفر در تصادف 
های محورهای مواصلاتی این استان دچار مجروحیت 
شدند که این آمار نسبت به مدت زمان مشابه سال 

گذشته، ۵۰ درصد افزایش را نشان می دهد.
سرهنگ مختار پناهی اظهار داشت: ۱۴۷ نفر طی 
مدت مذکور در محورهای مواصلاتی برون شهری قم 
براثر تصادف جان خود را از دست دادند که نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته، تعداد فوتی ها ۳۴ نفر 

افزایش یافته است.

وی با اشاره به محورهایی که بیشترین افزایش کشته 
ها را داشته است گفت: محور قم به نیزار در حوالی 
بوستان الغدیر، آزادراه قم به تهران، آزاد راه قم به کاشان 
و محور قم به سمت سلفچگان در زمره محورهایی 

بودند که بیشترین کشته را داشتند.
وی با اشاره به این که در مدت ذکر شده در محور 
ورجان به پردیسان هفت تن در تصادف ها فوت شده 
اند گفت: طبق وعده دولت قرار است باند دوم محور 
ورجان به پردیسان تا پایان سال به بهره برداری برسد 
و افتتاح این طرح نقش زیادی در کاهش تصادف ها 

دارد. پناهی با اشاره به اجرای طرح زمستانی پلیس 
راه از ۲۳ آذر تا ۲۰ اسفند گفت: طی اجرای این طرح 
عوامل پلیس راه در گردنه های برف گیر به صورت 
شبانه روزی حضور دارند و همکاری و هماهنگی با 
یگان های امدادی راهداری، اورژانس و هلال احمر را 

انجام می دهند.
با  برخورد  و  آمد  و  رفت  در  تسهیل  داد:  ادامه  وی 
تخلف ها از دیگر اهداف برگزاری طرح زمستانی است 
و با رانندگان خودرو هایی که تجهیزات زمستانی به 

همراه ندارند نیز برخورد قانونی می شود.

رئیس پلیس راه استان قم خبرداد:
افزایش ۵۰درصدی مصدومان تصادفات جاده ای

عکاس :عزیز بابانژاد

مدیر نمایندگی ستاد دیه استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه، تعداد 
۱۲۱ زندانی جرایم غیرعمد با بدهی ۱۱۰ میلیارد ریال توسط این ستاد آزاد شدند. 

با  این زندانیان  از بدهی  ریال  افزود: ۱۹ میلیارد  رضا مرادی پور در گفت وگویی 
برگزاری جلسات صلح و سازش از شکات تخفیف گرفته شد.

وی اضافه کرد: ۱6 میلیارد ریال آورده خانواده مددجویان، ۱۳ میلیارد ریال وام 
قرض الحسنه، ۴۵ میلیارد ریال کمک بلاعوض و ۱۷ میلیارد ریال نیز از سایر منابع 
تامین شده است. به گفته وی، ۱۱۲ نفر از این زندانیان آزاد شده مرد و ۹ نفر زن 

می باشند که ۹۰ نفر از افراد آزاد شده بدهکار مالی بودند.
مرادی پور خاطرنشان کرد: ۲۲ نفر بدهکار نفقه، پنج نفر بدهکار مهریه و چهار نفر 
بدهکار دیات غیرعمد بودند. وی خاطرنشان کرد: سال گذشته ۱۲۴ نفر از محکومان 

مالی در این استان با کمک خیران و پیگیری این ستاد آزاد شدند که از این تعداد، 
۱۱۹ نفر مرد و پنج نفر زن بودند. مدیر نمایندگی ستاد دیه قم اضافه کرد: ۹6 نفر 
بدهکار مالی، ۱۷ نفر نفقه، ۳ نفر مهریه و ۸ نفر دیه غیرعمد به دلیل تصادف یا حوادث 
کارگاهی محکوم شده و در زندان بودند. وی ادامه داد: مجموع کل بدهی این افراد 

۱۸۰ میلیارد ریال بود که ۳۷ میلیارد ریال از این مبلغ از شکات تخفیف گرفته شد.
وی خاطرنشان کرد: ۱6 میلیارد ریال توسط خانواده ها،  ۴۷ میلیارد ریال کمک 
بلاعوض ستاد دیه،  ۲۴ میلیارد ریال وام قرض الحسنه و بقیه نیز از طریق پیگیری 

اعسار و صندوق تامین خسارت های بدنی تامین شده است.
تصریح کرد: بر اساس شیوه نامه ستاد دیه، افرادی که سوابق کیفری نداشته و بدهی 

کمتری داشته باشند، در اولویت آزادی هستند.

مدیر نمایندگی ستاد دیه استان قم:
۱2۱ زندانی جرایم غیرعمد در قم آزاد شدند


